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تصمیمات 

بز رگ پشت 
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در ايران بیشتر از صد 
شورای عالی داريم که شفافیتی 

در مورد وظايف، اختیارات و 
تصمیمات آنها وجود ندارد

وقتی زمزمه ساخت نسخه ترکیه ای سریال شهرزاد شنیده 
شد ایرانی ها آماده می شدند که با بازیگران و روند ساخت 
این سریال و سناریوی ترکیه ای شده آشنا شوند که ناگهان 
خبر رســید قســمت اول آن آماده پخش است. در کمال 
ناباوری از شروع پیش تولید تا تولید و انتشار قسمت اول 
این سریال چیزی حدود یک ماه و نیم بیشتر فاصله نبود 
و حالا در حالی موضوع هنوز بــرای ایرانی ها به خوبی جا 
نیفتاده می بینیم که چهار قسمت از این سریال پخش شده 
است. همین سرعت عمل بهانه ای شده برای مقایسه مدل و 
سیستم سریال سازی در ترکیه با ایران. اینکه دنیای تولید، 
در یکی از بزرگ ترین صادرکننده های ســریال های درام 
جهان با ایران چه فرقی می کند؟ سرعت ساخت، کیفیت، 

دستمزدها، هزینه ساخت سریال ها و... چگونه است؟

  از تولید به مصرف
همانطور که گفتیم یکی از نکته های مهم که سریال های 
ترکیه و ایران را از هم متمایز می کند سرعت ساخت است، 
مراحل پیش تولید در ایران گاهی تا دو ماه طول می کشد 
و یک سریال 12 قسمتی در بهترین حالت شش تا هشت 
ماه فیلم برداری خواهد داشت. تازه این همه ماجرا نیست. 
سریال های ایرانی بعد از تمام شــدن فیلمبرداری هم به 
صورت میانگین دو ماه کار دارند تا به مرحله پخش برسند. 
صبر کنید هنوز تمام نشــده. تازه وقتی همه این مراحل 
طی شــد، ســرمایه گذاران و پلتفرم تهیه کننده و... باید 
در مورد زمان انتشار سریال با هم به تفاهم برسند. یعنی 
اینطور نیست که تا کارهای ساخت یک سریال تمام شد 
آماده انتشار باشد. دست اندرکاران سریال سازی در ایران 
می گویند که خیلی از سریال ها معطل زمان شروع مناسب 
می شــوند چون به اعتقاد خیلی سرمایه گذاران هر زمانی 
برای انتشار موفق یک ســریال پر هزینه مناسب نیست و 
باید منتظر زمان مناسب ماند. همه اینها که گفتیم در مورد 
سریال های پلتفرم های اینترنتی است و وضعیت در صدا و 
سیما آنقدر بدتر است که خیلی از سریال ها حین ساخت 
مشمول مرور زمان می شــوند و آرزوی انتشار آنها به دل 

سازنده ها می ماند.
یکی دیگر از عوامل طولانی شــدن مــدت تولید هم این 
است که بســیاری از عوامل از جمله بازیگران سریال های 
ایرانی ماهانه دستمزد می گیرند پس به نفع همه است که 
مدت ساخت سریال طول بکشــد اما آنسوی ماجرا یعنی 
در دنیای سریال ســازی ترکیه سرعت یکی از اصلی ترین 
پارامترها اســت. تولیدات صنعت سریال سازی در ترکیه 
آنقدر انبوه هستند که عوامل تولید ثانیه ای وقت برای تلف 
کردن ندارند وگرنه هزینه بر فایده غلبه نمی کند و آنها از 
سرعت این صنعت عقب می مانند. اینطور که گفته می شود 
متوسط ساخت سه قسمت اول یک ســریال در ترکیه از 

پیش تولید تا انتشــار کمتر از دو ماه است. چرا می گوییم 
سه قسمت چون معمولا قسمت های اول که ساخته شوند 
انتشار شروع می شود. جالب اینکه خیلی از سریال ها اگر 
همان چند قســمت اول نتیجه دلخواه سرمایه گذار را به 
همراه نداشــته باشــند با توقف تولید مواجه می شوند و 
پرونده شان بسته می شود تا زمان برای تولید سریال بعدی 

که موفق تر و بفروش تر باشد هدر نرود.

  به صرفه مثل سريال ترکیه ای
در مورد هزینه ساخت هم تفاوت زیادی بین سریال های 
ترکیه ای و ایرانی وجود دارد اما مهم تر از هزینه ســاخت، 
تفاوت بزرگی اســت که از نظر ســودآوری بین تولیدات 
سریالی دو کشــور دیده می شــود. مدتی پیش شکیب 
آوداگیچ، رئیس اتاق بازرگانی ترکیه در حالی که مشغول 
توضیح دادن بزرگی صنعت سریال سازی ترکیه بود گفت 
که ساخت هر قسمت ســریال ترکیه ای چیزی حدود 5 
میلیون لیر ترکیه هزینه دارد که این به پول ما می شــود 
چیزی حدود 11 میلیارد تومان می شــود. هزینه زیادی 
است اما او در بخش بعدی حرف هایش می گوید که چنین 
سریالی در سطح ترکیه و بین المللی می تواند تا 400 هزار 
دلار بفروشد، یعنی حدود 28 میلیارد تومان. این در حالی 
است که به گفته مدیر یکی از پلتفرم های پخش اینترنتی 
سریال، هزینه ساخت هر قسمت سریال ایرانی در کلاس 
A، چیزی حدود هشت میلیارد تومان است، البته شنیده ها 
می گویند که پروژه های بســیار گران تر هــم داریم مثل 
سریال تازه هومن سیدی شــایعه است که  نزدیک به 11 
و نیم میلیارد تومان هزینه داشــته است. از نظر بازگشت 
ســرمایه هم معمولا این ســریال ها کمی بیشتر از سطح 
بازگشت ســرمایه آورده مالی خواهند داشــت و پرسر و 
صداترین و پربیننده ترین هایشان چیزی حدود 50 درصد 
سود عاید ســرمایه گذاران می کنند آن هم به هزار و یک 

دلیل از جمله نبود قوانین مناسب در رابطه با کپی رایت.
اینطور که فعالان حوزه سریال سازی می گویند، بیشترین 
درآمد پلتفرم های ایرانی که سریال می سازند از دو حوزه 
تامین می شود یکی »واچ تایم« یعنی مدتی زمانی که این 
سریال در پلتفرم آنها دیده می شــود و دوم تبلیغاتی که 
ابتدا، انتها و بعضا در میانه های ســریال پخش می شوند و 
اتفاقا خیلی هم روی اعصاب کســانی هستند که اشتراک 
می خرند و توقع دارند بدون آگهی ســریال ببینند. جالب 
اینکه پلتفرم های ایرانی به یک الگوی سودده در فعالیتشان 
رسیده اند می گویند حالتی که می تواند سود آنها را تضمین 
کند داشتن همزمان دو ســریال و یک برنامه ترکیبی در 
دست انتشار اســت. فرمولی که به نظر می رسد فعلا فقط 
فیلیمو توانســته آن را اجرا کند و پلتفرم هایی مانند نماوا 
و فیلم نت از آن عقب مانده و در نتیجه از نظر ســودآوری 

با مشکل مواجه شده اند.  بنابراین هرطور حساب کنید، با 
احتساب میزان فروش و مدت زمان ساخت، سودده بودن 
سریال سازی در ترکیه قابل مقایســه با سریال سازی در 

ایران نیست. 

  موفق باشی تمام نمی شوی
یکی دیگــر از نکته های مهم در مورد ســریال ســازی 
ترکیه ای ها تعــداد بالای اپیزودهای ســریال های موفق 
است. همانطور که اگر سریالی همان ابتدای انتشار بازخورد 
مورد نظر ســرمایه گذاران را نشــان ندهد ممکن است 
ساختش به کلی متوقف شــده و جایش را به پروژه بعدی 
بدهد، اگر ســریالی موفق از آب در بیاید حالا حالاها تمام 
نخواهد شد. به این صورت که سرمایه گذاران دائم پول به 
پروژه تزریق می کنند و نویسنده ها و بقیه عوامل تولید هم 
بی وقفه به تولید ادامه می دهند به این ترتیب اصلا عجیب 
نیست که یک سریال موفق ترکیه ای از نظر تعداد اپیزود 
سه رقمی شده باشد اما در روند ساخت سریال های ایرانی 
نه آنقدر سریع است، نه آنقدر پولســاز که خیلی طولانی 
شود پس اغلب ســریال های موفق و کلاس A  ایرانی در 
کمتر از 20 قسمت جمع می شوند. این وسط استثناهایی 
هم وجود دارد مثل ســریال زخم کاری که سه فصل اول 
آن در مجموع 42 قســمت بود و حالا فصل چهارم هم در 

حال پخش است.

   سودآوری کم اما امان از دستمزدها
نمی شود که همه چیز سریال ســازی در ایران و ترکیه را 
مقایسه کنیم اما ســراغ بخش جذاب آن یعنی دستمزد 

ستاره ها نرویم. 
گفته می شــود کــه متوســط پرداخت به ســتاره های 
سریال های ترکیه ای برای قسمت چیزی بین 80 تا 100 
هزار لیر است که می شود حدود 176 تا 220 میلیون تومان 
که برای یک ســریال نه چندان بلند 60 قسمتی می شود 
چیزی حدود 11 میلیارد تومان. در مورد ستاره های ایرانی 
اما دستمزدها ماهانه پرداخت می شود. برای اینکه معیاری 
برای مقایسه داشته باشــید بد نیســت بدانید که گفته 
می شود ستاره اصلی  سریال افعی ماهانه بالای دو میلیارد 
تومان گرفته اســت که اگر مدت زمان فیلم برداری این 
سریال را شش ماه در نظر بگیریم می توان گفت او دست 
کم 12 میلیارد تومان دستمزد گرفته. همچنین بعضی ها 
می گویند که نوید محمدزاده برای سریال تازه اش  ماهانه 
3میلیارد تومان دستمزد گرفته که با همان فرمول می شود 
در مجموع حدود 18 میلیارد تومان. بنابراین در مقایسه با 
سرعت تولید سریال ها در ترکیه می توان گفت که تقریبا 
دســتمزد بازیگران با هم تفاوت معناداری ندارد مگر در 

مورد ستاره های خاص و پروژه های خاص تر. 

رِسپی جدید برای موکا!
اوپل »موکا« مدل 2025 معرفی شد؛ اين کراس اوور جديد با قیمت 

زير  30 هزار دلار به بازار می آيد صفحه 05 را بخوانید

جان سخت؛
لات    بازی در کویر

درباره سريالی که شروعی معمولی داشت؛ 
بخش خشن آن مورد اعتراض قرار گرفت و 

از آن بوی نومیدی به مشام می رسد

پنج اتفاق بزرگ برای رمزارزها
پیش بینی وضعیت بیت کوين در سالی که ترامپ می خواهد رئیس جمهور شود صفحه 10 

راز قتل مدیرعامل شرکت 
آرایشی  در  برج   کوهک
اختلاف مالی 700 میلیون تومانی انگیزه 

طراحی و اجرای نقشه جنايت شد   صفحه  13

روس و انگلیس و 
سرنوشت گربه 

قصه های گمشده - پاورقی روزهای فرد   صفحه 04
مردی با دو چهره

عیسی آل کثیر زير نظر اوسمار ويرا خوب گل می زد 
اما  با گاريدو عملکردی فاجعه بار داشت صفحه 12

هزینه های  زندگی 
در شهر حافظ  و  سعدی

 برای خريد و اجاره خانه در شیراز چقدر 
پول لازم است؟ صفحات 6 و 7 را بخوانید

1( بعد از مدت ها دو فیلــم روی پرده  ســینماهای ایران رفته 
که شوق نوشــتن را در آدم بیدار می کند. از آغاز کرونا تا امروز 
ســینمای جدی ایران تقریبا از بین رفته است. اگر هم چیزی 
ساخته شده، مثل »جنگل پرتقال« مدیریت سانس های اکران 
و تمایل سینماداران به کمدی های مبتذل، جوری بوده که فیلم 
دیده نشــده اســت. بگذریم که واقعا تعداد فیلم های درست و 
حسابی دیدنی که مجوز اکران گرفتند به تعداد انگشت های یک 
دست هم نبوده. وقتی از سینمای جدی صحبت می کنم منظورم 
فیلم های اجتماعی تلخ نیســت. کمدی هم می تواند سینمای 
جدی باشد به این معنا که فیلم به لحاظ سینمایی جوری ساخته 
شــده که بتوان آن را ارزشــمند تلقی کرد. این ارزشمندی از 

خوش ساخت بودن تا سرگرم کننده بودن را دربرمی گیرد. 
با این مقدمه می خواهم بروم سراغ دو فیلمی که بعد از مدت ها 
توانســته اند بالاخره پروانه نمایش بگیرند و روی پرده  سینماها 
بروند و به نظرم می توانند ســینمایی را که 5 سالی هست وارد  
به کما رفته، دوباره زنده کنند. البته نیازمند حمایت مخاطبند 
و مدیریت فرهنگی که شــاید برای مدتی باید دوباره بازار آزاد 
اکران سینما را مدیریت کند تا فیلم ها به شکل متعادل نمایش 
پیدا کنند و سانس های خوب سینماهای پررفت وآمد به غیر از 
کمدی هم داده شــود. مخاطب باید یادش بیاید که ســینمای 

سرگرم کننده  خوب معنایش کمدی زشت نیست. 
2( »علت مرگ: نامعلــوم« اولین فیلم ســینمایی علی زرنگار 
در مقام کارگردان اســت که فیلمنامه نویس یک ســری فیلم 
اجتماعی تلخ مثل »بدون تاریخ، بدون امضا« و »چهارشــنبه 
1۹ اردیبهشت« بود. فیلم هایی که به نظرم زیاده از حد تحسین 
شدند. فیلم خودش با اینکه همان دغدغه های اخلاقی را دنبال 
می کند و کاراکترهایش هم خوش وخرم نیستند اما ابدا سیاهی و 
تلخی تحمیلی ندارد. فیلمی است به غایت انسانی با کاراکترهای 
دوست داشتنی. فیلمی که ســتاره ندارد اما از بانیپال شومون، 
ستاره می ســازد. ثابت می کند علیرضا ثانی فر چه بازیگر خوبی 
است و یک بازیگر کاملا ناشناس به اســم علی محمد رادمنش 
معرفی می کند که بازی اش کیفیــت فوق العاده ای دارد. فیلمی 
که به اندازه اخلاقی می شــود، به اندازه احساســاتی و در همه  
لحظات یادش نمی رود که سینما یعنی قصه ات را جوری روایت 
کنی و کاراکترهایت را به شــیوه ای معرفی کنی که مخاطب تا 
پایان داستان کنجکاو و مشتاق بماند. از آن فیلم هایی است که 
احتمالا در جمع سینمایی ها خیلی تحویل گرفته شود اما نگرانی 
آن جاســت که مردم عادی آن را نبیننــد و ادامه  حیات چنین 

سینمایی ممکن نشود. 
3( گاهی فکر می کنی یک کارگردان کارهای قبلی اش را ساخته 
تا به یک فیلم به خصوص برسد. این حســی است که نسبت به 
»عزیز« مجید توکلی دارم. یک فیلم جمع وجور با سوژه ای بسیار 
جالب که می توانست ملتهب باشد اما الان بیشتر احساس برانگیز 
اســت. توکلی با »متولد 65« که اولین فیلمش بود نشــان داد 
ایده های جذابی دارد. »عروسی مردم« قدمی رو به عقب بود اما 
»عزیز« فیلمی است که احتمالا مسیر کارگردان را عوض کند. 
نکته   مهم »عزیز« این است که می توانست زیادی سانتی مانتال 
شود اما خودش را حفظ می کند. کارگردان اندازه  قصه و روایتش 
را می داند درنتیجه فیلم کش دار نمی شود و البته بهترین بازی 
کارنامه  آزاده صمدی اســت نه چون گیلکی حرف می زند چون 
خیلی خوب می تواند احساساتش را بدون آن شیوه های معمولش 
در فیلم های عامه پســند به نمایش بگذارد و روزبه حصاری هم 
کاراکترش و هم بازی اش در فیلم قابل تامل است. »عزیز« فیلمي 
جدی است درباره  اینکه چطور در میان تفکرات عرفی و شرعی، 

آدم ها عواطف شان را حفظ کنند. 

برخاستن ققنوس سینمای ايران 

ستونیکشنبه
صوفیا نصرالهی

 قيمت 10000 تومان

فاطمه رجبی|»شورای عالی« سال هاست که 
این عبارت را کنار خیلی چیزها دیده ایم از فضای 
مجازی گرفته تا فرهنگ و آموزش و پرورش و 
حتی موضوعات اقتصادی. هر بــار هم که این 
ترکیب به گوشــمان خورده پای تصمیم های 
مهم در میان بوده که معمولا هم پشت درهای 
بسته گرفته می شــدند اما احتمالا هیچ کدام 
از ما حدس نمی زنیم كه تعداد این شــوراهای 
عالی چقدر زیاد است یعنی 104 شورای عالی 
که البته بعضی از آنها فعالیت چندانی ندارند اما 
خیلی هایشان هم فعال هستند و در بزنگاه های 
مهمی حضورشان را می بینیم مثل همین روزها 
که چشم به خبر از مصوبات شورای عالی فضای 
مجازی بودیم یا چند وقت پیش که خبر رسید 
شورای عالی امنیت ملی به موضوع مصوبه عفاف 
و حجاب ورود کرده و اجرای آن را فعلا متوقف 

کرده است. 
 تعدد و تنوع این شــوراها به قدری زیاد اســت 
که در برخی برنامه هــا و حوزه های کاری با هم 
تداخل پیدا می کنند یا تصمیمی که می گیرند 
بخــش دیگــری از تصمیم گیــران را غافلگیر 
می کند. همه اینها باعث می شــود که هر چند 
وقت یک بار صدای اعتراض یک مسئول درباره 
آنها بلند شــود؛ مثل همیــن  دو روز پیش که 
ولی الله بیاتی یکی از نماینده های مجلس گفته: 
»نهادهایی که به شکل شورایی عمل می کنند، 
عملکرد قابل قبولی نداشــته اند و روندشان را 
مثبت ارزیابی نمی کنم. بعضی از این شــوراها، 
یک بار در ســال هم  جلسه ندارند. حتی همین 
شورای عالی فضای مجازی که این روزها نامش 
بیشتر شنیده می شــود، در بخش استانی آن 
فعالیتی ندارد. شــورای فضای مجازی استان 
مرکزی در 2 ســال گذشــته، فقط یک جلسه 
برگزار کرده است. کارها در این ساختارها قفل 
می شود. این شوراها نه تنها در روند کارها تسریع 
به وجود نمی آورند، بلکه هم مانع می شوند و هم 
روندها را کُند و با تاخیر پیش می برند. شوراهای 
عالی علاوه بر موازی کاری، در چابکی دولت هم 
تاثیر منفی می گذارند. مثلا یک مدیر قصد دارد 
یک کار را انجام بدهد یا ندهد، به شورای عالی 
ارجاع می دهد. تمام تصمیمات را به شــورای 
مربوط منوط می کنند و می گویند شــورا باید 
تصمیم بگیرد. آن شورا هم معلوم نیست چطور 
و چه زمانی تشــکیل جلســه خواهد داد و چه 
تصمیمی می گیرد. در حالی که یک مدیر باید 

خودش تصمیم گیرنده باشد.«
احتمالا از حرف های آقای بیاتی متوجه شــده 
باشید که یکی از مشــکلاتی که وجود این همه 
شورای عالی به وجود می آورد چیست اما جالب 
این اســت که خیلی هــا اعتقاد دارنــد اصلا در 
مواردی هدف از تشکیل این شوراها همین بوده؛ 
یعنی موکول کردن یک کار به وقتی دیگر یا باز 
گذاشتن مسیر انجام نشدن امور با حواله دادن آن 
به تصمیم فلان شورای عالی. البته بعضی ها هم 
می گویند که وجود این شــوراها تا اندازه زیادی 
اجتناب ناپذیر بوده چون برای خیلی از تصمیمات 
نیاز به همکاری یا تصمیم مشترک افرادی بوده 
که از نظــر سلســله مراتب اداری زیرمجموعه 
نبوده اند و کنار هم قرار گرفتن آنها نیاز به تشکیل 
یک شــورای جدید داشــته. اینطور که حالا در 
ایران 27 شورا به ریاست رئیس جمهور  یا معاون 
اول او و 13 شورای عالی به ریاست یکی از اعضای 
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اندیشکده بروکینگز ســفر عراقچی به چین را 
فصلی جدید برای دو کشــور،جهت بازســازی 
روابط تهران و پکن دانسته است. عباس عراقچی 
از صبح روز جمعه وارد چین شد تا با مقامات این 

کشور دیدار کند.
 این اندیشــکده معتقد اســت اقداماتی چون 
افزایــش واردات نفت خــام از ایــران، افزایش 
ســرمایه گذاری در زیرساخت های کشورمان از 
سوی چین و حمایت از سیاست های منطقه ای 
ایران می تواند در بازســازی و گسترش روابط 

میان تهران و پکن موثر واقع شود. 

   روایت چینی ها از  سفر عراقچی
وزیر امور خارجه چین در دیدار با همتای ایرانی 
خود بر حمایت پکن از حل مسئله هسته ای ایران 
از طریق گفت وگوهای سیاســی، حفظ توافق 
هسته ای و بازگشــت تمامی طرف ها به برجام 
و همچنیــن مخالفت با تحریم ها و فشــارهای 

خارجی تأکید کرد.
 پایگاه خبری گلوبال تایمز با اشــاره به ســفر 
ســیدعباس عراقچی بــه پکن و دیــدار وی با 
وانگ یی همتای چینی خود نوشــت: دو طرف 
در این دیدار بر اهمیــت همکاری های دوجانبه 
و نقش این همکاری هــا در تقویت صلح و ثبات 
منطقه ای و جهانی تأکیــد کردند. این دیدار در 
جریان سفر رسمی دو روزه عراقچی انجام شد. 
وانگ یی با اشاره به روابط استراتژیک جامع میان 
2 کشور، اظهار داشــت: چین همواره از رویکرد 
گفت وگوهای سیاسی برای حل مسئله هسته ای 
ایران حمایت کرده و بر لزوم پایبندی به توافق 

هسته ای برجام تأکید دارد.

 روایت سخنگو  
طرف ایرانی هــم روایت خــود را از دیدار بین 
وزیرخارجه ایران و وزیرخارجه چین ارائه کرد. 
اسماعیل بقایی، سخنگوی وزارت امور خارجه 
کشــورمان در صفحه شــخصی خود در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشت: ســیدعباس عراقچی، 
وزیر امور خارجه در اولین دیدار رسمی دوجانبه 
خارج از منطقــه از زمان تصدی مســئولیت، 
امروز در پکن اســت. او در ادامه گفت؛ عراقچی 
گفت وگوی بســیار مفید و جامعــی با همتای 
چینی خود، وانگ یی در مورد طیف گسترده ای 
از موضوعات دوجانبــه، منطقه ای و بین المللی 

داشت.

   اهمیت قرارداد بین  ایران و چین
 سید عباس عراقچی، وزیر امور خارجه ایران که 
در رأس یک هیات رســمی به چین سفر کرده، 
با وانگ یی، عضو دفتر سیاســی کمیته مرکزی 

و وزیر امور خارجه چین دیدار و گفت وگو کرد.
طبق آنچه که رسانه ها منتشــر کردند، در این 
دیدار طرفین با تاکید بر اراده  رهبران دو کشور 
برای تحکیم و توسعه  روابط راهبردی دو کشور، 
آخرین وضعیت روابط در حوزه های اقتصادی، 
تجاری، ســرمایه گذاری، انــرژی، حمل و نقل، 
راه های تقویت مناســبات دوجانبه و گسترش 
همکاری ها در چارچوب برنامه همکاری جامع 

دو کشور را مورد بررسی قرار دادند.
در این دیدار وزیــر امور خارجه کشــورمان با 
اشاره به سابقه دیرینه و استحکام روابط بین دو 
ملت ایران و چیــن به عنوان دو تمدن و فرهنگ 
ریشــه دار در آســیا، تصریح کــرد: جمهوری 

اسلامی ایران از هیچ کوششی برای بهره برداری 
از ظرفیت های فراوان تعامل مشــترک با چین 
فروگــذار نمی کند و برنامه 25 ســاله را مبنای 
محکمی برای توسعه مناســبات در عرصه های 
مختلف می داند. وزیر امــور خارجه چین هم با 
اشاره به اهمیت جایگاه جمهوری اسلامی ایران 
به عنوان یک قدرت فعال و مهم در غرب آسیا و 
برخوردار از ظرفیت های طبیعی، جغرافیایی و 
انسانی، بر عزم رهبران چین برای تقویت هر چه 
بیشــتر روابط تاکید کرد. طرفین همچنین در 
مورد آخرین تحولات امنیتی و سیاسی در منطقه 
غرب آسیا گفت وگو و تبادل نظر کردند. وزرای 
امور خارجه جمهوری اسلامی ایران و جمهوری 
خلق چین تاکید کردند که خاورمیانه متعلق به 
مردم خاورمیانه است و نباید صحنه مداخله های 
مخرب بازیگران خارج از منطقه در جهت پیشبرد 
اهداف و مطامع ژئوپولتیک آن ها شود. طرفین 
همچنین با اظهار نگرانی در مــورد مخاطرات 
مترتب بر هرگونه هرج و مرج و ناامنی در سوریه، 
بر ضرورت حفــظ وحدت ملــی و یکپارچگی 
ســرزمینی ســوریه و گذار آرام و امن به سوی 
حاکمیتی که تامین کننده خواست همه طیف ها 
و اقشار تشــکیل دهنده جامعه ســوریه باشد، 
تاکید کردند. وزرای امــور خارجه ایران و چین 
همچنین در خصوص اهمیت تقویت همکاری ها 
برای مقابله با تروریسم، تحکیم حاکمیت قانون 
در ســطح بین المللی، موضوع هسته ای و رفع 
تحریم ها و نیز گسترش همکاری ها در چارچوب 
نهادهایی که هر دو طرف در آن ها عضویت دارند 
از جمله بریکس و شــانگهای گفت وگو و تبادل 

نظر کردند.

روایت هایی از دیدار وزرای خارجه ایران و چین

در سفر عراقچی به پکن چه گذشت؟

     سوژه روز

1   خرید میلیون دلاری 
تابلوی پیکاســو به دست 

تاجر ایرانی
یک زن ایرانی ساکن دبی که 
پیش از ایــن به خاطر خرید 
پرده خانه کعبه مورد توجه 
رسانه ها قرار گرفته بود، این 
بار یکی از آثار پابلو پیکاسو را 
خریداری کرده است. سمیه 
نور یا سمیه نوروزی یک تاجر 
ایرانی است که در سال های 
اخیر سعی کرده نام خود را 
به عنوان یــک زن موفق و 

ثروتمند در عرصــه هنر جا بینــدازد. او یک 
برند لباس هم در امارات به راه انداخته و مدتی 
پیش بعد از شرکت در جشــنواره بین المللی 
مد و هنر دبی برنده جایزه کارناوال فشن دبی 
2024 شد. نور یک گالری هنری هم در دبی به 
راه انداخته و با اضافه کردن یکی از آثار پیکاسو 
به کلکســیونش، می خواهد توجه  بیشتری به 
خود و گالری نوپایش جلــب کند. تابلویی که 
ســمیه نور خریده، یکی از آثار مجموعه »گاو 
نر« پیکاسو اســت که در حوالی سال 1959 
خلق شــده. او هزینه ای را که بابت خرید این 
اثر پرداخته اعلام نکرده است اما در گزارش ها 
گفته می شود این تابلو قیمتی میلیون دلاری 
داشته است. سمیه نوروزی در سال 99، موفق 
شده بود قسمتی از پرده خانه کعبه را در یک 
مزایده بخرد؛ مزایده ای کــه به گفته خودش 
فقط بین سران کشورها و اشراف عرب صورت 
می گیرد. پرده خانه خدا طبق رســم هرساله 
تعویض می شود و هر بار یک مزایده بر روی آن 
انجام می گیرد. تمام پرده بیش از 14 متر طول 
دارد و حدود 700 کیلوگرم حریر و طلا و نقره 
در آن به کار رفته اســت. یک بار هم ارگانی به 
اسم انجمن زیبایی جهان سمیه نور را به عنوان 
شــیک ترین تاجر امارات انتخاب کرد. ســال 
گذشته هم مشخص شد این تاجر و طراح لباس 
ایرانی داور مرحله نهایی زن شایســته امارات 
شده است. سمیه نور در امارات و در یک خانواده 
ثروتمند ایرانی به دنیا آمده و مسیر کاری اش 

از سرمایه گذاری در املاک شروع شده است. 

2   دو سال پیش، وقتی 
دولت کانادا سیاســت های 
مهاجرتــی جدیــدی برای 
راحت تــر کــردن مســیر 
مهاجــرت ایرانیــان بــه 
ایــن کشــور وضــع کرد، 
ســیل بزرگــی از ایرانی ها 
زندگی شــان را فروختند و 
بارشــان را به مقصد کانادا 
بســتند. خیلی ها به خاطر 
تبلیغات مهاجرت آسان، این 
تصمیم را گرفتند اما بعد از 
مدتی وقتی با واقعیت روبه رو 
شدند، مجبور شدند به ایران بازگردند. بعضی 
زوج ها هم به امید پیوستن همسرشان به تنهایی 
مهاجرت کردند اما هنوز نتوانســته اند به هم 
برسند. روزنامه کانادایی ونکوورسان داستان 
یکی از همین زوج هــا را روایت و در گفت وگو 
با یک متخصص اقــرار کرده که ایــن برنامه 
مهاجرتی با شکست مواجه شده است. به نظر 
می رسد کانادا برای پذیرش این حجم از مهاجر 
ایرانی زیرساخت های لازم را نداشته و خیلی از 
خانواده های ایرانی قربانی این سیاست گذاری 

غلط و تبلیغاتی شده اند. 
پس از اعتراضات ســال 1401، کانادا تصمیم 
گرفت به آن هایی که با ویزای توریســتی در 
خاک کانادا حضور دارنــد فرصتی بدهد تا به 
دنبال کار بگردند و در این کشور ماندنی شوند. 
از طرفی با این کار کانادا می توانســت کمبود 
نیروی کار غیرمتخصص خــود را هم جبران 
کند. خیلی ها بــا وجود این فرصــت، ویزای 
توریســتی کانادا را گرفتند تا در خاک کانادا، 
ویزایشان را به ویزای کاری تغییر بدهند. اما به 
مرور و با وجود بیشترشدن تعداد مهاجران، کار 
پیدا کردن سخت و سخت تر شد و روایت های 
زیادی از این قبیل مشکلات در فضای مجازی 
فارسی منتشر شــد. موقعیت های شغلی که 
این دســته از ایرانی ها اجازه فعالیت در آن را 
داشتند، کار تخصصی نبود و بسیاری از افراد 
با مدارک ارشــد و دکتری مجبور شــدند در 
کارهای غیرتخصصی مثل کار در فروشگاه ها 
مشــغول شــوند. از طرفی کانادا چندین بار 

مهلت استفاده از این تسهیلات ویژه را تمدید 
کرد. در حال حاضر تمدید ویزای رایگان برای 
ایرانیان تا فوریه سال 2025 مهلت دارد اما با 
توجه به تصمیم سیاست گذاران کانادایی برای 
کاهش جمعیت مهاجــران، احتمال می رود 
این تســهیلات مهاجرتی دیگر تمدید نشود. 
روزنامه ونکوورسان با اشــاره به این مسائل، 
ماجرای یک خانواده مهاجــر ایرانی را روایت 
کرده اســت. مینا اســتقامت و دخترش افرا، 
حدود یک سال پیش با تکیه بر سیاست های 
اطمینان بخش کانادا با ویزای توریســتی به 
این کشور رفتند و مینا ویزایش را به اجازه کار 
تغییر داد. اما همسرش امیرفرهنگ میرزایی 
در ایران ماند تا بعدتر به آن ها ملحق شــود؛ 
اتفاقی که هنــوز نیفتاده اســت. میرزایی به 
همراه همسر و فرزندش به کانادا نرفت تا زن 
و بچه اش را تا زمانی که همســرش کار پیدا 
کند، به لحاظ مالی ســاپورت کند.  استقامت 
به واســطه مدرک دکتری و شغلش در ایران 
تصور می کــرد، می تواند به راحتــی کار پیدا 
کند اما نه تنهــا هنوز موفق بــه پیدا کردن 
شغل نشده، بلکه حتی یک مصاحبه کاری هم 
گیرش نیامده است. همسرش تا به حال سه بار 
برای دریافت ویزا درخواست داده اما رد شده 
است. حالا نگران هستند درخواست آخرشان 
هم بی نتیجه بماند چرا که کانادا تصمیم دارد 

مهاجران کمتری را بپذیرد. 
روزنامه ونکوور ســان در ادامه این گزارش با 
محســن جاودانی، مختصص اقتصــاد ایرانی 
صحبت کرده اســت. او به ایــن روزنامه گفته 
که برنامــه مهاجرتی کانــادا بــرای ایرانیان 
گمراه کننده بوده و بد طراحی شــده اســت. 
جاودانی می گویــد خیلی از ایرانی ها ســعی 
کردند از این برنامه استفاده کنند و از ایران به 
کانادا آمدند اما به مشــکل برخوردند. به گفته 
او این برنامه هیچ مســیر مشخصی به دریافت 
شــهروندی ارائه نکرده و زیرساختی هم برای 

دسترسی عادلانه افراد به شغل ندارد. 
جاودانی معتقد اســت کانادا قصد داشــته با 
راه اندازی این برنامه مهاجرتی، پول به کشورش 
تزریق کند و با پیشــنهاد مشاغل کم درآمد به 
ایرانی ها، اقتصاد خراب کشورش را بهتر کند. 

همه خرید های جنجالی سمیه نوروزی
و همینطور روایتی از  روزنامه کانادایی درباره  ایرانیانی که به خاطر تبلیغات شرایط آسان مهاجرت، 

دچار مشکلات بزرگی شده اند

مسیحیان سوری نگران
 آینده هستند

مهسا مژدهی| با سقوط حکومت 
بشار اسد و خروج او از سوریه و روی 

کار آمدن دولت انتقالی با چهره هایی 
از تحریرالشام به عنوان گروهی 

تندرو؛ مسیحیان سوریه روزهای 
نگران کننده ای را سپری می کنند. 

آتش زدن یک درخت کریسمس در 
روزهای اخیر باعث شد تا این گروه 

خشم خود را نسبت به وقایع موجود 
علنی کند. این خشم به اعتراضات 
خیابانی انجامید و بعد آنها متعهد 

شدند تا با هرگونه تروریسم در سوریه 
مبارزه کنند.

مسیحیان سوریه یکی از اقلیت های 
مذهبی مهم در این کشور هستند که 
تاریخچه ای طولانی و غنی در منطقه 
دارند. با وجود چالش ها و بحران های 
سیاسی و اجتماعی، جامعه مسیحی 

در سوریه نقش قابل توجهی در 
فرهنگ، اقتصاد و سیاست این کشور 

ایفا کرده است.
مسیحیان در سراسر سوریه 

پراکنده اند و در شهرهای بزرگ 
مانند دمشق، حلب، حمص، لاذقیه و 

طرطوس زندگی می کنند. این جوامع 
به ویژه در شمال شرقی سوریه، به 

ویژه در مناطق تحت کنترل کردها، 
متمرکز هستند. مسیحیان سوریه به 

طور عمده در فعالیت های اقتصادی 
مانند تجارت، صنعت و خدمات 

مشغول به کار هستند و برخی از آن ها 
در مشاغل دولتی نیز فعالیت دارند.

در سیاست، مسیحیان سوریه 
به عنوان یک اقلیت مذهبی 

با چالش هایی مواجه بوده اند. 
آن ها خواستار مشارکت بیشتر 

در فرآیندهای سیاسی و 
تصمیم گیری های کلان کشور هستند. 

بسیاری از مسیحیان از دولت بشار 
اسد حمایت می کردند زیرا او را 
به عنوان یک نیروی ثبات بخش 

می دانستند که می تواند از حقوق 
آن ها در برابر تهدیدات گروه های 

تندرو محافظت کند. این حمایت به 
ویژه پس از حملات داعش به کلیساها 

و جوامع مسیحی در سال های 
اخیر تقویت شد. مسیحیان سوریه 

خواستار تضمین حقوق خود به عنوان 
یک اقلیت مذهبی هستند. آن ها بر 
اهمیت شناسایی حقوق فرهنگی، 

اجتماعی و سیاسی خود تأکید دارند 
و خواستار مشارکت فعال تر در 

فرآیند صلح و بازسازی کشور پس از 
جنگ هستند. برخی از سازمان های 

مسیحی نیز خواستار حمایت 
بین المللی برای جلوگیری از مهاجرت 

بیشتر جوانان مسیحی از سوریه به 
کشورهای دیگر هستند.

با آغاز جنگ داخلی سوریه در سال 
۲۰۱۱، جمعیت مسیحیان به شدت 

کاهش یافت. برآوردها نشان می دهد 
که نزدیک به دو سوم مسیحیان 
سوریه این کشور را ترک کردند. 
دلایل اصلی این مهاجرت شامل 
ناامنی، فقر و تهدیدات ناشی از 

گروه های تندرو اسلامی بود. حملات 
داعش به کلیساها و مکان های عبادت 

مسیحیان نیز بر نگرانی ها افزود.
روابط مسیحیان با دولت بشار اسد 

پیچیده بود. بسیاری از آن ها به دلیل 
تلاش های دولت برای حفظ امنیت و 
ثبات، از اسد حمایت می کردند. اما 
برخی دیگر نگران آینده خود بوده 
و خواستار تغییرات سیاسی برای 

تضمین حقوق خود به نظر می رسیدند. 
با این حال، در شرایط بحرانی، بسیاری 

از مسیحیان احساس می کردند که 
تنها گزینه برای بقا و حفظ هویت خود 

حمایت از دولت موجود است.
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روز گذشــته پوتین بابت حادثه تلخ 
ســقوط هواپیمــای آذربایجانی در 
حریم هوایی روسیه از الهام علی اف 
عذرخواهــی کرد. علــی اف در این 
مکالمه به حرفه ای بودن خلبان این 
پرواز اشــاره داشــت. موضوعی که 
حالا در روزهای گذشته افراد زیادی 
دربــاره آن حرف می زننــد.  درباره 
این پرواز نکته هــای گفتنی زیادی 
وجود دارد اما اگر ویدئوی ســقوط 
آن را ببینید، دقایق زیادی هواپیما 
در حال تغییر ارتفاع و حرکت بوده. 
روز پیش محمدجواد ترابی، خبرنگار 
و روزنامه نگار رشــته توییت جالب و 
هیجان انگیزی درباره مهارت عجیب 
خلبان پرواز نوشــته بود که نشــان 
می داد، چگونه توانسته این بحران را 
مدیریت کند. در متن ترابی اینطور 

آمده بود:
نجات یافتگان از پرواز آذربایجان قطعا 

جانشان را مدیون خلبانان این پرواز 
هستند. و مقصد گروزنی )یک شهر 
در روسیه( در شمال غرب باکو بوده. 
پرواز از باکو بلند می شــود ولی بعد 
از 36 دقیقه شروع به کاهش ارتفاع 
شدید می کند. دو خلبان یک ساعت 
تمام سعی می کنند هواپیما را کنترل 
و به آکتائو )شمال شــرق( برسانند. 
 AirDataNews طرح مسیری که
به اشتراک گذاشــته، نشان می دهد 
خلبانان چطور سعی کردند، هواپیما 
را به نقطه ای برسانند که نه فقط در 
میان باکو و گروزنی نیست، بلکه در 
نقطه قرینه شمال شرقی مقصد قرار 
دارد. اول گفته شد شش نفر ولی تا 
زمان نوشــتن این متن مدعی زنده 
ماندن 25نفر تا الان شــده اند. )در 
نهایت روز پیش اعلام شد که 29 نفر 
زنده ماندند(. هواپیمای آذربایجانی، 
امبرائر 190 )محصول برزیل( بوده 

اســت. این پرواز 67 نفر سرنشــین 
و 5 خدمه داشــته.  بدون اشــاره به 
منبع این مدعا، اغلب خبرگزاری های 
روس از همان ابتدای خبررســانی، 
برخورد با یک دسته پرنده را علت این 
حادثه اعلام کردند. قسمت ترسناک 
ماجرا این اســت که هواپیما از یک 
زمان )بر اســاس زمان هــای اعلام 
شــده فلایت رادار در دقیقه 45( با 
اختلال )یا فریب( جی پی اس مواجه 
و به نوعی از روی نقشه گم می شود. 
یک ســاعت و 27 دقیقه بعد از این 
اختلال، دوباره سیگنال  موقعیت یابی 
هواپیما در شمال شــرق دریای خزر 
دریافت می شود. این در حالی است 
که گروزنی، مرکز چچــن و مقصد 
هواپیما در شــمال گرجستان قرار 
دارد. 19 دقیقه بعد هم فرود ناموفق 

در 3 کیلومتری آکتائو رخ می دهد. 
شک به روایت های نخست از دلایل 

 گزارش روز

درود بر کاپیتان »ایگور«
این روزها همه درباره مهارت ستودنی خلبان های آذربایجان حرف می زنند

ســقوط هواپیمای آذربایجانی گویا 
درست بوده. چراکه یک منبع دولتی 
در باکــو بــه صــورت اختصاصی به 
یورونیوز گفته اســت که اصابت یک 
موشــک زمین به هوای روســیه به 
هواپیمای مسافربری دلیل سرنگونی 
پــرواز شــرکت هواپیمایــی دولتی 
جمهوری آذربایجان بوده است. این 
سومین بار اســت که پدافند روسی 
هواپیمای غیرنظامــی را هدف قرار 
می دهــد. یک بار هواپیمــای مالزی 
MH17 در آســمان اوکراین )سال 
2014(، یکبار هواپیمــای اوکراینی 
PS752 در آسمان ایران )سال 2020، 

البته با اپراتور ایرانی( و این سومی.

1   چرا پدافند هوایی روســی 
چنین اشتباهی کرد؟

 در خبر یورونیوز آمده: »منابع روسی 
گزارش دادند که همزمــان با عبور 
پرواز خطوط هوایــی آذربایجان از 
منطقه چچــن، نیروهــای پدافند 
هوایی روسیه مشــغول تلاش برای 
سرنگونی پهپادهای اوکراینی بودند« 
البته ممکن هم هســت کــه پهپاد 

اوکراینی ای در کار نبوده باشد و شد 
آنچه نباید.

2   چــرا خلبانــان بــه جای 
برگشت به باکو، رفتن به آکتائو 

را انتخاب کردند؟ 
خبرگزاری آذربایجانی به این سوال 
پاسخ داده که احتمالا خلبانان روی 
آسمان ماخاچ قلعه می بینند با آکتائو 
300 و با باکــو 350 کیلومتر فاصله 
داشتند و با توجه به اینکه زیر حمله 
پدافند هوایی بودند، مسیر نزدیکتر 
به خروج از حریم هوایی روســیه را 
انتخاب می کنند. در پایان هم اینکه 
خلبان های ایــن هواپیما نجات پیدا 

نکردند.

3   چرا هواپیمــا را در دریای 
خزر ننشاندند؟

اگر برای خلبانان چنین امکانی وجود 
داشــت، باز هم مواردی هســت که 
احتمالا آن ها از این گزینه صرف نظر 
کردند: فرود یــک هواپیماي بزرگ 
روی آب با چنین ســرعتی، با ضربه 
شدیدی مواجه می شود که احتمالا 

آســیب آن به ســاختار هواپیما کم 
نیست. به این موضوع مشکل تخلیه 
مســافران و احتمالا مــرگ به علت 
سرما و هیپوترمی را هم اضافه کنید. 
دیروز در خود آکتائو دما بین منفی 
4 تا 8+ درجه سلســیوس بود. تصور 
کنید این نجات یافتگان در آب چقدر 
در زمستان دوام می آوردند؟ به همه 
این ها این مورد را هم باید اضافه کرد 
که اطمینان کافی از پیداکردن لاشه 
هواپیما، مســافران و نجات به موقع 

آن ها روی آب نبود.

4   چطــور کنتــرل هواپیما از 
دست رفت؟

 کاربر دیگــری جواب داده اســت: 
» ســقوطش خیلی شــبیه به پرواز 
232 حدودای دهه 90 میلادی بوده 
است. ســطوح کنترلی از دسترس 
خارج شدند و خلبان ها فقط با کنترل 
تراســتِ موتورها توانستند تا حدی 
کمی هواپیما را کنترل کنند. این که 
همه  سطوح کنترلی از دسترس خارج 
شدند هم احتمال مشکل در سیستم 
هیدرولیک را خیلی پررنگ می کند.«

سایت  نگار سیاسي / گزید     ه اي از تحلیل ها ي جناح هاي سیاسی
 پافشاری جالب اســتاندار کرمان برای انتصاب یک 
رئیس خانم برای دانشــگاه پیام نور؛ آیین تکریم و معارفه 
رئیس پیشین و سرپرست جدید دانشگاه پیام نور استان کرمان 
برگزار شــد و از خدمات فاطمه معین الدینی رئیس پیشــین 
دانشگاه پیام نور اســتان قدردانی و مریم بستان پیرا به عنوان 
سرپرست جدید این دانشگاه معرفی شد. استاندار کرمان در 
این مراسم گفت: رئیس دانشگاه پیام نور کشور تماس گرفته 
بود که به این گزینه رســیده اند و مریم بستان پیرا به دفتر من 
آمد؛ در مصاحبه ای که با این مدیر انجام شد، ایشان را فردی 
شایسته برای دانشگاه تشخیص دادم. چند روز بعد به صورت 
مجدد از دانشگاه پیام نور کشــور با من تماس گرفتند که این 
مدیر را تایید کردم و قرار شد که حکم وی صادر شود. اما برخی 
دوستان با توسل به بخش های مختلف تلاش کردند جلو این 
انتصاب را بگیرند، البته وجود مخالف و موافق در هر انتصابی 
طبیعی است اما داستان این مورد خیلی غیرطبیعی بود. باورم 
نمی شد در سطح دانشــگاه پیام نور و برای انتصاب رئیس این 
دانشگاه، اینقدر لابی های سنگین در حال انجام است و افرادی 
می خواستند جلو این اتفاق و یک روال طبیعی را بگیرند که با 
بداخلاقی این موضوع را دنبال می کردند. مــن برای دفاع از 
حیثیت مدیرانی که دانشگاه انتخاب کرده بود، دفاع از دانشگاه 
و شأن پیام نور محکم ایستادم و اجازه ندادم عده ای از بیرون 

دانشگاه برای آن تصمیم بگیرند. )ایرنا(
ایران از اکســپوی ژاپن انصراف داد؛ فاطمه مهاجرانی 
سخنگوی دولت طی ســخنانی درخصوص حضور جمهوری 
اســلامی ایران در اکســپو ژاپن گفت: در نتیجه بررسی های 
همه جانبه داخلی در مورد شرایط شرکت در اکسپو در ژاپن و 
محدودیت های مربوطه، بنــا به نظر متولی موضــوع، نهایتاً 

تصمیم بر انصراف قرار گرفت. )تسنیم(
در همین زمینه معاون سازمان توسعه تجارت ایران گفته: ایران 
قصد حضور در اکسپوی ژاپن را داشت اما به علت عدم همکاری 
ژاپن و آماده نبودن زیرســاخت ها انصراف داد. ژاپن از 2 سال 
گذشته از کشــورهای مختلف برای حضور در اکسپو دعوت 
کرده بود کــه دعوت از ایران در حدود 6 ماه گذشــته صورت 
گرفت. هنوز تبادلات مالی ایران به خاطر شــرایط تحریمی با 
ژاپن درست نشده است. به دلیل شرایط تحریمی همکاری های 
لازم برای حضور ایران در اکســپوی ژاپن صورت نگرفت و در 
نهایت در بدنه دولت تصمیم گیری شد تا ایران از حضور در این 

رویداد انصراف دهد.
اکســپو 2025 ژاپن یکی از بزرگترین نمایشگاه های صنعت 
و فناوری جهان اســت و از 24 فروردین ماه لغایت 21 مهرماه 
ســال آینده با موضوع طراحی جامعه آینده برای زندگی بشر 
برگزار خواهد شد. برآورد پیش بینی بازدیدکنندگان حدود 28 

میلیون نفر است که 10 درصد از این شرکت کنندگان خارجی 
هستند. )ایرنا(

کســی که در اردبیل بازداشت شد سرشبکه منافقین 
بود؛ دادستان عمومی و انقلاب مرکز اســتان اردبیل گفت: با 
اشرافیت ماموران سازمان اطلاعات ســپاه استان و اقدامات 
اطلاعاتی سایبری، سرشبکه وابسته به گروهک نفاق که ضمن 
ارتباط با رســانه های معاند اقدام به شبکه ســازی در فضای 
حقیقی و مجازی برای تشویش اذهان عمومی، انجام اقدامات 
ضد امنیتی و تأمیــن نیازمندی های اطلاعاتــی و عملیاتی 
معانــدان می کرد، شناســایی و با دســتورات قضایی صادره 

دستگیر شد. )تسنیم(
هفت دلیل افزایش نرخ ارز از نظر تسنیم؛ افزایش اخیر 
قیمت ارز نیز ناشی از عوامل برون زا و درون زایی است که در 

این گزارش به آن ها می پردازیم.
1. ازمهمترین دلایل برون زای افزایش قیمت دلار در هفته های 
اخیر، افزایش نگرانی از تنش های سیاسی-نظامی و همچنین 
افزایش نگرانی ناشی از تشدید تحریم هاست که به  نگرانی ها 

درباره کاهش درآمدهای ارزی دامن زده است.
2. تصمیم دولت به افزایش نرخ ارز نیما و نزدیک کردن آن به 
نرخ بازار شاید یکی از مهمترین سیگنال های منفی به بازار ارز 
برای رشد نرخ دلار در بازار آزاد باشد. نرخ ارز نیما که شش ماه 

پیش حدود 42 هزار تومان بوده، با انتقال نرخ ارز نیما به بازار 
توافقی در حال حاضر به بالای 64 هزار تومان رسیده است.

3. از مهمترین دلایل درونــزای افزایش قیمت ارز در روزهای 
اخیر، اثرات فصلی در بازار ارز اســت؛ اثرات فصلی معمولا در 
بعضی دوره های زمانی موجب افزایش تقاضا در بازار می شود 
که عمدتا ناشــی از تســویه های مالی و تعطیلات اســت. در 
شــهریورماه معمولًا تقاضای فصلی به دلیل افزایش سفرهای 
مردم زیاد می شود و افزایش تقاضای خرید ارز مسافری موجب 
افزایش تقاضا برای خرید اسکناس در بازار می شود. هر ساله از 
15 آذرماه تا 5-6 دی ماه )ایام قبل از شروع سال نو میلادی( 
تقاضا برای خرید ارز از سوی شرکت ها برای انجام تسویه های 
مالی و مردم به دلیل ســفرهای پیش رو، افزایش می یابد. این 
تقاضا معمولا از 15 آذرماه در بازار ایجاد می شود و هر سال هم 
تکرار می شــود. در این ایام تقاضای حواله و اسکناس در بازار 

ارز افزایش می یابد.
 4. علاوه بر افزایش تقاضا به دلیل سال نو میلادی، در سال های 
اخیر شــاهد افزایش تقاضا در ایام قبل از سال نوی چینی هم 
هستیم؛ که این امر به دلیل افزایش معاملات و مراودات مالی 
بین فعالان اقتصادی ایران و چین است. از 8 تا 19 بهمن ماه نیز 
تقاضا به دلیل سال نو چینی در بازار افزایش خواهد یافت که 
این موضوع به این دلیل است که در تعطیلات سال نو چینی، 

تسویه با یوان به مشکل می خورد و برهمین اساس در روزهای 
قبل از آغاز تعطیلات، تقاضا برای خرید ارز افزایش می یابد.

5. افزایش تقاضای خرید ارز به منظور تأمین اجناس شب عید 
تجــار و بازرگانان از دیگر عوامل موثــر در افزایش خریدهای 
فصلی سه ماه پایانی سال است. معمولًا در سه ماه پایانی سال 
شمسی به دلیل نزدیک شــدن به ایام نوروز و خریدهای آخر 
سال مردم، تقاضای خرید ارز از سوی تجار و فعالان اقتصادی 
افزایش می یابد تا کالاهای مد نظر خود را خریداری و به شب 

عید برسانند.
6. هر زمانــی موعد رفــع تعهــد ارزی صادرکننــدگان به 
پایان می رسد شــاهد تشــدید تقاضا برای خرید ارز در بازار 
غیررسمی هســتیم؛ امســال هم ایــن اتفاق افتاده اســت. 
صادرکنندگانــی که ارز خــود را پیش فروش کــرده یا قبلا 
فروخته اند برای تأمین ارز به منظور رفع تعهد ارزی به دنبال 
خرید ارز از بازار غیررسمی هستند وهمین امر با افزایش تقاضا 

همراه می شود.
 از آنجایی که آخرین مهلت برای انتقــال معاملات از نیما به 
سامانه ارز تجاری، 30 دی ماه اســت، در این ایام تقاضا برای 
خرید ارز در بازار غیررســمی از ســوی برخی صادرکنندگان 
افزایش می یابــد؛ این صادرکننــدگان که قبــلًا ارز خود را 
فروخته اند ناچارند برای تأمین ارز از بازار غیررسمی ارز بخرند 

و همین امر تقاضا خرید ارز را بالا برده اســت. بیشترین فشار 
خرید ارز صادرکنندگان و تجار در این بخش روی درهم امارات 
است و تقاضا برای خرید درهم در روزهای اخیر به همین دلیل 
افزایش یافته است. پیش بینی می شود با افزودن پتروشیمی ها 
در هفته آتی به بازار ارز تجاری، ارز پتروشیمی ها وارد بازار ارز 
تجاری شــود و همین امر افزایش عرضه در بــازار را به همراه 

داشته باشد.
7. از دیگرعوامل اثر گذار در تشدید نوسانات ارزی در ماه های 
اخیر، خبرهــای مربوط به افزایش قیمــت حامل های انرژی 
اســت؛ تکرار گمانه زنی های رســانه ای از برنامه دولت برای 
قیمت حامل های انرژی و تکذیب های دولت، عاملی شده تا در 
هفته های اخیر، بازار ارز هم با شوک های افزایشی همراه شود.

روایت های آخرالزمانی جنگ نرم دشمن است؛ علیرضا   
پناهیان در اظهاراتی که از او منتشــر شده اســت با اشاره به 
حوادث اخیر در ســوریه گفت: حوادث الان به پدیده سفیانی 
خیلی می خورد، عجیب ترین قسمتش این است که یک عده 
طرفدار بنی امیه در منطقه پیدا شده اســت. ما هر چیزی را 
حدس می زدیم جز این یک مــورد که جریانی به نام جریانات 
طرفدار بنی امیــه و بنی ســفیان ]پیدا شــود[ و در منطقه  
آخرالزمان راه بیفتد.  اگر پدیده ای مانند ابوسفیانی بخواهد در 
منطقه ظهور کند و درگیری ها را در منطقه شــکل بدهد این 

پدیده نمی تواند بدون مقدمه باشد. یعنی مردم سوریه دارند 
زندگیشان را می کنند بعد صبح رفته ماست بخرد، کره و نان 
بخرد، می گویند دیدید از آن شهر پایین سفیانی دارد حرکت 

می کند، اینگونه نگاه کردن به علائم ظهور خنده دار است. 
 بعضی ها این حــوادث را می بینند می گوینــد هیچ ربطی به 
ظهور ندارد ولی هر زمانی سفیانی بخواهد ظهور کند مقدمات 
شبیه به این خواهد داشــت. همین تحرکاتی که عراق انجام 
داد و سی هزار سرباز فرستاد لب مرز و آماده برای درگیری  با 
این جریان اخیر در سوریه داشــت مهم است. با عراق چه کار 
دارند؟ مگر موشک و پهپادهای عراق را بر سر صهیونیست ها 
ندیدید؟ مگر حرکت نیروهای عراقی حتی برای گرفتن جولان 
را ندیدید؟ ما از آقای بهجت با واسطه شنیدیم که چشمتان به 
یمن باشد برای علائم ظهور. اگر بخواهد یک پرچمی حرکت 
کند باید مقدماتی فراهم باشــد.  در ایام تکفیری ها و داعش 
حدس زده می شد که این ها مقدمه سفیانی  هستند اما هنوز 
یک قطعه پازل خیلی مهم مفقود بود؛ آنهم نقش ترکیه بود.  ما 
می نشستیم در روایات بررسی می کردیم می گفتیم پس ترکیه 
کو؟ می گفتند یک حمایت هایی از داعش می کند. می گفتیم 
نه باید طبق روایات نقشش پررنگ تر باشد. در این حادثه اخیر  
نقش ترکیه هم پررنگ بود دگر چه می خواهید. در آنجا نوشته 

ترکان چگونه می آیند و نقش ایفا می کنند.

جنگ سخت علیه ایران به روایت قالیباف

پزشکیان: کولبری و ته لنجی را  به تهدید تبدیل کرده ایم

محمدباقر قالیبــاف، رئیس مجلس شــورای 
اســلامی در مراســم اختتامیه پنجمین دوره 
جشنواره شــهید با بیان اینکه در آستانه 9 دی 
روز بصیرت قرار داریم گفت: تأکید رهبر معظم 
انقلاب بر جهاد تبیین به خصوص در زمانی که 
دشــمن با تمام ابزار خود تلاش دارد در جنگ 
نابرابر ترکیبی و شناختی که راه انداخته است، 
ذهن ملــت ایران و امــت اســلام را از باورها و 
ارزش های خود دور نگاه دارد، نشــان می دهد 
که امروز بیش از هر زمان دیگری به »بصیرت« 

نیازمندیم.
بنا بر روایت مهر، قالیباف در ادامه با بیان اینکه 
دشمن در چند دهه قبل از طریق جنگ سخت 
به دنبال بلعیدن منابع ما بود، گفت: امروز این 
جنگ به صورت نرم و اتکا به قدرت هوشــمند 

انجام می شود. 

رئیس مجلس شورای اسلامی در ادامه با بیان 
اینکه دشمن به دنبال یافتن افراد تأثیرگذار در 
جامعه ما است تا آنها را از مسیر انقلاب اسلامی 
جدا کند، تأکید کرد: از این رو امروز جنگ نرم 
و حضور در این عرصه بسیار با آنچه در گذشته 
داشتیم، متفاوت اســت و لذا باید بیش از پیش 

تلاش کنیم. 
او با تأکید بر اینکه هر کجا هســتیم باید در راه 
خدا گام برداریم، اظهار داشت: خداوند در قرآن 
فرموده است مشتری شما در این دنیا صرفاً من 
هستم و بهای شما نیز بهای بهشت است و اگر 
مجاهد راه خدا باشید، بهای بهشت را دارید. از 
این رو اگر خود را به هر چیــز و هر کس غیر از 

خدا بفروشیم، ارزان فروخته ایم.  
قالیباف تأکید کرد: ما عمــر، روح، فکر، ذهن، 
جسم و قوت خود را با صاحب اصلی آن معامله 

می کنیــم، لذا باید هــر صبحی کــه از خواب 
برمی خیزیم به این نکته توجــه کنیم که قرار 

است امروز در چه مسیری گام برداریم. 
او همچنین با اشــاره به اینکه در همه جوامع از 
ســطح خانواده گرفته تا ملی در حوزه اداری یا 
میدان رزم، اعتماد بزرگ ترین ســرمایه است، 
عنوان کرد: همه ما باید تلاش کنیم تا سرمایه 
اعتمــاد را در جامعــه افزایش دهیــم؛ همین 
اعتماد رمــز موفقیــت در دوران دفاع مقدس 
بود. اگر این اعتماد وجود داشــته باشد، سایر 
ویژگی های بعدی نیز بــه دنبال آن خواهد آمد 
اما زمانی که اعتماد در یک جامعه از بین برود، 
محبت، گذشت، انسجام، رابطه عاطفی و خیر و 
برکت از بین خواهد رفت و در کنار آن سختی، 
بی انگیزگی، اختلاف، ســرخوردگی، غیبت و 

دروغ به وجود می آید. 

مســعود پزشــکیان در دیدار اعضای فعلی و ادوار 
انجمن اســلامی مدرسین دانشــگاه ها گفت: در 
دوره های گذشــته بر اســاس دیدگاه های غلط به 
توسعه بی ضابطه دانشگاه ها پرداختیم، در حالی که 
مسئله با اهمیت تر در این حوزه ارتقای سطح کیفی 
دانشگاه ها مبتنی بر مهارت آموزی به دانشجویان در 
راستای حل مشکلات جامعه است که دولت در  این 

رابطه نیز آمادگی کمک و مساعدت دارد.
کشــور ما به ویژه در مناطق مــرزی به رغم 
برخــورداری از ظرفیت هــا و منابع فــراوان، 
همچنان با مشکلاتی همچون فقر مواجه است 
و از ســوی دیگر با ســوءمدیریت، پدیده هایی 
همچون کولبری، ســوخت بری و ته لنجی را به 
جای فرصــت به تهدیــد برای کشــور تبدیل 
کرده ایم. اگر مــا از ظرفیت مرزها به درســتی 

اســتفاده کنیم، بخش قابل توجهــی از اثرات 
تحریم ها خنثی خواهد شــد و در این رابطه نیز 
دانشگاه ها می توانند چه در زمینه ارائه راهکار و 

چه در زمینه اجرا به دولت کمک کنند.
در دوره های گذشــته بر اساس دیدگاه های 
غلط به توسعه بی ضابطه دانشگاه ها پرداختیم، 
در حالی که مســئله با اهمیت تر در این حوزه 
ارتقای ســطح کیفــی دانشــگاه ها مبتنی بر 
مهارت آموزی به دانشــجویان در راستای حل 
مشکلات جامعه اســت که دولت در رابطه نیز 

آمادگی کمک و مساعدت دارد.
ما امروز در کشــور از مجموعــه عظیمی از 
انسان های توانمند برخورداریم که شاید خیلی 
از آنها از بنده بهتر باشند، اما فرصت بروز و ظهور 
پیــدا نکرده انــد،  باید زمینــه و بســتر برای 

نقش آفرینی ایــن افراد فراهم شــود و یکی از 
گام های موثــر در این زمینــه تمرکززدایی از 
مدیریــت در مرکــز و واگذاری اختیــارات به 

استان هاست.
متاسفانه عدم تناسب میان منابع و مصارف و 
سوءمدیریت در توزیع، به علاوه مصرف نادرست، 
امروز به صورت یک چالش بزرگ نمایانگر شده 
که دولت برای فرهنگ سازی در رعایت الگوی 
مصــرف و کنتــرل و رفــع این چالــش نیز 

برنامه ریزی کرده است.
آنچه که امروز دولت در زمینه های مختلف 
موفق به دستیابی به آنها شده، با همدلی و توافق 
میان ســه قوه اتفاق افتاده اســت؛ مــا بدون 
هماهنگی و همدلی کاری از پیش نخواهیم برد 

و بر استمرار این روند تاکید داریم.

    چهره روز

    خبر

مهلا جوادپور

ادامه ازصفحه   اول
همچنین 32 شورا براساس قانون اساسی، قوانین 
مجلس یا فرامین رهبری و بقیه براساس مصوبات 
هیات دولت، قوه قضائیه، شــورای عالی اداری و 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی تشــکیل شده اند 
که زیر نظر دولت نیســتند. این شوراها معمولا 
تشکیلاتی فرابخشی با مشــارکت چند دستگاه 
دولتی یا بخشــی از حاکمیــت و برخی اعضای 
حقیقی و حقوقی غیردولتی و نهادهای عمومی و 
همچنین نمایندگان مجلس و قوه قضائیه هستند 
که وظیفه سیاستگذاری و برنامه ریزی های کلان 
و حتی هماهنگــی و نظارت بر امــور را برعهده 
می گیرند. اعضای شوراهای عالی عموما انتصابی 
هستند و نسبت به وظیفه و اهدافی که برای آن 
شورا تعریف شده، انتخاب می شوند و قاعدتا باید 
این اعضا دارای اختیارات کلان در تراز روســای 

قوا باشند.

  رابطه دولت ها و با شوراها
ممکن است فکر کنید که شوراهای عالی همگی 
محصول دوران جمهوری اســلامی هســتند اما 
اینطور نیست؛ اتفاقا بعضی از آنها که اهمیتشان 
هم خیلی زیاد است به دوران پهلوی برمی گردند و 
سابقه نزدیک به 60 ساله دارند مثل شورای پول و 
اعتبار و شورای اقتصادی که دوتا از تاثیرگذارترین 
شــوراهای عالی هســتند و در زمان پهلوی هم 
اهمیت خیلی زیادی داشــتند اما معروف ترین و 
البته مهمترین شــورای عالی که بعد از پیروزی 
انقلاب تشــکیل شــد، »شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی« اســت که در ســال 1363 در دولت 
میرحسین موســوی ایجاد شــد. البته پیشینه 
تشکیل این شــورا با نام »ستاد انقلاب اسلامی« 
به ســال 1359 به فرمان شــخص امام خمینی 
برمی گردد که یکــی از مهم ترین و پربحث ترین 
تصمیمات آن ســال ها یعنی تعطیلی دانشگاه ها 
خروجی آن بود اما شورای عالی انقلاب فرهنگی 
با این نام و اعضا در ســال 63 شکل نهایی اش را 

پیدا کرد.
در دولــت هاشمی رفســنجانی هــم چندیــن 
شورای عالی ایجاد شد که از مهمترین آنها می توان 
به »شورای عالی کار« اشــاره کرد. همچنین در 
دولت او »شورای عالی امنیت ملی« که تاسیس 
آن به اولین روزهای انقــلاب برمی گردد دارای 
چارچوب و قاعده شد و در حال حاضر مهمترین 
جایگاه در تصمیم گیری های سیاست خارجی و 
امور دفاعی و امنیتی را دارد که مصوبات آن باید 

به تایید مقام معظم رهبری برسد. 

سیدمحمد خاتمی هم در دوران ریاست جمهوری 
خود تعداد شــوراهای عالی را گســترش داد که 
یکی از مهمتریــن آنها »شــورای عالی اداری« 
است. تشکیل »شــورای عالی امور ایرانیان خارج 
از کشور« و همچنین ایجاد »شورای عالی امنیت 
فضای تبادل اطلاعات کشور« نشان می دهد که 
دولت او چه دغدغه هایی داشته و سعی می کرده 
از طریق جمع کردن مسئولان رده بالا در نهادهای 
مختلف تصمیمات مهمی گرفته شود اما همانطور 
که گفتیم محمود احمدی نژاد در دولت اول خود 
تلاش کرد تعداد این شوراها را کم کند و اعلام شد 
که »بر همین اساس شورای عالی اداری در سال 
1386 تصمیم گرفت به خاطر اصلاح نظام اداری، 
ادغام مدیریت های موازی و پرهیز از تصمیمات 
پراکنده و متنوع و متراکم و مشــابه یا متعارض 
در موضــوع واحد برخی از این شــوراها را ادغام 
کند« این شورا عنوان کرده بود که برخی از این 
شــوراها تصمیمات متراکم و گاهی متعارض در 
موضوع واحد اتخاذ می کنند که به جای تسهیل و 
هدایت امور اجرایی خود به معضل بزرگی تبدیل 

شده است.
براســاس این تصمیم، قــرار شــد »دبیرخانه 
شــورای عالی مدیریت و برنامه ریزی اقتصادی« 
با ادغام دبیرخانه شــورای اقتصاد، شورای عالی 
اشتغال، شورای عالی توسعه صادرات غیرنفتی، 
شورای عالی صادرات، شــورای عالی هماهنگی 
صادرات خدمات فنی و مهندســی، شورای عالی 
مناطــق آزاد تجــاری و صنعتی، هیــات امنای 
صندوق ذخیره ارزی، شورای عالی رفاه و تأمین 
اجتماعی، شورای پول و اعتبار، شورای عالی بیمه 

و شورای عالی الگوی مصرف تشکیل شود.
همچنین قرار شد با ادغام دبیرخانه شورای عالی 
علوم، تحقیقات و فناوری، شــورای عالی فناوری 
اطلاعات، شورای عالی اطلاع رسانی، شورای عالی 
قضایی، شورای انرژی اتمی، شورای عالی امنیت 
فضا و تبــادل اطلاعات کشــور، شــورای عالی 
آموزش و پــرورش، شــورای عالی پشــتیبانی 
نهضت سوادآموزی، شــورای عالی انفورماتیک، 
شورای عالی علمی-کاربردی، شورای عالی زیست 
فناوری و شــورای عالی اســتاندارد »دبیرخانه 
شورای عالی آموزش، پژوهش و فناوری« تشکیل 
شــود. دولت احمدی نژاد همچنیــن دبیرخانه 
شوراهای عالی آب، عالی انرژی و عالی حفاظت 
محیط زیست را هم با یکدیگر ادغام کرد. مجلس 
هشتم اما ادغام های صورت گرفته از سوی دولت 
را قبــول نکرد و یک ســال بعد براســاس طرح 
دوفوریتی »قانــون تعیین وضعیت شــوراهای 

عالی« را تصویــب کــرد. در نامــه ای که علی 
لاریجانی، رئیس وقت مجلس بــه احمدی نژاد 
نوشت، اینگونه آمده: از تاریخ تصویب این قانون 
18 شــورا با حفظ اختیارات و وظایف و اعضاي 
آنها کمافی السابق براساس قوانین ذی ربط قبلی 
تشکیل و اداره می شوند: »شــورای عالی علوم، 
تحقیقات و فناوری«، »شــورای عالی آموزش و 
پرورش«، »شورای عالی فضائی«، »شورای عالی 
فناوری اطلاعات«، »شــورای انــرژی اتمی«، 
»شــورای عالی انــرژی«، »شــورای اقتصاد«، 
»شورای عالی اشتغال«، »شــورای عالی توسعه 
صادرات غیرنفتی«، »شــورای عالی رفاه و تأمین 
اجتماعی«، »شورای عالی بیمه«، »شورای عالی 
آب«، »هیات امناء حساب ذخیره ارزی«، »شورای 
پــول و اعتبار«، »شــورای عالی میراث فرهنگی 
و گردشــگری«، »شــورای عالی اســتاندارد«، 
»شــورای عالی حفاظــت محیط زیســت« و 

»شورای عالی انفورماتیک.«
هرچند در این میان چندین شورا مانند »شورای 
انرژی اتمی«، »شــورای عالی زیست فناوری«، 
»شــورای عالی علمی-کاربردی«، »شورای عالی 
الگوی مصرف«، »شورای عالی صادرات«، »شورای 
امور اداری و استخدامی کشور« و »شورای عالی 
هواپیمایی کشوری« منحل شدند اما در نهایت 
کاهش تعداد شــوراها نیز نتوانســته به سیستم 
اداری نظم دهــد و کارایــی دســتگاه ها را بالا 
ببرد و همچنان بســیاری از جلســات با عنوان 
»شورای عالی« برگزار می شــود. حسن روحانی 
در دوران ریاســت جمهوری خود نیازی به تغییر 
شــوراها ندید و شاید مهمترین شــورایی که در 
دوره او ایجاد شد، »شورای عالی توسعه صادرات 
غیرنفتی« بود. ابراهیم رئیسی اما اهتمام خاصی 
به حضور در شــوراهای عالی از خود نشان داد و 
در اولین ســال حضور خود در پاستور بعد از 11 
سال جلسه »شورای عالی فضایی« را برگزار کرد. 
رئیسی همچنین جلسات شــورای عالی انقلاب 
فرهنگی را هم با دور تندتری نســبت به حسن 
روحانی برگزار می کرد و حالا به نظر می رسد این 
وضعیت به دولت پزشکیان هم سرایت کرده باشد 
هرچند هنوز هم جلســات اغلب شــوراها پشت 
درهای بسته برگزار می شــوند و هیچ شفافیتی 
در مورد عملکرد و تصمیمــات آنها وجود ندارد 
و خیلی ها آنها را فراقانونــی و فرادولتی و باعث 
پیچیده و کند شدن تصمیمات می دانند اما عده 
دیگری می گویند که حالا بعد از ســال ها، اداره و 
هماهنگی امور بدون این شــوراها غیرممکن به 

نظر می رسد.

جایی برای تصمیمات بز رگ پشت 
درهای بسته

مهناز افشار، 
ریحانه پارسا و ...

کاربران در گوگل، 
اینستاگرام، توییتر، 

ویکی پدیا، ایتا و یوتیوب به 
دنبال چه موضوعاتی بودند؟ 

گوگل – بیست و چهار ساعت 
منتهی به ساعت ۸ شنبه شب: 

مهناز افشار، ادین ترزیچ و خلاصه 
بازی پرسپولیس خیبر مهم ترین 
ترندهای روز بوده است. اولی به 

خاطر مصاحبه با برنامه چندشنبه 
با سینا در شبکه ام بی سی پرشیا، 

دومی هم به خاطر اینکه گفته 
شده گزینه مربیگری آینده تیم 

پرسپولیس است.
مهدی تارتار، محمد عمری، 

بهرام رادان، مگنوس کارلسن، 
پاکستان، ترنت الکساندر آرلوند، 
اوسیمن، وضعیت هوای فردا، آزو 

بدری، عراق در برابر سعودی، 
وینیسیوس، نرخ دلار، یاسین 
رامین، آب و هوا، جام خلیج، ۹ 

دی، میلاد افواج، آرسنال مقابل 
ایپسویچ، قرعه کشی ایران خودرو، 
جی تی ای وی و دلار دیگر کلمات و 

عباراتی بوده که ترند شده  است. 
اینستاگرام – بیست و چهار ساعت 

منتهی به ساعت ۸ شنبه شب: 
صفحات ریحانه پارسا، ویدا جوان، 

فیفا، شارلیز ترون، فرشاد سایلنت، 
پوتک، نیکول والاس، گابریل گوارا، 

جورجینا، سوارز، لیلا افشونکار، 
کریم باقری، مهناز افشار، چچیلیا 
سالا، مژده لواسانی و افق کوروش 

مورد توجه قرار گرفته است 
و آهنگ های »ریمیکس دلبر 
بیا یار من«، »ریمیکس ناخدا 

جلال«، »ریمیکس دلبرت خنده 
کنه با دگران«، »ریمیکس هی 

ببین خودمو زدم به دیوونگی« و 
»ریمیکس آرمانی ایسم« آن قدر 
در اینستا مورد توجه قرار گرفتند 

که کاربران به دنبال آن ها در گوگل 
می گشتند. 

توییتر – پربازدیدترین توییت ها 
در روز ۷ دی به روایت حساب 

کاربری مردمک: ماجرای 
نویسنده ای که به افراد زیر ۱۸ سال 

یا به طور کلی به خیلی از خانم ها 
پیام می داده هنوز در توییتر داغ 

است و دو توییت برتر مربوط به 
توییت زنانی است که می گویند 

از او پیام های نامربوط دریافت 
کردند. توییت سوم مربوط به 

آقایی است که از دیگر کاربران 
خواسته نظرشان را در مورد طرحی 

بدهند که روی یک دیوار خالی در 
خانه اش بزند، توییت بعدی مربوط 

به رابطه صدای آمریکا با سازمان 
تروریستی منافقین است، توییت 
ششم و هفتم و هشتم هم در مورد 
همان آقای نویسنده است. توییت 
بعدی یک طرح است درباره حمله 
یمنی ها به فرودگاه بن گوریون در 

تل  آویو و رتبه نهم مربوط به توییت 
خانمی است که عکس خود را در 
۴۴ سالگی گذاشته و گفته از آن 

سن و سال نترسیم. چشم!
هم چنین به گزارش لایف وب، 

موضوعات داغ شده در ۲۴ ساعت 
اخیر عبارتند از: 

هشتگ های سرباز و حبیب ایران 
در آستانه سالگرد شهادت سردار 
قاسم سلیمانی و برگزاری اجتماع 

دختران حاج قاسم
واکنش ها به حرکت غیراخلاقی 
یک سلطنت طلب بر سنگ قبر 
غلامحسین ساعدی نویسنده 

ایرانی
صحبت ها درباره افزایش قیمت 

دلار
انتشار اخباری درباره محرومیت 

ترانه علیدوستی از سفر هوایی
ویکی پدیا – پربازدیدترین مقالات 

در روز هفتم دی ماه: جان سخت 
)مجموعه نمایش خانگی(، سریال 
بازی مرکب، غلامحسین ساعدی، 

سوجان )مجموعه تلویزیونی( و 
مهناز افشار به همراه پنج مقاله با 

محتوای جنسی. 
ایتا – پراستفاده ترین هشتگ ها 

در ۲۴ ساعت گذشته: مومن نسب، 
تبیین عالی، وعده صادق، سوریه و 

پزشکیان
یوتیوب – پربازدیدترین ویدئو در 

۲۴ ساعت منتهی به شامگاه شنبه: 
موزیک ویدئوی رز و برونو مارس با 
عنوان ای پی تی که باز هم در یک 
شبانه روز ۹ میلیون و ۷۹۳ هزار و 

۲۰۴ بار دیده شده است. 

رند
ت

 گالری   

    
قابی از بازی 
تیم های 
آکادمی سحر 
تهران و بهمن 
تهران در هفته 
نهم لیگ برتر 
بسکتبال 
بانوان. عکس از 
نازنین رضازاده، 
فدراسیون 
بسکتبال 

     فرمانده انتظامی 
شهرستان بیرجند گفت: در پی 

اعلام خبری به مرکز فوریت های 
پلیسی مبنی بر اینکه در شهر 

بیرجند دختر جوان با بالا رفتن 
از پل هوایی قصد خودکشی 

دارد، بلافاصله تیمی از ماموران 
کلانتری ۱۲ بیرجند در محل 

اعلامی حضور داشته و مشاهده 
کردند دختر جوان حدود ۲۵ 

ساله با بالا رفتن از پل قصد 
خودکشی دارد که ماموران 

انتظامی با اقدامات روانشناختی 
وی را به آرامش دعوت و او را از 

خودکشی منصرف کردند. )ایرنا(

     
اکران مردمی 
فیلم عزیز با 
حضور آزاده 

صمدی و 
روزبه حصاری 

در پردیس 
سینمایی 
فرهنگ. 
عکس از 
سروش 

منوچهری

     مراسم بزرگداشت اولین سالگرد سردار شهید »سید رضی موسوی«، شامگاه جمعه با حضور سردار حسین سلامی، 
سردار اسماعیل قآنی، سردار عزیز جعفری، سردار احمد وحیدی و سخنرانی امیر سرتیپ عزیز نصیرزاده وزیر دفاع و 

پشتیبانی نیروهای مسلح در حرم مطهر امامزاده صالح تجریش برگزار شد. عکس از محمد حسن اصلانی، فارس 

     فرمانده یگان حفاظت محیط زیست شهرستان دماوند با تشریح 
جزئیات زنده گیری پلنگ سرگردان در روستای مغانک دماوند گفت: بر 
اساس گزارش مردمی مبنی بر ورود یک قلاده پلنگ به روستای مغانک، 

بلافاصله نیروهای یگان حفاظت محیط زیست به محل اعزام شدند. در 
همان ابتدا به مردم اعلام شد که به هیچ عنوان به حیوان نزدیک نشوند 

و فاصله ایمنی را رعایت کنند. با هماهنگی همکاران فراجا، صحنه 
ایمن سازی شد و مردم از محل دور شدند. همچنین با هماهنگی اداره 
کل حفاظت محیط زیست استان تهران، تیم دامپزشکی با آمبولانس 
امداد حیات وحش به منطقه اعزام شد و با کاهش استرس حیوان، تیم 

دامپزشکی موفق شد پلنگ را با دارت بیهوشی زنده گیری کند. این 
پلنگ نر بالغ و مسن بود که به دلیل ناتوانی در شکار در زیستگاه طبیعی 

به سگ های گله و حیوانات ولگرد در روستا نزدیک شده بود. پس از 
بیهوشی، حیوان تحت نظارت دامپزشکان به بیمارستان دامپزشکی 

تهران منتقل شد تا درمان های لازم روی آن انجام شود. )ایرنا(

     مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای 
استان البرز از ریزش سنگ در محدوده تونل 

شماره ۴ محور کرج - کندوان بر اثر بارش باران 
خبر داد. )تسنیم(
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امام علی عليه السلام  
نْ يَرْجُو الْخِرَةَ بِغَیْرِ الْعَمَلِ إلَِی أَنْ قَالَ يَنْهَی وَ لَ يَنْتَهِي وَ يَأْمُرُ بِمَا لَ يَأْتِي الْحَدِيثَ.  لَ تَكُنْ مِمَّ

از كسانی مباش كه بی عمل، به آخرت امید دارند از گناه باز می دارند، اما خود باز نمی  ايستند، به كارهايی فرمان می  دهند كه خود انجام نمی  دهند.

 واگویه های انتظار
صبحِ بی تو

 رنگِ  بعدازظهرِ 
يک آدينه دارد...

 دستور زبان عشق
 يادتان باشد که

به شعر، به آواز، به روياهايتان
 فرزاد کمانگر  قیصر امین پور    به لیلاهايتان/ پشت نکنید

دستورالعمل مواجهه با پلنگ های هیجان زده 
یک پلنگ زنده و بالغ وســط یکی از روستاهای 
دماونــد در حال قدم زدن بوده در روز روشــن. 
یکی از خطرناک ترین حيوانــات درنده جهان. 
حالا بيایيد گــزارش محيط زیســت را در این 
مورد بخوانيد: تيم دامپزشکی با آمبولانس امداد 
حيات وحــش به منطقه اعزام شــد و با کاهش 
استرس حيوان، تيم دامپزشکی موفق شد پلنگ 
را با دارت بيهوشــی زنده گيری کند. این پلنگ 
نر بالغ و مســن بود که به دليل ناتوانی در شکار 
در زیستگاه طبيعی به سگ های گله و حيوانات 

ولگرد در روستا نزدیک شده بود. 
اول سعی کردند اســترس حيوان کاهش پيدا 

کند. بعــد هم بــراي اطمينــان دادن به مردم 
گفته اند که پلنگ عزیز همان موجود سه متری 
که می تواند با سرعت 80 کيلومتر شکار خودش 
را پودر کند مســن بوده و چون نمی توانســته 
شکار کند آمده به سمت زیستگاه های طبيعی 
و به ســگ های ولگرد نزدیک شده بود. در واقع 
طبق این گزارش با یک سگ پير و خسته روبه رو 
بودیم که خيلی مودبانه گفته من فقط حيوانات 
ولگرد را ميل می کنم و خب انسان هم که حيوان 
ولگرد نيســت و از طرفی کمــی عصبی بوده و 
استرس داشته. راستش فکر کنم شهروندان آن 
روستا استرس و  هيجان داشته اند نه پلنگ عزیز 

دردانه که در خيابان های روســتا قدم می زند.
 آهان لابد روســتا در قلمرو پلنگ ساخته شده 

است و...
خدا شــاهد اســت در روزهای آینده پروتکل 
مواجهه با حيوانات وحشی در آمریکا و کانادا را 
ترجمه می کنيم و بفهميم که آیا محيط بان های 
آمریکایی هم مثلا اگر یک شيرکوهی را در وسط 
معابر عمومی ببينند نگران اســترس و هيجان 

حيوان هستند یا مسائل دیگر. 
باز هم خدمتتــان عرض کنيم که مــا طرفدار 
قدیمی و پابرجای همه پلنگ های دنيا هستيم. 

بخصوص پلنگ های هيجان زده عصبی. 

رفقا به نظر من این که ميگن اوضاع اقتصادیِ 
خــراب، همه چيــز رو به هم ریختــه، خيلی 
حرف درستی نيســت. اتفاقا به نظر من، این 
اوضاعِ واویلا و وانفســا باعث شده خيلی ها به 
توانایی های خاصی در خودشون پی ببرن که تا 
همين چند سال پيش که دلار بيست سی هزار 
تومن بود، اصلا از وجود چنين اســتعدادهایی 
بی خبر بودن. اگر با یک نــگاه مثبتی به دور و 
برتون نگاه کنيد، حتما بــه نمونه های فراوانی 

برمی خورید.
اگر بخوام از نمونه هــای دور و بر خودم مثالی 
عرض کنم، می تونم به باشــگاه بدنســازی ای 

اشاره کنم که سرِ خيابونمون قرار داره... 
دیروز با یکی از دوستانم قراری داشتم و ایشون 
هم فرموده بودن که »بيا دم باشــگاه دنبالم« 
که بعدش بریم و به فلان کارمون برسيم. وارد 
باشگاه شدم و سراغ این دوستمون رو از آقای 
قوی هيکل و درشــت اندامی که پشــت ميز 

نشسته بود گرفتم...
- »تو رختکنه... الان مياد.« / »خيلی ممنون... 
پس من دم در منتظرشم.« / »کجا آقاجون؟...« 
/ »دمِ در... تا دوستم بياد... اگه اجازه ميدین.« / 
»چرا دم در؟... همين جا بشين... بيرون سرده. 

هوا هم آلوده س.«
برخلاف صورت خشــن و اندام حجيمشون، 
قلبی مهربون داشت و حتی نگران من هم بود.

- »آقا خيلی لطف کردین...« / »فدا...«
برای ایــن که دیگه من رو مدیون خودشــون 

بکنن، نعــره ای کشــيدن که: »بــرا آقا چای 
بيارین...«

- »نه آقا توروخدا... شرمنده نکنين.« / »شما 
مهمانی... تاج سری... عزیزی.«

چایی رسيد و من هم کلی عذرخواهی و اظهار 
شرمندگی کردم و پایی رو پا انداختم و به جان 
کندنِ آقایونی خيره شــدم که زیر وزنه ها در 
حال فریاد کشــيدن و زجر دادن به خودشون 
بودن. روحيه ام هيچوقت با این ورزش بدنسازی 
ســازگار نبوده. البته خب روحيه ام کلا با هيچ 
ورزشی سازگارنبوده تا حالا... آخرین باری که 
به واسطه انجام حرکات ورزشی، غدد عرق ریزم 
به فعاليت افتاده بودن، فکر می کنم مربوط به 
دبيرســتان بود که معلم ورزش هوار کشيده 
بود: »تو هم یه تکونی به خودت بده لااقل دلم 
خوش باشه تا یه نمره ای که ميخوام بهت بدم 

حلالت بشه.«
نگاهی از بالا و روشــنفکرانه به این انسان های 
زحمت کش که نعره هم می کشيدن داشتم و 
با لبخندی بزرگوارانه، در دل می گفتم که: »ای 

بابا... ما کجایيم و شما جماعت کجا...«
در فکرهای وسيع و دانشمندانه خود غرق بودم 

که آقای درشت اندام فرمودن:
- »شــما ميدونی این قدت به درد چه ورزشی 
می خــوره؟« / »بســکتبال؟...« / »نــچ.« / 
»واليبال؟...« / »نچ.« / »پرش با نيزه؟...« / »نچ. 

این قد فقط به درد بدنسازی می خوره.«
در ابتدا فکر کردم که ایشــون با من شــوخی 

می کنن و قصد طنــازی دارن. ولی بعد از چند 
لحظه که به خودم اومدم، فکر کردم که من چه 
شوخی ای با ایشون دارم و متوجه شدم خيلی 

هم جدی هستن:
- »آقا فرمایشی می کنين. من دو لا استخونم... 
زیر ميله هالتــر می شــکنم.« / »آهــاااان... 
دقيقا به هميــن دليل عرض می کنم. شــما 
با این قد، یه بيســت کيلو بيــای بالا، ميدونی 
چی ميشــی؟« / »چــی ميشــم؟...« / » یه 
دونه ميشــی.« / »جان؟...« / »یعنی یه دونه 
ميشــی ها. خودت فرض کــن، با ایــن قد، 
شــونه ها اینجوری... دورِ بازو، آه، اینجوری... 
کمر، اینجوری... ســاعد، اینجــوری... آرنولد 
 رو دیدی؟« / »بلــه.« / »آهــااان... اونجوری 

ميشی.«
آقا دردسرتون ندم. اندام ما رو با شکل اونجوری، 
توضيح کامــل داد و تصور کــرد و من هم که 
جوگير، با همين اندام مترســکی، قبل از تمام 
شدن چای و آمدن دوســتم، کارت بانکی رو 

برای دستگاه پز کشيده بودم.
جاتون خالی، امروز جلسه اولم بود... همانطور 
که زیر ميله هالتر بدون وزنه فریاد می کشيدم 
و ضجه می زدم و به این فکر می کردم که غير از 
اوضاع خراب مالی، چه دليل دیگه ای می تونه 
داشته باشه که بنده رو ثبت نام کردن، نگاهم 
به مربی بزرگوار افتاد... جلوی یک آقایی لاغرتر 
از من، چای گذاشته بود و عضلاتِ اونجوری رو 

براش تصور می کرد. 

دندهعقب
اشكانعقيليپور

  سايتنگار

دلسوزیبرایرژهموتوری،گمانهزنیبرایفیلمهایفجرومصاحبهمهناز
   دانشگاه علوم پزشــکی البرز روز شنبه هشــتم دی ماه اعلام کرد: 
شامگاه پنجشنبه ششم دی ماه، کارشناس خانم نظارت معاونت غذا و دارو دانشگاه 
علوم پزشکی البرز که در حين انجام وظيفه نظارتی خود یعنی بازدید از یک داروخانه 
برای حفظ ســلامتی مردم بود مورد بی احترامی و ضرب و شتم شدید توسط یکی از 
کارکنان داروخانه ای در ماهدشت کرج قرار گرفت و دچار آسيب های جدی به دست 

از جمله شکستگی شد.
   چهارمین فصل حضور احمــد نوراللهی در لیگ امارات، همراه شــده با 
درخشــش او در ترکيب الوحده. نوراللهی اولين بار و بعد از حدود 8 سال بازی برای 
پرســپوليس، فصل ۲0۲۲-۲0۲۱ تصميم گرفت به امارات برود و همزمان با ورود 
مهدی قایدی، پيراهن شباب الاهلی را بپوشد. او روی هم ۲ فصل در الاهلی بازی کرد، 

۶0 بار در ترکيب قرار گرفت که حاصل آن ۵ گل زده و ۴ پاس گل بود.
به گزارش ایرنا، بعد از پایان قرارداد با شباب الاهلی، نوراللهی تصميم گرفت به الوحده 
برود و قرارداد ۲ ســاله ای با این تيم مدعی امضاء کند. حالا هافبک ۳۱ ساله فوتبال 
ایران، دومين و آخرین فصل از قرارداد خود را با الوحده پشــت سر می گذارد. او این 
فصل و در پایان هفته دهم، ۱0 بار در ترکيب الوحده قرار گرفته که یک گل زده و ۳ 

پاس گل داده.
آمار نوراللهی، از ابتدای حضور در الوحده هم کم نظيــر بوده. او در ۴۴ بازی، ۱۱ گل 
زده و ۱۲ پاس گل داده. آماری درخشان که باعث شــده تا مدیران الوحده از حالا به 
فکر تمدید قرارداد با هافبک مغضوب تيم ملی ایران باشند. قرارداد فعلی نوراللهی با 
الوحده، ۳0 جون ۲0۲۵ )تابستان ۱۴0۴( به پایان می رسد و به همين دليل الوحده 
پيشنهاد جدیدی به نوراللهی ارائه داده تا به هر قيمتی که شده، او را در ترکيب خود 

حفظ کند.
از امارات خبر می رسد مسئولان باشگاه الوحده پيشنهاد مالی سنگينی به نوراللهی 
ارائه داده اند که نزدیک به ۵/۱ برابر قرارداد فعلی او است. آن ها می خواهند برای فصول 
آینده هم از وجود هافبک سابق پرســپوليس در ترکيب خود استفاده کنند که گویا 

پيشنهادشان با چراغ سبز نوراللهی نيز مواجه شده است.
   میرزا علی آيت اللهی  نوشــت: آمدند توســط بنياد شــهيد خانه شــهيد 
رجایی)رئيس جمهور مقبول اکثریت در زمان خودش( را خریدند  و بعد به شهرداری 
تهران واگذار کردند تا موزه کنند و زندگی ساده زیســتانه او را به مردم نشان دهند. 

همسر نستوهش آپارتمان ساده ای خرید و خانه زیبای قدیمی شد موزه.
اوایل کار تبليغاتی کردند و دانش آموزان را هم مدت محدودی به بازدید فرســتادند 

و تمام. 
 البته نسل جدید چندان از ساده زیستی ســر در نمی آورد و استقبال نمی کند. بهار 
بازدید از خانه شهيد رجایی تمام شد و شنيده ام کسی رفت و آمد چندانی به آن خانه 
ندارد و فقط هر از چندی عده ای از جوانان در خانه جمع می شــوند و به ســينه زنی 

می پردازند. خانواده شهيد هم هيچ اجازه دخالت و نظارتی ندارند!
اگر قرار است موزه بسازید مکانی واحد در محل مناسبی انتخاب کنيد و هر قسمت را 
به زندگی یک رئيس جمهور اختصاص دهيد تا بازدید کنندگان یک جا با روش زیست  

روسای جمهور آشنا شوند.
اگر پژوهشکده می خواهيد ایجاد کنيد خوب کار را برون سپاری کنيد و به دانشگاه ها 
بسپارید تا سياست ها و روش های اداره مملکت توســط هرکدام از روسای جمهور را 

مورد بررسی و مقایسه قرار دهند.
ولی اگر می خواهيد پاتوقی برای دوستان و همفکران و سایه نشينان و آفتاب نبينان 
و....درست کنيد و اشتغال مادام العمری برای اعضای خانواده و نزدیکان روسای جمهور 
و ممر در آمدی برای آنها ایجاد کنيد توجه داشته باشيد که نسل جدید چنين رفتاری 
را بر نمی تابد و خود را در موضع تهمت قرار داده اید و طولی نمی کشد که گروه دیگری 
همين مصوبات و بودجه ها و تشکيلات را منتفی خواهند کرد.مملکت ظرفيت ریخت 

و پاش بيشتر را ندارد.
   عبدالجواد موسوی  در خبرآنلاين نوشت: دلم سوخت. جدی می گویم. آن 
جمعيت اندک و آن صداهایی که معلوم بود خالی از هرگونه اعتماد به نفسی اند حالم را 
بد کرد. گناه داشتند. قالتاق هایی که آن ها را به ميدان فرستاده بودند مستحق بدترین 

ناسزاهای عالم اند اما این بندگان خدا واقعا جای دل سوزی داشتند.
احتمالا شب قبل از این راه پيمایی مفتضحانه پيش خودشان فکر می کردند فردا چه 
روز با شکوهی خواهد بود. جمعيتی فراوان با پرچم های رنگارنگ و رگ گردن هایی 
متورم و کلی شعار حماســی که طنينش رئيس جمهور و ميدان پاستور را به لرزه در 
خواهد آورد. اما هيچ کس نيامد. حتی آن هایی که واتساپ و گوگل پلی را فيلتر کرده 
بودند. حتی آن ها که در مجلس برای پزشکيان عربده می کشيدند و توئيت های تهدید 
آميز می زدند. از دوستان قدیم هم کسی نيامد. آن هایی که پای همه تظاهرات های 
این شکلی بودند. اصلا هيچ کس حال شعار دادن نداشت. چرا؟ چه اتفاقی افتاده بود؟ 
نکند به آن ها خيانت شده؟ نکند دوستانشان خســته شده اند و دیگر حاضر نيستند 
پای ارزش های انقلابی بایستند؟ مگر نه این که یک عمر در گوششان خوانده بودند ما 

موظف به انجام تکليفيم نه نتيجه! پس چه شد؟
ای کاش این تعداد اندک که از قيافه هاشان معلوم بود نه قالتاق اند و نه مزدور و فقط 
از سر سادگی و خلوص نيت به این مراســم مضحک آمده اند یک بار با خودشان فکر 
کنند: بهتر نيست به جای مشکوک شدن به دیگران از خودمان بپرسيم شاید مشکل 
در چيزی اســت که ما آن را تکليف می دانيم؟ اصلا این تکليف را چه کسی بر دوش 
ما نهاده؟ این چه تکليفی اســت که مدام نتيجه بد و فاجعه بار از آن بيرون می آید؟ 
یک بار، دو بار، ســه بار، آخر تا کی باید همه تکاليف ما منجر به نفرت خلق خدا از ما 
و شــعارهایمان بشــود؟ اصلا چرا روز به روز از طرفداران این تکليف سنگين کاسته 

می شود؟ نکند تکليف چيز دیگری بوده و از ما بهتران سر ما را کلاه گذاشته اند؟
   گمانه زنی های همشهری  درباره سه تا فيلم مهم درآستانه جشنواره فجر که در 

مشرق نيوز منعکس شده است: 
چندین بار اعلام شــد که فرم حضور فيلم »قاتل و وحشی« برای جشنواره فيلم فجر 
پر شده است. اما گویا قرار نيست این فيلم در جشنواره فجر و هر جشنواره دیگری به 
نمایش دربياید. هر چند در ریاست قبلی سازمان سينمایی اعلام شده بود که امکان 

نمایش بين المللی دارد و پروانه نمایشی به صورت محدود برای آن صادر شده است.
این فيلم از سال ۱۳۹8 به دليل مسائل مربوط به نوع پوشــش بازیگر زن باحواشی 
زیادی روبه رو شد و در نهایت موفق به حضور در جشــنواره فيلم فجر و اکران نشد. 
»قاتل و وحشی« با بازی ليلا حاتمی، امين حيایی، ستاره اسکندری و شهرام حقيقت 
دوست داستان زنی به نام زیباســت که در حال آماده شدن برای عروسی دختر خود 
به طور اتفاقی اسير یک باند گانگستری مخوف می شود. او سعی می کند از این بند خود 
را رها کند. اما وقت زیادی ندارد. چون دخترش نيز بی خبر از همه چيز عازم همان جا 

است و این اتفاقی است که نباید بيفتد. زیبا برای نجات خود و دخترش می جنگد.
جدیدترین ساخته پرویز شــهبازی پس از فيلم های ســينمایی »طلا«، »مالاریا«، 
»دربند«، »عيار ۱۴«، »نفس عميق«، »نجوا« و »مســافر جنوب« اســت که در آن 
بازیگرانی چون یسنا ميرطهماسب، مهسا اکبرآبادی و مائده طهماسبی ایفای نقش 

کرده اند. پخش بين المللی این فيلم را محمد اطيابی برعهده دارد.
 »رکسانا« نخستين نمایش جهانی خود را در بخش مسابقه سی و ششمين جشنواره 
معتبر فيلم توکيو تجربه کرد و در نهایت جایزه بهترین بازیگر مرد جشنواره را برای 
یسنا ميرطهماسب گرفت. این فيلم در جشــنواره فيلم دریای سرخ عربستان هم به 

نمایش درآمد.

این فيلم ابتدا اعلام شد که به عنوان یکی از گزینه های احتمالی معرفی به اسکار مطرح 
بود و زمانی هم که پروانه نمایش آن صادر شــد و قرارداد اکرانش در شورای صنفی 
نمایش به ســرگروهی ایران مال به ثبت رسيد، پيش بينی می شــد که از پایيز راهی 
اکران شود. اما هيچ کدام از این اتفاقات نيفتاد. آن زمان پخش کننده این فيلم عنوان 
کرده بود که به آنها اعلام شده باید سکانس پایانی فيلم برداشته و اصلاح شود. به نظر 

»رکسانا« در جشنواره فجر امسال حضور دارد.
»پير پسر« به نویسندگی و کارگردانی اکتای براهنی سال ۱۴00 ساخته شده و در این 
فيلم ليلا حاتمی، حامد بهداد، حسن پورشيرازی، محمدرضا داوودنژاد و رضا رویگری 
بازی می کنند. دومين ســاخته  اکتای براهنی پيش تر برنده جایــزه بهترین فيلم از 
فستيوال فيلم روتردام شده و در فستيوال فيلم ترانسيلوانيا رومانی مورد تحسين قرار 

گرفت. شنيده می شود که این فيلم هم توسط هيات انتخاب دیده می شود.
   در آبان ماه سال جاری بود که مصطفی رجبی مشهدی، مدیرعامل توانير با اشاره 
به اینکه گازوئيل تحویلی به نيروگاه ها نسبت به سال گذشته ۲0 تا ۳0 درصد کمتر 
شده، توضيح داده که نيروگاه های کشور در طول سال 80 درصد از سوخت گاز، ۱۴ 
درصد از گازوئيل و ۶ درصد از مازوت استفاده می کنند و در شرایط سرد شدن هوا و 
به تبع آن اگر افزایش مصرف در بخش خانگی افزایش یابد، به ميزان مصرف مازوت 

اضافه خواهد شد.
مرکز پژوهش های مجلس نيز در آبان ماه در گزارشــی رســمی از دلایل قطع برق 
منتشر کرد و عنوان کرد که گاز و گازوئيل نداریم. در این گزارش آمده: »لایحه بودجه 
سال ۱۴0۴ در وضعيتی توسط دولت تدوین می شود که کشور با ناترازی های رو به 
گسترش در تمامی حامل های انرژی از جمله گاز طبيعی، برق و بنزین روبه رو است. 
در سال ۱۴0۱ ميزان ناترازی گاز طبيعی در اوج مصرف به ۳۱۵ ميليون مترمکعب 
در روز رسيد و اگرچه به واسطه افزایش دما در ســال ۱۴0۲ این عدد به حدود ۲80 
ميليون مترمکعب در روز کاهش یافت، اما همچنان چالش ناترازی گاز طبيعی در کل 

سال به ویژه ماه های سرد وجود دارد.
از ســوی دیگر مصرف ســوخت مایــع در نيروگاه هــای حرارتی افزایــش یافته و 
درحال حاضر ذخایر گازوئيل و نفت کوره نيروگاه ها در ۶ ماهه اول ۱۴0۳ نسبت به مدت 
مشابه سال قبل کاهش پيدا کرده و افزایش ناترازی گاز و عدم امکان تأمين سوخت 

مایع جایگزین، چالش هایی را برای تأمين برق در زمستان به وجود آورده است.«
شــانا نيز اعلام کرد به گواه ارقام موثق، ســطح ذخایر نفت گاز و نفت کوره نيروگاهی و 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی در تاریخ ۳۱ مرداد ۱۴0۳  که دولت جدید روی کار 
آمده نسبت به ۳۱ مرداد ۱۴0۲، در مجموع به ميزان ۲.۶ ميليارد ليتر پایين تر بوده است.

براساس مستندات منتشر شده در بورس انرژی، در تير و مرداد ماه امسال، پالایشگاه 
آبادان یک ميليارد و ۳00 ميليون ليتر گازوئيــل را در جهت صادرات در رینگ بين 
الملل بورس انرژی عرضه کرد با توجه به ظرفيت ۱۹ ميليون ليتری این پالایشگاه در 
توليد روزانه گازوئيل، این ميزان عرضه در بورس انرژی به معنای پيش فروش کردن 

۶8 روز توليد این پالایشگاه بود.
براساس اعلام شرکت پالایش و پخش، مصرف روزانه گازوئيل در بخش حمل و نقل 
حدود ۵۶ ميليون ليتر اســت که با وجود فروش ســنگين گازوئيل در بورس انرژی، 

خبرها از کمبود گازوئيل در مهر ماه داغ شد.
همزمانی صادرات گازوئيل در تير و مرداد  و کاهش ذخيره ســازی این فرآورده در 

نيروگاه ها دقيقا در همان زمان، بيانگر صحت این گفته هاست.
   درد دل يکی از کاربران سايت عصر ايران :  در برخی بيمارستان های تخصصی 
مثل )نام نزد رسانه محفوظ اســت( دارند نيروی متخصص رو با افراد عادی که هيچ 

تخصصی یا دانشی درمورد چشم ندارند جایگزین می کنند.
در دو مورد که یکی از آنها رو خودم دیدم و دومی رو همکاران می گفتن اطلاع رسانی 
کنم  که ظاهر این بيمارستان ها قشنگه ولی داخلش تنها چيزی که اهميت داره درآمد 

و پول هست. واقعا جای تاسف داره که عملا سر مردم رو کلاه ميذارن.
مورد اول جایگزین کردن نيروهای متخصص هست. از پارسال این بيمارستان شروع به 
تربيت یک سری افراد که هيچ دانشی از چشم ندارند و اصلا دانشگاه نرفتن رو آموزش 
ميده که شــامل معاینات اپتومتری و عکس برداری چشم افراد قبل از جراحی هایی 
مثل آب مروارید هست و نتيجه اون باعث شــده خيلی از افراد بعد از عمل هایی مثل 
آب مروارید به دليل خطا در محاسبه لنزهای داخل چشم ضعيفی های چشم بالایی 
ایجاد بشه و بعد از این جراحی حالا بيمار رو به سمت جراحی ليزری برای رفع نمره 
چشم می برند که واقعا خارج از وجدان کاری هســت و هزینه چندبرابر برای بيمار با 

عمل های بيهوده می تراشند.
   برترين ها در متن مفصلی نوشت: جمعه شب مهناز افشار مهمان سينا ولی الله 
بود، حرف هایی زد که خب بخشی از آن قابل توجه است، چند بریده از حرف هایش که 
حس کردیم ارزش مکث و تامل دارد را اینجا گذاشته ایم: این یک واقعيت انکارنشدنی در 
فضای سينماست که پارتنرها رفته و رفته و حتی گاها به طور تعمدی به همدیگر حس 
پيدا می کنند، حتی خيلی از کارگردانان مشهور برای درآمدن اتمسفر کار بازیگرهایشان 
را به هم نزدیک می کنند. مهناز افشار در جایی از صحبت هایش از حس به رضا گلزار در 
ميانه فيلمبرداری فيلم آتش بس گفت و یا از حسی مشابه به رادان در فيلمبرداری شور 
عشق گفت. به هر حال شما تصور کنيد دو بازیگر ساعت های زیادی نقش پارتنر هم را 
ایفا می کنند و رفته رفته اتفاقاتی می افتد که قابل کنترل نيســت. قرار نيست مرزها را 
پشت سر بگذارند اما خب سرزمين ناخودآگاه که به طور کامل تحت کنترل نيست و این  

از آن مواردی است که در فضای رسمی درباره اش خيلی حرف زده نمی شود.
دختری در قفس تجربه مشترک سينمایی فریبرز عرب نيا و مهناز افشار بوده، ظاهرا 
در سکانسی از فيلم که دو شخصيت داستان سوار بر موتور هستند، برای این که ميان 
آن ها نزدیکی بيش از اندازه صورت نگيرد، یک کيف گذاشته می شود. وقتی افشار در 
ادامه  گفت وگویش این خاطره را تعریف می کرد، فضایی از شوخی حاکم شد اما خب 
اتفاقا این اتفاقات به کرات در فضای پشت صحنه سينمای ایران رخ می دهد. درباره 
درستی و نادرستی این رفتارها حرفی نداریم، چون به هر حال قانون است، اما بازگو 
کردن چنين خاطراتی نشان می دهد که دشواری هایی هست که مخاطب حتی فکرش 

را هم نمی تواند بکند. این هم از آن بخش های مگو در فضای رسمی است.
جایی از حرف های افشــار خيلی صادقانه و اعتراف گونه بود، آن جایی که از بيکاری 
و توامان غرور روزهای اول پس از مهاجرت گفت، تصور کنيد شــما مهناز افشــاری 
هســتيد که ۵0 کار در کارنامه دارید اما ناگهان وارد ســرزمينی می شوید که کسی 
شما را نمی شناسد و هيچ پيشنهادی هم ندارید. در چنين شرایطی افسردگی هجوم 
می آورد و سودای برگشت به سرتان خواهد زد. افشار از آن روزهایش گفت و این بار 
دیگر نشان می دهد که یک بازیگر و به طور کلی یک هنرمند شاید در خاک خودش با 
هر کيفيتی بهتر و بيشتر می تواند در تيررس افکار عمومی باشد، انگار هر جایی غير از 
وطن هر شکل از هنرمند را ضعيف می کند. این یک واقعيت است احتمالا که برخی 

جرات اعتراف آن را ندارند اما افشار داشت و دارد.
و قسمت آخر این گفت  وگو تلویحا به فشار وارده به بازیگران برای حضور در سينمای 
روشنفکرپسند پرداخت. افشار می گوید که در فيلم های تجاری حضور پيدا می کرده 
و ناگهان به سمت بازی در سينمای روشنفکری رفته. انگار این تبدیل به یک قرارداد 
شده. بدعتی که در سينمای مریض حال ما کاشته شــده تا بازیگران بتوانند خوراک 
روشنفکران را هم روی پرده فراهم کنند. اما مگر سينمای عامه پسند چه عيبی دارد؟ 
اصلا مگر همه باید روشــنفکر باشــند تا بتوانند ادامه حيات دهند؟ نکته ای بود که 

گفتنش خالی از لطف نبود.

واقعه تنباکــو که نشــانی از نفوذ چشــمگير 
روحانيت بر نفوس ایرانی داشــت  در یک بعد 
دیگر موجب یک پيروزی خفيف از سوی  روسيه 
در برابر  انگليس شــد . در غائله بانک شاهی در 
سال ۱۲7۶  باز هم تجار مناطق شمالی و شمال 
غرب کشــور که بر عکس تجار جنــوب ایران، 
 شریک تجاری روس ها بودند با ارائه درخواست 
تبدیل اسکناس به نقره بانک شاهی را تا آستانه 

فروپاشی پيش بردند. 
در داستان انقلاب مشروطه اما انگليسی ها تا حد 
زیادی جبران کردند. موسيو نوز بلژیکی مسئول 
گمرکات ایران بود و ميزان ماليات بالایی را برای 
تجار تعيين کرده بود. نوز به سيســتم مالياتی 
ایران سروسامانی بخشــيده بود و البته روابط 
نزدیکی با سفارت روسيه و بخش روسوفيل دربار 
ایران داشت. در همين دوران روسيه وارد جنگی 
خانمانسوز با ژاپن می شود و واردات نفت و قند 
از روســيه به ایران دچار وقفه می شود. قيمت 
نفت و قند بالا می رود. و تجار مرتبط با روســيه 
دچار مشکلات متعددی می شــوند. در همين 
ميان بيرون آمدن عکســی از بالماسکه خانگی 
موسيو نوز در لباسی شــبيه روحانيت موجب 
تحصن بازاری ها در صحن شاه عبدالعظيم شد. 
این کشمکش ها تا آذر ۱۲8۴ به طول کشيد و 
این بار برخورد عجيب علاء الدوله حاکم تهران 
در برخورد با مثلا گران شــدن قند و مبارزه با 
بازاریان و فلک کردن یک تاجر پير )البته در کنار 
یک نظامی قدیمی( بازاریان را به سرحد جنون 
عصبانی کرد. یادتان باشد در این زمان روسيه 
نيز به شکلی عجيب جنگ با ژاپن را باخته بود و 
افسانه غول آسا و هميشه تهدیدگر روس ها حالا 

نحيف تر از هميشه شده بود. 
در مورد این ماجرا نوشته اند که : 

»علاءالدوله حاکم ســختگير تهران به اشــاره 
عين الدوله )صدراعظــم( تصميم گرفت گرانی 
قند را بهانه قرار داده چند تن از بازرگانان بازار 
را تنبيه کند، زیرا اینان قبل از سفر شاه به اروپا 
در غائله  موسيو نوز به حرم عبدالعظيم تحصن 
جسته و عين الدوله را نسبت به خود خشمگين 
ســاخته بودند. عين الدوله روابــط نزدیکی با 

روس ها داشت.

وقت آن رسيده بود که بازرگانان تنبيه شوند و با 
تنبيه آنان علما نيز  بترسند و برجای بنشينند. 
این بود کــه علاءالدوله هفده تــن از بازاریان 
برجسته را به دارالحکومه احضار کرد. بازرگانان 
پاسخ دادند ما نه قند می خریم و نه می فروشيم. 
کار تجارت قند در دست چهار نفر است که یکی 
از آنان حاج سيدهاشم معروف به قندی است، 
دیگر حاج سيداسماعيل خان سرهنگ توپخانه.

حاج سيدهاشــم پيرمرد شــصت، هفتاد ساله 
که عمری به نيکنامی گذرانده سه سفر به مکه 
رفته، چهار سفر به عتبات عاليات مشرف شده، 
چهار سفر به آستان بوســی حضرت رضا رفته، 
سه مســجد در تهران ســاخته، کارهای خير 
دیگری انجام داده بود با ریش بلند قرمز و قيافه 

دوست داشتنی وارد مجلس حاکم شد.
علاءالدوله به او گفت چــرا قند را گران کردید؟ 
سيد پاسخ داد ما قند را گران نکرده ایم، به واسطه 
پيش آمد جنگ روس و ژاپن قند کمتر به ایران 
وارد می شود. علاءالدوله گفت باید التزام بدهيد 
که قند را به قيمت سابق بفروشيد، سيد جواب 
داد که چنين التزامی نمی دهم اما صد صندوق 
قند دارم که به جنابعالی پيشــکش می کنم و 
دســت از تجارت برمی دارم. در این هنگام حاج 
سيداسمعيل سرهنگ توپخانه سر رسيد و سلام 
کــرد. علاءالدوله از اینکه تعظيم نکرده اســت 
عصبانی شد و گفت تو چه داخل آدمی هستی که 
سلام می کنی و تعظيم نمی کنی؟ آهای بچه ها 
بيایيد یک پای سيد و یک پای این سرهنگ را به 
فلک ببندید. فراشان دو سيد بيچاره را به ميان 
منزل بردند و به فلک بســتند. در این بين حاج 
علينقی پسر ۲7 ســاله آقاسيدهاشم سر رسيد 
چون پدر پير را به آن حال دید خود را به پاهای 
او انداخت و گفت تا زنده ام نخواهم گذاشت پدرم 

را چوب بزنند.
فراش ها او را عقب کردند اما او دوباره خود را روی 
فلک انداخت. علاءالدولــه فرمان داد پدر را رها 
کنيد و پسر را فلک کنيد. فراشان به فرمان عمل 
کردند و چوب زیادی به پاهای پسر بی گناه زدند.

در این وقت پيشــخدمت وارد شد و گفت ناهار 
حاضر اســت. علاءالدوله بر سر سفره نشست و 
آقاسيدهاشــم را احضار کرده گفت: »آقا وقت 

چوب باید چوب بخوری و وقت ناهار باید ناهار 
خورد، فعلا مشغول ناهار شوید.« ! و ناهار خود را 

در جوار پيرمرد فلکزده خورد.
پس از صــرف ناهار باز هــم علاءالدوله به حاج 
سيدهاشــم فرمان داد که باید التزام بدهيد که 
قند را ارزان بفروشيد. آقاسيدهاشم همان پاسخ 

اول را داد.«
این ماجرا از قرار در بازار تهران پيچيده شــد و 
بازاریان با حمایت روحانيت دکان ها را بسته و 
به خيابان ها ریختند. خب شــاید درآن دوران 
منافع بازرگانان حتی بازرگانان نسبتا گرانفروش 
با منافع مــردم نزدیک بوده اســت. نمی دانيم. 
هرچه هســت از این بــه بعد با خــروش مردم 
عادی روبه رو هســتيم که با هدایت روحانيت و 
بخصوص آیت الله طباطبایی و آیت الله بهبهانی 
سرنافرمانی برداشتند. انگليســی ها بلافاصله 
متوجه شــدند که می توانند  از این غائله برای 
تثبيت نفوذ خود بر ایران و کاهش نفوذ روس ها 
ســود بجویند. داریــم از پایيــز ۱۲8۴ حرف 
می زنيم. این ماجــرا تا تابســتان ۱۲8۵ و آن 
تحصن بدنام و ۲۱ روزه  انقلابيون در باغ سفارت 
انگليس به طول می انجامد و دست آخر به صدور 
فرمان مشــروطيت از ســوی مظفرالدین شاه 

منجر می شود. 
یادتان باشد یک و نيم سال بعد کلنل لياخوف 
با بریگاد قزاق ها به ایران آمد و حفاظت شخصی 
از محمدعلی ميرزا را برعهده گرفت تا به شکل 
واضح نشان داده شــود که انقلاب مشروطه در 
دستان انگليســی ها به نوعی عمليات مستقيم 
عليه نفوذ روس ها در دربار بدل شده بود عملياتی 
که  در آن یپرم خان و سردار اسعد و ستارخان 
و باقرخان نقش هایی سرنوشــت ســاز برعهده 
داشتند. بی جهت نيســت که محمدعلی ميرزا 
پس از سرنگونی به روسيه تبعيد شد و در اودسا 
ســکونت گزید. روس ها ایران را تقریبا به شکل 
کامل به انگليسی ها باخته بودند. هرچند بعدها 
بارها و بارها برای تمدید و تجدید نفوذ خود در 
شمال و شمال غربی  ایران به تکاپو افتاده بودند.  
داستان ســال های بعد از مشــروطيت و عزل 
محمدعلی ميــرزا را در شــماره های بعد ادامه 

می دهيم و پرونده این قسمت را می بندیم. 

آرشخوشخو  قصههایگمشده-101)اينپاورقیروزهایفردمنتشرمیشود(
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ارسلان سلیمانیان|با نزدیک شــدن به آغاز سال نو 
میلادی، خودروسازان مطرح جهان از محصولات جدید 
خود رونمایی می کنند. شــرکت اوپل به عنوان یکی از 
قدیمی ترین و معروف ترین خودروسازان آلمانی به تازگی 
نسخه جدید »موکا« را برای سال 2025 معرفی کرد. این 
خودرو که نسخه فیس لیفت شده نسل دوم موکا به شمار 
می آید، قرار است به زودی روانه بازارهای جهانی و پس 
از آن راهی بازار کشورمان شود. مدیران اوپل خوشبین 
هستند که موکا سهم قابل توجهی از بازارهای نوظهور از 

جمله چین و خاورمیانه را از آن خود سازد.

   تغییرات روی موکا
وقتی از موکا صحبت می کنیم، باید توجه داشته باشیم 
که در مورد یک شاسی بلند نسبتا فانتزی و جوان پسند 
سخن می گوییم. شرکت اوپل، نام محصول جدید خود 
را از یک نوشــیدنی شــکلاتی به عاریه گرفته تا بگوید 
»موکا« خودرویی جوان پســند و امروزی است. اما آیا 

واقعا موکا یک خودروی شاســی بلند است؟! پاسخ تیم 
طراحی اوپل به این سوال مثبت اســت ولی با تصوری 
که در اذهان عمومی از یک خودروی شاسی بلند وجود 
دارد، پذیرش این پاسخ مثبت اندکی دشوار است. حال 
داستان از چه قرار است؟ با دقت بیشتری در ابعاد و چهره 
ظاهری موکا اینطور برمی آید که تیم طراحی اوپل سعی 
کرده تا راحتی و کارایی یک خودروی کوچک شــهری 
را در ارتفاعی کمی بالاتر از حد معقول پیاده ســاخته و 
تلفیقی از شــخصیت یک خودرو خانوادگی با جثه یک 
خودروی شاسی بلند شهری را پدید آورد. با آنکه پیش 
از این نمونه های مشــابهی همچون »نیسان قشقایی« 
را در بین این طیــف از خودروها دیــده بودیم اما موکا 
نخستین تجربه یک خودروســاز آلمانی در این کلاس 
است. کلاسی که شاید هنوز تعریف خاصی نداشته باشد 
اما بی شک با افزایش ترافیک های شهری و بالا گرفتن 
دغدغه های زیست محیطی، آینده بهتری در انتظارش 
خواهد بود. طول، عرض و ارتفــاع این خودرو به ترتیب 

4151، 1780 و 1531 میلی متر است. هرچند ابعاد و 
شکل ظاهری این خودرو حاکی از این است که »موکا« 
مرد بیابان و تپه های صعب العبور نیست  اما شرکت اوپل 
برای بیشتر شدن شخصیت SUV این خودرو، موکا را در 
دو نسخه دیفرانسیل جلو و دو دیفرانسیل )4WD( روانه 

بازار کرده است.

   قدرتمند تر از قبل
با آنکه شــرکت اوپل، نســخه جدید مــوکا را با طیف 
گسترده ای از پیشرانه های بنزینی و برقی روانه بازارهای 
جهانی کرده، اما پیش بینی می شود که نسخه بنزین سوز 
موکا 2025، پرفروش ترین نســخه این خودرو باشــد. 
پیشــرانه 3 ســیلندر 1/2 لیتری در زیــر کاپوت موکا 
می تواند 134 اســب بخار قدرت در اختیار راننده قرار 
دهد. ضمن آنکه به نظر می رسد نسخه های وارداتی به 
ایران از همان پیشرانه 3 سیلندر بهره مند خواهند بود. 
این پیشرانه به کمک یک جعبه دنده 8 سرعته خودکار 
می تواند موکا را ظرف مدت 9/2 ثانیه از حالت ســکون 
به مرز سرعت 100 کیلومتر بر ساعت برساند. سیستم 
تعلیق این خودرو نیــز در محور جلو و عقب به ترتیب از 
نوع McPherson و TorsionBar بوده که می  تواند 
سطح مطلوبی از نرمی را   هنگام رانندگی به ارمغان آورد.

   آپشن های فراوان
موکا 2025 در زمینه تجهیزات رفاهی و ایمنی چیزی کم 
ندارد. از تجهیزات استاندارد به کارگرفته شده در مدل پایه 
این خودرو می توان به سیستم صوتی حرفه ای با نمایشگر 
لمســی 10 اینچی، ســامانه هوش مصنوعی با قابلیت 
ارتباط با ChatGPT، سامانه کمکی شروع حرکت در 
 )CBC( سامانه کنترل ترمز در پیچ ،)HSA( سربالایی
و 8 عدد ایربگ اشاره کرد. اما علاوه بر اینها، در مدل فول 
آپشن، لیست بلندبالایی از تجهیزات رفاهی مانند رادار 
هوشمند، تابلوخوان، سامانه حرکت بین خطوط، سامانه 
Keyless GO، ســامانه Start/Stop، سنسور باران، 
فرمان برقی حساس به سرعت و صندلی های چرمی با 
قابلیت گرم کن به چشم می خورد. اوپل موکا مدل 2025 

با قیمت پایه 28800 دلار به بازار عرضه خواهد شد.

مرور عکس های منتخب از خودروهای به یاد ماندنی
گزارش تصویری motor1 از خودروهای جذاب 2024

سال 2024، سالی پر از ماجراجویی، نوآوری و لحظات 
خاطره انگیــز برای تیــم Motor1 بود. از بررســی 
خودروهای کلاســیک و جدید گرفته تا شــرکت در 
رویدادهای ویژه، دوربین ها و لنزهای ما همیشه آماده 
ثبت بهترین لحظات بودند. این گزارش نگاهی دارد به 
برخی از جذاب ترین تجربیات و عکس هایی که امسال 

ثبت کردیم.

   رویدادهای بزرگ و خودروهای کلاسیک
امسال تیم ما فرصتی داشت تا با خودروهای کلاسیکی 
ماننــد کامــارو  Camaro IROC-Z  و الدزمبیل 
Oldsmobile Diesel آشنا شــود. این خودروها 
نه تنها در تاریخ خودروســازی جایگاه ویژه ای دارند، 
بلکه هرکدام شخصیت منحصربه فردی را در تصاویر 

به نمایش گذاشتند.
یکی از مهم ترین رویدادهای سال، اولین دور کول کاپ 
کار Cool Car Cup بود. در این رویداد، خودروهایی 
 ،Lamborghini Revuelto  مانند لامبورگینی
 Mazda Miata و مــزدا Lotus Emira لوتوس
 DW ،در کنار یکدیگر قرار گرفتند. عکاس برجسته
Burnett، توانست صدها تصویر شگفت انگیز از این 
رقابت ها ثبت کنــد، تصاویری که یــادآور بازی های 

مشهور ویدئویی مانند Need For Speed هستند.

   ماه ژاپن، جشن فرهنگ و طراحی
ماه ژاپن فرصتی ویــژه بود تا خودروهــای نمادین و 
طراحی های منحصربه فرد این کشور را جشن بگیریم. 
برجسته ترین لحظه این ماه، رقابت GT-R ها بود که 
توســط Robin Trajano به تصویر کشــیده شد. 
این تصاویر به قدری هیجان انگیز بودند که احســاس 
می کردید رویاهای نوجوانی تان در مورد خودروهای 

JDM به واقعیت پیوسته است.
در ادامه، ســفرهایی با Miata در مناظــر اروپایی، 
بررسی شاهکارهای طراحی مزدا و حتی بازدید از تیم 
رالی سوبارو در تپه های ورمونت، لحظات به یادماندنی 

بیشتری را رقم زدند.

   تقابل کامیون های آفرود
یکــی دیگــر از رویدادهای بــزرگ امســال، رقابت 
 Ultimate Off-Road Truck Showdown
بود. در ایــن رقابت که در طبیعت وحشــی شــمال 
نیویورک برگزار شــد، کامیون هایی مانند شــورولت  
Bison Chevrolet Colorado ZR2، فــورد 
 Toyota و تویوتــا ،Ford Ranger Raptor

Tacoma Trailhunter بــا یکدیگــر مقایســه 
شدند. تصاویر Andrew Link از این رقابت، زیبایی 
پاییزی و توانایی های آفــرود این خودروها را به خوبی 

نمایش دادند.

   بررسی ها و اولین رانندگی ها
امســال، DW Burnett بار دیگر بــا ثبت تصاویر 
خیره کننــده از خودروهایــی ماننــد مرســدس  
Mercedes-AMG GT63 درخشــش خود را به 
 Andrew Link ،نمایش گذاشــت. در همین حال
 Aston نیز عکس های زیبایی از استون مارتین وینتیج
 ،Jeff Perez ثبت کرد. تصاویر Martin Vantage
 Bentley Flying از خودروهایــی ماننــد بنتلــی
 Ford Mustang و فورد موستانگ  Spur Speed
Mach-E Rally، هر محیطی را مانند روی جلد یک 

مجله جذاب کرده بود.

   ماجراجویی در طبیعت واشنگتن
یکــی از ماجراجویی های خاص امســال، ســفر به 
طبیعت بکر واشنگتن با لکســوس Lexus GX بود. 
مناظر خیره کننده این منطقه، توسط Ian Allen و 
دوربین های آنالوگ ما به زیبایی ثبت شد. همچنین، 
فرصتی بــرای آزمایــش Jeep Wrangler فراهم 
شــد که تصاویری بی نظیر از این خودروی نمادین را 

به همراه داشت.

   پایانی برای سالی پر از خاطره
امســال، تیم Motor1 توانســت با ثبــت لحظات 
به یادماندنی، از خودروهای کلاســیک تا جدیدترین 
مدل ها، به یــادگار بگذارد. تصاویر و داســتان های ما 
نه تنها عشق به خودروها را نشان داد، بلکه سفری بود 
به قلب فرهنگ، طراحی و فنــاوری خودروها. با امید 
به ســالی پربارتر، منتظر تجربیات و تصاویر جدید در 

2025 هستیم.

آغاز فروش نقدی محصولات مدیران 
خودرو با مدل 1404

شرکت مدیران خودرو طرح فروش نقدی پنج محصول پرطرفدار خود را با مدل 
Cross- Pro MT، X33 X22 ســال 1404 اعلام کرد. این خودروها شامل

IE FL 5 Cross-CVT، Arrizo MT، X33 و PRO IE X55 هســتند و 
مطابق برنامه ریزی، تحویل آنها در سال آینده انجام خواهد شد.

بر اساس این بخشنامه، قیمت محصولات به شرح زیر است:
Pro MT X22: 8/588/000/000 ریال

Cross-MT X33: 9/506/000/000 ریال
Cross-CVT X33: 10/567/000/000 ریال

IE FL 5 Arrizo : 12/911/000/000 ریال
PRO IE X55: 14/714/000/000 ریال

تمامی این خودروها با پالت رنگی شامل ســفید، مشکی و نوک مدادی عرضه 
می شوند که متناسب با سلیقه خریداران طراحی شده است.

شرایط تحویل و پرداخت:
تحویل این خودروها پس از گذشت 90 روز کاری از تکمیل وجه و تأیید مالی 
صورت می گیرد. همچنین، برای مشــتریانی که درخواست انصراف از خرید یا 

تأخیر در تحویل دارند، سود 12 درصد سالانه در نظر گرفته شده است.
نکته مهم: قیمت های اعلام شــده در این طرح به دلیل احتمــال تغییرات در 
حقوق و عوارض دولتی، قطعی نبوده و در صورت اعمال افزایش از سوی مراجع 
ذی صلاح، مشتری موظف است مابه التفاوت مربوطه را به صورت نقدی پرداخت 

کند. تحویل خودرو نیز تنها پس از تسویه این مبلغ انجام خواهد شد.

بازار خودرو؛ جهش قیمتی یا رکود؟
بازار خودروی ایران در 8 دی 1403 با موجی از نوسانات روبه رو شده است. افزایش 
قیمت کارخانه ای خودروهای داخلی به همراه نوسانات نرخ ارز، تعادل قیمتی در بازار 
را بر هم زده   اما پرسش اصلی اینجاست: آیا این افزایش قیمت به معنای ادامه دار بودن 

تورم در بازار است یا سیگنالی برای رکود؟

مقایسه قیمت داخلی ها: جهش یا توقف؟
در خودروهای اقتصادی مانند پراید یا تیبا، قیمت ها با شیب ملایم افزایش یافته  اما 
در خودروهای محبوب تر مانند پژو 207 و دنا پلاس، جهش قیمت ملموس تر است. 
برای مثال، دنا پلاس توربو که هفته گذشته در محدوده 700 میلیون تومان معامله 

می شد، اکنون به 750 میلیون تومان رسیده است.
از سوی دیگر، خودروهای مونتاژی مانند جک S5 یا دیگنیتی نیز تحت تأثیر نرخ 

دلار، افزایش 5 تا 8 درصدی را تجربه کرده اند.

عوامل مؤثر: عرضه محدود و تقاضای مضاعف
عرضه کم خودرو در طرح های فروش کارخانه ای یکی از عوامل اصلی افزایش قیمت 
در بازار است. بسیاری از متقاضیان که از قرعه کشی ها بی نصیب مانده اند، به بازار آزاد 
هجوم آورده اند. در همین حال، نرخ ارز که در هفته اخیر افزایشی بوده، بهانه ای دیگر 

برای بالا رفتن قیمت ها شده است.

چشم انداز بازار: کاهشی یا افزایشی؟
کارشناســان معتقدند که اگر عرضه خودرو در طرح های پیش فروش افزایش یابد، 
ممکن اســت بازار در هفته های آینده کمی متعادل شود. اما تا زمانی که نرخ ارز در 
نوسان است و تولید داخلی پاسخگوی نیاز بازار نیست، کاهش قیمت ها بعید به نظر 
می رسد. در نهایت، خریداران باید با احتیاط بیشتری وارد بازار شوند، چرا که احتمال 

تثبیت یا کاهش قیمت ها با آغاز بهار نزدیک تر است.

   نیش ترمز

نیسان مورانو 2025: خودرویی  معمولی
 اما ناامیدکننده!  

نیسان مورانو همیشه در ذهن ها به عنوان یک کراس اوور خاص و پیشگام جای داشته 
است؛ خودرویی که طراحی های متفاوتش در هر نسل باعث می شد از نگاه ها پنهان 
نماند. از مدل های نسل اول با طراحی خاص گرفته تا کراس کب کانورتیبل نسل دوم 

که جسارت نیسان را در تغییر قواعد بازی نشان می داد.
نیســان مورانو 2025 با چند تغییر ظاهری وارد میدان شده؛ خودرویی عریض تر 
و کمی کشیده تر با خطوطی ســاده تر و گریل Vشکلی که دیگر آنقدرها جسورانه 
نیست. نمای جانبی خودرو شاید از دید برخی جذاب به نظر برسد، اما طراحی جدید 

دیگر نمی تواند مانند گذشته از شلوغی کراس اوورها متمایز باشد. 
در کابین نیسان مورانو جدید نمایشگرهای دوقلوی 12/3 اینچی دیجیتال، چرم 
نرم و کنترل های لمسی ظاهری مدرن به خودرو بخشــیده اند. اما اینجاست که 
چالش ها شروع می شود. کنترل های لمسی برای تنظیمات ساده مثل تغییر سرعت 
فن یا روشن کردن صندلی های گرم کن، کار را سخت کرده اند. شما باید چشمتان را 
از جاده بردارید و با صفحه لمسی بازی کنید! حتی سیستم فرمان صوتی هم گاهی 

قهر می کند و فرمان ها را نمی شنود.  
مورانو 2025 به یک موتور 2 لیتری توربوشارژ مجهز شده که 241 اسب بخار نیرو 
و 260 پوند-فوت گشتاور تولید می کند. گیربکس 9 سرعته جدید عملکرد روانی 
دارد و شتاب خودرو در خط مستقیم قابل قبول است. اما اگر اهل پیچیدن سریع 
باشید، ناامید خواهید شد. این خودرو در پیچ ها حس سنگینی و عدم تعادل را منتقل 

می کند، گویی که خودرویی بزرگ تر از آنچه هست را می رانید.  
نیســان مورانو 2025 با قیمت پایه 41/860 دلار برای نسخه SV و 50/990 دلار 
برای نسخه پلاتینیوم AWD عرضه می شود. اما با این قیمت ها، شما می توانید به 
سراغ رقبایی چون هیوندای سانتافه با طراحی داخلی بهتر و قیمت پایین تر، مزدا 
CX-70 با هندلینگ هیجان انگیزتر یا حتی جنسیس GV70 بروید که لوکس تر 
و شیک تر است.   نیسان مورانو 2025 خودرویی است که تلاش کرده بهتر از نسل 
قبل باشد اما در بازاری که رقبا هر روز قوی تر می شوند، تنها بهتر بودن کافی نیست. 
مورانو دیگر آن جذابیت خاص و کاراکتری که روزی داشت را ندارد. شاید زمان آن 

رسیده باشد که نیسان برای احیای این کراس اوور جسورانه تر عمل کند.

   چهار چرخ

      داشبورد

اوپل »موکا« مدل 2025 معرفی شد؛ این کراس اوور جدید با قیمت زیر 30 هزار دلار به بازار می آید

تا سال ۱40۷ هشت مدل خودروی 
جدید را به بازار عرضه می کنیم

مدیرعامل کرمان موتور؛ ظرفیت ۳00 هزار دستگاهی
کرمان موتور آماده بهره برداری است

 مدیرعامل کرمان موتور گفت:  کرمان موتور تا سال 1407 با توسعه 3 پلتفرم 
KP1 و KP2 و PS1 حدود 8 محصول جدید را به بازار عرضه می کنند. 

سامان فیروزی صبح دیروز در همایش قطعه سازان زنجیره تامین کرمان موتور 
افزود: در 30 سال گذشته همه کرمان موتور را به عنوان مونتاژ کار  می شناختند 
اما از دو سه سال گذشته این سیاست را کنار گذاشته و به سمت طراحی و افزایش 
داخلی سازی قدم برداشته است.  وی با اشاره به عهد کرمان موتور با قطعه سازان تا 
سال 1407 توضیح داد:  بر اساس این عهد خودروسازی با انتظارات افکار عمومی 
هماهنگ خواهد بود که تلاش می کنیم تا با این تفکر، برداشــت های اشتباه از 
صنعت خودرو از بین برود.  وی با اشــاره به تاثیر تنش ها و منازعات سیاسی و 
منطقه ای بر صنعت خودرو و قطعه سازی کشــور تاکید کرد: افزایش نرخ ارز و 
تنش های سیاسی از موضوعات مهم امروز صنعت خودرو است در واقع خودرو 
به  عنوان صنعت سیاسی از تمام این اتفاقات سیاسی تاثیر می پذیرد. مدیرعامل 
کرمان موتور با اشاره به نقدهایی که به صنعت خودرو وارد می شود، تاکید کرد: 
متاسفانه امروز هر کسی می خواهد معروف شود به صنعت خودرو حمله می کند.

فیروزی در ادامه به روند تولید کرمان موتور در سال گذشته و امسال پرداخت و 
گفت:  کرمان موتور در سال 1402 حدود 72 هزار دستگاه  تولید کرد و امسال که 
برنامه را 120 هزار دستگاه در نظر گرفته بودیم که با روند موجود و مشکلات، تا 

پایان سال ١4٠٣ حدود 90 هزار دستگاه تولید خواهیم کرد. 
وی همچنین به ظرفیت  300 هزار دستگاهی کرمان موتور اشاره و تاکید کرد: 
کرمان موتور تا سال 1407 با دستیابی به ظرفیت تولید  300 هزار دستگاه به 
100 درصد ظرفیت تولید خود خواهد یافت. به گفته مدیرعامل کرمان موتور از 
300 میلیون دستگاهی که این شرکت با افزایش سرمایه گذاری تا سال 1407 
انجام می دهد، حدود 30 درصد محصولات هیبریــد و 10 درصدی برقی و 60 
درصد آن بنزینی خواهد بود. فیروزی افزود:  قول می دهیم سه درصد از درآمد 

عملیاتی خودمان را در بخش تحقیق و توسعه سرمایه گذاری کنیم.
وی از تغییر رویکرد کرمان موتور در همکاری با قطعه سازان خبر داد و افزود: رویکرد 
کرمان موتور در همکاری با قطعه سازان از هزینه به رویکرد مذاکره محور تغییر 
یافته است. وی تاکید کرد: همچنین در بحث دانش و کسب دانش باید خودمان را 
توسعه دهیم و در این زمینه همکاری خودمان را با قطعه سازان گسترش خواهیم 
داد.  این مدیر خودروســاز بخش خصوصی در ادامه با اشاره به رابطه خودروساز 
و قطعه سازان گفت: برنامه ما رابطه با تامین کنندگان بر پایه اعتماد و پیشرفت 
متقابل است. امروز  دوره اینکه منافع خودروساز و قطعه ساز جدا باشد گذشته است 
و باید بدانیم از ابتدای شروع طرح در خودروسازی باید اهداف و منافع قطعه ساز 
هم در آن لحاظ شده باشد.  فیروزی افزود: ما به دنبال این هستیم که با حداقل 
اتلاف هزینه، توسعه و رشد را در کرمان موتور محقق کنیم.  وی با یادآوری برنامه 
تولید 300 هزار دستگاه تا سال 1407 گفت: هدف ما تعهد به تحقیق و توسعه 
است و هدفی که منجر به بروز نوآوری نوین و تولید خودروی با کیفیت می شود.  
وی با اشاره به هدف گذاری کرمان موتور برای افزایش داخلی سازی  تصریح کرد: 
تا سال 1407 زنجیره تامین ما باید 70 درصد داخلی باشد و 80 درصد محصولات 
کرمان موتور  بومی خواهــد بود.  مدیرعامل کرمان موتور گفت: ســهم هر نوع 
محصول در سبد محصول ما مشخص است و بر اساس 3 پلتفرم، هشت محصول 
تا 1407 تولید و توسعه می یابد و سهم محصولات داخلی افزایش خواهد یافت.  
فیروزی همچنین در خصوص توسعه سهم اشتغال زایی در کرمان موتور تا 1407 
گفت: بر این اساس اشتغال 11 هزار نفری را تا سال 1407 به 20 هزار نفر افزایش 
خواهیم داد و نیروی انسانی بهره ور را توسعه خواهیم داد.  وی همچنین از آغاز 
به کار دانشگاه کرمان موتور خبر داد و اضافه کرد:  دانشگاه کرمان موتور در شهر 
البرز ظرف  ماه های آتی تاسیس می شود و از نیروهای فارغ التحصیل در مجموعه 
خودمان اســتفاده خواهیم کرد.  این مدیر خودروسازی همچنین در خصوص 
استفاده از فن آوری های روز در صنعت خودرو گفت: باید خودروهای هوشمند که 
مورد تقاضای مردم است،  توسعه یابد. فیروزی همچنین از ورود کرمان موتور به 
فناوری خودروهای هیبرید و توسعه فناوری DHT خبر داد و افزود:  اولین خط 
تولید موتور TGDI  را آغاز کردیم و خط تولید گیربکس های DCT را در 3 ماه 
آینده عملیاتی خواهیم کرد.  وی در پایان توسعه تکنولوژی بدنه های سبک هم 
از برنامه های آتی این شرکت اعلام   و تاکید کرد: طراحی و تولید پلتفرم P12  و 
خودرو شادو از برنامه کرمان موتور است که آغاز شده   و همچنین توسعه محصول  

روی پلتفرم kp1 از برنامه های این شرکت در آینده خواهد بود.
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وقتی سراغ کامیون های نظامی کلاســیک می رویم، نام 
جیپ Kaiser M715 مثل یک نماد استقامت است. این 
خودرو که در دهه 60 میلادی پا به میدان گذاشت، نه فقط 
یک ماشین، بلکه یک ابزار تاکتیکی برای عبور از سخت ترین 
موانع بود. اینجا ما با یک ماشین سر و کار داریم که بی تکلف، 
 Kaiser بی ادعا و سرسخت به معنای واقعی کلمه است. به
M715 نگاه کنید. هر خط و زاویــه ای از بدنه این خودرو 
با هدف خاصی طراحی شده است. آن جلوپنجره   نمادین 
هفت شیار جیپ، کاپوت بلند و عمودی و بدنه   جعبه ای ساده 
اما کاربردی، به وضوح نشان می دهند که این خودرو برای 
نمایش ساخته نشده، بلکه برای عمل است.  موتور 6 سیلندر 
3/8 لیتری Tornado که زیر کاپوت M715 قرار گرفته، 

یکی از اولین موتورهای Overhead Cam آمریکایی بود 
که با قدرت 133 اسب بخار و گشتاور 278 نیوتن متر، وزن 
در حدود 2 تُنی و با طراحی چهارچرخ متحرک، این خودرو 
مثل یک غول شکســت ناپذیر عمل می کرد و می توانست 
1/25 تن بار را هم با خودحمل کند. سیستم تعلیق ساده 
 Dana 60 و Dana اما فوق العاده کارآمد، دیفرانسیل های
70 و گیربکس 4 سرعته دستی، این ماشین را به جنگجویی 
 ،M715 بی رقیب در زمین های ناهموار تبدیل کرده بودند
چه در میدان نبرد و چه در مســیرهای گلی و سنگلاخی، 
آماده مقابله با هر چالشی بود.   اگر بخواهیم صادق باشیم، 
Kaiser M715 هیچ وقت ماشین همه پسندی نبود. این 
خودرو برای علاقه مندان به لوکس بــودن یا رانندگی نرم 

طراحی نشده بود. اما اگر از آن دســته افرادی هستید که 
عاشق ماشین هایی با روح هســتند، این کامیون داستان 
دیگری دارد.تین خودرو در جنــگ ویتنام امتحانش را  به 
اشکال گوناگون پس داد. توانایی عبور از گل و لای، حمل 
بارهای سنگین و مقاومت در برابر شرایط سخت، آن را به 
ابزاری بی بدیل برای هر مسیری تبدیل کرد. به عنوان یک 
خبرنگار خودرویی، نوشتن درباره Kaiser M715 مثل 
نوشتن درباره یک قهرمان قدیمی است. این ماشین فقط 
یک وسیله نقلیه نبود؛ یک اسطوره بود. امروزه، وقتی به این 
خودرو نگاه می کنیم، چیــزی بیش از یک کامیون نظامی 
می بینیم. این خودرو نماینده دورانی است که ماشین ها با 

شخصیت ساخته می شدند، نه فقط برای نمایش.

جیپ Kaiser M715؛ غولی که هرگز تسلیم نمی شود  

ورود هوندا آکورد ePHEV به ایران: 
لوکس، پیشرفته و گران قیمت!  

  

هوندا آکورد ePHEV به عنوان یکی از برتریــن خودروهای پلاگین هیبریدی 
شناخته می شود که در سال آینده توسط شرکت آذریورد به ایران وارد خواهد شد. 
این خودرو با ترکیب فناوری های مدرن، طراحی زیبا و عملکرد اقتصادی، وارد بازار 
ایران می شود و قرار است به ویژه برای جانبازان عزیز عرضه شود. آکورد ePHEV از 
موتور بنزینی 2 لیتری به همراه یک موتور الکتریکی بهره می برد که مجموعاً 204 
اسب بخار قدرت تولید می کنند. موتور الکتریکی این خودرو 181 اسب بخار قدرت 
و 315 نیوتن متر گشتاور تولید می کند. باتری لیتیوم- یونی 17/8 کیلووات ساعتی 
این خودرو امکان رانندگی تمام الکتریکی با بردی نزدیک به 80 کیلومتر را فراهم 
می کند. گیربکس E-CVT نیز عملکردی نرم و هوشمند را به ارمغان می آورد. 
طراحی خارجی آکورد ePHEV ساده اما شیک است، با چراغ های LED باریک، 
جلوپنجره جذاب و خطوط بدنه اسپرت. داخل کابین نیز ترکیب چرم و متریال های 
باکیفیت فضایی لوکس و مدرن را ایجاد کرده است. این خودرو در بازارهای جهانی 
حدود 40هزار دلار قیمت دارد  اما در ایران با توجه به هزینه های گمرکی و تعرفه ها 
و همچنین روند افزایشی قیمت دلار در کشور  قیمت آن  احتمالا حدود 3/5 تا 4 

میلیارد تومان در خوشبینانه ترین حالت خواهد بود.

     دنده معکوس

رِسپی جدید برای موکا!
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  هزینه خورد و خوراک در شیراز: 
متوسط قیمت یک پرس چلوکباب 

در شیراز بین ۲۵۰ هزار تومان تا ۳۵۰ 
هزار تومان است. این مبلغ مربوط به 
رستوران های مرکزی شهر است. اگر 
بخواهید خورشت و برنج میل کنید، 
هزینه  شما از ۱۲۰ هزار تومان تا ۲۰۰ 

هزار تومان تمام می شود. برای اینکه 
بتوانید زرشک پلو با مرغ بخورید 

بین ۲۰۰ تا ۳۰۰ هزار تومان پول نیاز 
خواهید داشت. متوسط قیمت پیتزا 

در این شهر بین ۲۵۰ هزار تومان تا 
۳۰۰ هزار تومان است.

  هزینه رفت وآمد در شیراز: 
تاکسی های اینترنتی در شیراز 

قیمت نسبتا مناسبی دارند. مثلا شما 
برای مسیری که بین ۱۰ دقیقه تا ۱۲ 

دقیقه زمان می برد باید بین ۲۵ تا ۳۰ 
هزار تومان هزینه کنید. مسیرهای 
طولانی تر در این شهر ممکن است 

برایتان در ساعت ها شلوغ تا ۸۰ هزار 
تومان هم آب بخورد.

ته
نک

تخمین قیمت بنزین سوپر وارداتی 
مشاور مدیرعامل شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی اعلام کرد، 
پیش بینی می کنیم قیمت بنزین سوپر وارداتی بین ۴۰ تا ۵۰ هزار تومان 

باشد. عماد رفیعی توضیح داد، نزدیک به دو سال است که بنزین سوپر در 
کشور نداریم؛ چه ایرادی دارد که بنزین سوپر از طریق بخش خصوصی 

وارد شد. پیش بینی می کنیم قیمت بنزین سوپر وارداتی بین ۴۰ تا ۵۰ هزار 
تومان باشد و به نظر می رسد میزان استفاده از آن نیز به ۲۵ هزار لیتر برسد. 

براین اساس باید قیمت کارت جایگاه را افزایش دهیم و قیمت ۱۵۰۰ و 
۳ هزار تومانی تغییر نداشته باشد، زیرا کارت جایگاه منجر به قاچاق نیز 
می شود که برای کارت جایگاه یا باید کارمزد داشته باشد یا قیمت آن 

تغییر کند.

افزایش قیمت طلا و سکه در اولین روز هفته
 هر گرم طلای ۱۸ عیار روز گذشته در بیشترین حالت خود با 

قیمت ۵ میلیون و ۲۱۵ هزار تومان و هر گرم طلای ۲۴ عیار 
با قیمت ۶ میلیون و ۸۵۷ هزار تومان معامله شد. هر مثقال 

طلای آبشده نیز با قیمت ۲۲ میلیون ۵۲۸هزار تومان به فروش 
رسید. همچنین قیمت هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح 

جدید در بازار آزاد در بیشترین حالت خود به ۵۷ میلیون و 
۴۶۰ هزار تومان و هر قطعه سکه تمام طرح قدیم به ۵۴ میلیون 

و ۴۶۰هزار تومان رسید. نیم سکه هم ۳۱ میلیون و ۴۶۰ هزار 
تومان و ربع سکه نیز در بالاترین حالت خود با قیمت ۱۸ میلیون 

و ۵۴۰ هزار تومان در بازار تک فروشی قیمت گذاری شد.

هفتاد و هشتمین حراج شمش طلا
هفتاد و هشتمین حراج شمش طلا مرکز مبادله ایران امروز برگزار 

می شود. متقاضیان خرید شمش طلای مرکز مبادله ایران می توانند با 
واریز مبلغ ۳میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال)۳۵۰ میلیون تومان( به عنوان 
وجه الضمان به ازای هر قطعه شمش طلا در هفتاد و هشتمین حراج این 

مرکز شرکت کنند. تاکنون ۷۷ حراج شمش طلا در مرکز مبادله ایران 
برگزار شده که در این تعداد حراج ۱۳ هزار و ۴۵۲ کیلوگرم شمش 

مورد معامله قرار گرفت است. برگزاری حراج شمش طلا مرکز مبادله 
که به واسطه آن تاکنون بیش از ۶۴ هزار میلیارد تومان ارز حاصل از 
صادرات به چرخه اقتصاد کشور بازگشته است؛ هر هفته در روز های 

یکشنبه و سه شنبه برگزار می شود.

حد
 وا

زار
ه

ان
وم

ر ت
هزا

ت
50هم 202 واریز پول به حساب سازندگان نهضت ملی21

عضو هیات مدیره بانک مسکن با اشاره به امضاي قرارداد وام ۳۷۵ 
هزار واحد نهضت ملی مسکن، اعلام کرد كه تاکنون ۲۰۲ هزار و ۵۸۲ 

میلیارد تومان به حساب سازندگان واریز شده است. سیدمحسن 
فاضلیان گفت؛ از ابتدای آغاز طرح نهضت ملی مسکن تا پایان آذرماه 
امسال یک میلیون و ۲۳9 هزار و ۳9۴ متقاضی حائز شرایط و معرفی 

شده نهضت ملی در بانک مسکن افتتاح حساب کرده اند.از این 
تعداد، قرارداد ۳۷۵  هزار و ۳۸۰ واحد مسکونی به مبلغ ۱۷۳ هزار و 
۷۳۸ میلیارد تومان امضا شده است. از رقم پرداخت شده به حساب 
سازندگان، ۱۱۴ هزار و ۳۳۶ میلیارد تومان از محل تسهیلات و ۸۸ 

هزار و ۲۴۶ میلیارد تومان از محل آورده متقاضیان است.

بورس در سرازیري
بورس روز اول هفته را با ریزش شروع کرد. روز گذشته شاخص کل 

بورس۰/۷۵ درصد منفی شد و با ۲۱ هزار واحد ریزش به سطح 
۲ میلیون و ۸۲۷ هزار و ۴۱9 واحد رسید. روز گذشته اکثریت 

بازار سبزپوش بودند، اما سنگینی عرضه شاخص سازها باعث شد 
تا شاخص کل بورس ۰/۷۵درصد منفی شود و به سطح ۲ میلیون 
و ۸۲۷ هزار و ۴۱9 واحدی برسد. با این حال، وجود بیش از ۴۶۰ 

نماد سبز در پایان بازار )حدود ۷۰ درصد از کل نمادها( موجب 
شد تا شاخص هم وزن بیش از۰/9 درصد مثبت شود و به سطح 

۸۵۷هزار و ۳۷۷ واحدی برسد. شاخص فرابورس هم دیروز۰/۴ 
درصد رشد کرد و وارد کانال ۲۶ هزار واحدی شد.

 مدیرکل امور انرژی و مشــتریان شــرکت توانیر، هدف از 
اصلاح تعرفه های برق را مهار پرمصرف هــا و کاهش ناترازی 
تولید و مصرف برق عنوان کرد. عبدالامیر یاقوتی با اشــاره به 
موضوع اصلاح تعرفه برق پرمصرف ها توضیح داد، پرمصرف ها 
که ۸ درصد مشترکان را در برمی گیرند، 20 درصد برق کشور 
را مصرف می کنند؛ بنابراین تعرفه ها باید برای مهار این رویه 
اصلاح شوند. او درباره  اهداف و جزئیات تغییر تعرفه برق که به 
صورت پلکانی اعمال می شود، اعلام کرد كه بحث پلکانی شدن 
تعرفه ها در 4 پله، از ســال 1400 اتفاق افتاد و مشترکانی که 
معادل الگو، مصرف می کنند در پله اول، مشترکانی که از الگو 
تا 1/5برابر الگو مصرف می کنند در پله دوم، مشترکانی که بین 
1/5 تا2/5 برابر الگو مصرف می کنند در پله سوم و مشترکان با 
مصرف بیش از 2/5 برابر الگو در پله چهارم قرار دارند. قانون به 
گونه ای معیار مصرف را انتخاب کرده که ۷5 درصد مشترکان 
زیر الگوی مصرف باشند. بنابراین وقتی درباره الگوی مصرف 
صحبت می کنیم ۷5 درصد مشترکان در پله اول قرار می گیرند 
و مصرف آنهــا در این فصل در مناطق عــادی 200 کیلووات 
ساعت و کمتر است. 15 درصد مشترکان نیز در پله دوم قرار 
می گیرند و یک تــا1/5 برابر الگو مصــرف می کنند. ۸ درصد 
مشترکان در پله سوم با مصرف 1/5 تا 2/5 برابر الگو و 2 درصد 

هم در پله آخر با مصرفی بیش از2/5برابر الگو قرار دارند.
 رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغداران میهن، قیمت منطقی 
هرشــانه تخم مرغ 2 کیلویی را 130 تا 140 هزار تومان اعلام 
کرد. حمیدرضا کاشانی با بیان اینکه قیمت تخم مرغ در ماه های 
اخیر نوسانی نداشته است، گفت؛  بنابر آمار هفته گذشته قیمت 
هرکیلو 1000 تا 2 هزارتومان در واحدهای مرغداری کاهش 
پیداکرده است و در میادین و فروشگاه های زنجیره ای تغییری 
در قیمت نداشتیم. از ابتدای دی ماه روزانه 4 هزارتن تخم مرغ 
در کشور تولید می شــود، همچنین روزانه 3 هزار و 300 تا 3 
هزار و 400 تن تخم مرغ در کشــور تولید و مابقی آن مازاد بر 

نیاز بازار است.
به گفته کاشــانی، هم اکنون عرضه هر شــانه تخم مرغ با نرخ 
150 تا 1۶0 هزارتومان در مغازه منطقی نیست چراکه به دلیل 
شرایط مساعد تولید قیمت منطقی هرشانه 2کیلویی تخم مرغ 
135 تا 140 هزارتومان اســت. براین اســاس تخم مرغ باید 
کیلویی فروخته شود، درغیراین صورت 100 درصد گرانفروشی 
است و بازرسی وزارت جهاد و سازمان حمایت باید نظارت کنند.

 محمود مسعودی، کارشناس سیاست گذاری مسکن گفت 
كه سامانه »خودنویس« فرار های مالیاتی را در حوزه مسکن 
کاهش داد و زمینه ساز ثبات قیمت مسکن شده است. او با بیان 

اینکه در حال حاضر بازار مســکن نیازمند تغییرات خاص در 
جهت رونق است ،گفت؛ همزمان با راه اندازی سامانه خودنویس 
بسیاری از متقاضیان مشــکلاتی که در حوزه ثبت قراردادها 
داشته اند بر طرف شــده و همین امر خود، باعث شده که بازار 
مسکن به سمت رونق هدایت شود. کارشناس سیاست گذاری 
مسکن با اشــاره به اینکه بازار مســکن  نیازمند آن است که  
معاملات مسکن به ساماندهی و ثبات برسد اعلام کرد، رایگان و 
24 ساعته بودن ثبت معاملات مسکن یکی از مهم ترین  مزایای 
سامانه خودنویس اســت که باعث جذابیت ثبت معاملات در 

سامانه  شده است.
  مدیرعامل شــرکت عمران شــهرهای جدید از تخصیص 
زمین به 3هزار خانواده دارای ســه فرزند و بیشتر در راستای 
قانون جوانی جمعیت خبر داد. شهرام ملکی از افزایش سرعت 
تخصیص زمین به متقاضیان مشمول قانون جوانی جمعیت 
خبر داد و گفت؛ شرکت مادر تخصصی عمران شهرهای جدید 
کشور در راستای اجرای ماده 4 قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت، طی سه ماه اخیر نسبت به سرعت بخشیدن تخصیص 
زمین به خانواده های مشمول اقدام کرده است. بر اساس این 
طرح، طی سه ماه اخیر در شــهرهای جدید کشور به 3 هزار و 
331 متقاضی مشــمول قانون که دارای سه فرزند و بیشتر یا 
چهار فرزند زیر 20 سال بودند، زمین تخصیص داده شد.این 
اقدام در راستای حمایت از سیاســت های جمعیتی کشور و 
تشویق به فرزندآوری انجام شــده و امیدواریم برای تسهیل 

شرایط زندگی برای خانواده های پرجمعیت باشد.
 رضا حاجی پور، عضو کمیسیون کشاورزی مجلس شورای 
اســلامی در ارتباط با اینکه قیمت مرغ بــه ازای هر کیلوگرم 
100 هزار تومان شــده و هم زمان اجازه صادرات آن نیز صادر 
شده اســت، توضیح داد قیمت مرغ بر اســاس تراز هزینه، در 
شورای قیمت گذاری محصولات کشاورزی مشخص می شود. 
این شورا هزینه ها را بررسی کرده و قیمت نهایی را مشخص و 

ابلاغ می کند. 
 عضو کمیســیون کشــاورزی تاکید کرد موضوع آزاد شدن 
صادرات مرغ به  صورت کامل صحت ندارد. این عدد هر کیلوگرم 
مرغ 100 هزار تومان نیز بازاری اســت که برخی دلالان آن را 
ایجاد کرده اند. در صورتی که هزینه واقعــی تولید مرغ برای 
مرغداران چیزی حدود کیلویی ۶0 یــا ۷0 هزار تومان بوده و 
دولت در حال حاضر مرغ را با قیمت حدود 55 یا ۶0 هزار تومان 
خریداری می کند.  همچنین صــادرات برای برخی مرغ های 
منجمد که از قبل بسته بندی و برای کشور مشخصی آماده شده 
بود، آزاد شده اما این به معنای آزادسازی کلی صادرات نیست. 

  نبض بازار

 از افزایش قیمت مرغ تا نقش سامانه خودنویس در کاهش فرارهای مالیاتی

نفس راحت کشیدن آن هم در هوای سرد، خشک و آلوده 
زمستان بهترین هدیه اســت که می توانیم به خودمان و 
بقیه اعضای خانواده بدهیم. چون هوای خشــک بدون 
رطوبت به خصوص در فصل زمستان، باعث می شود هنگام 
تنفس مخاط بینی خشک شود و نفس کشیدن را سخت تر 
از همیشه می کند، ولی یک دستگاه رطوبت ساز مثل بخور 
سرد می تواند این مشــکل را حل کند. دستگاه  بخور، آب 
یا مایعات دیگر را به بخار تبدیل می کند تا هوای خشک 
محیط را مرطوب کند. دستگاه های بخور رطوبت ساز در 
بازار با قیمت های مختلفی عرضه شده اند. مثلا با 150هزار 
تومان می توانید، یک دســتگاه کوچک دستی خریداری 
کنید. ولی اگر می خواهید با این دستگاه ها رطوبت هوای 
یک اتاق یا سالن نشــیمن را بالا ببرید باید کمی بیشتر 
خرج کنید و دستگاه های بزرگ تر و قدرتمندتری بخرید. 
یکی از ایــن محصولات، دســتگاه بخور و رطوبت ســاز 
ســرد »فرش لایف« مدل C5  اســت که با قیمت ســه 
میلیون تومان فروخته می شــود. این دســتگاه به روش 
اولتراسونیک آب را به ذرات بسیار ریز بخار تبدیل می کند 
و رطوبت محیط را بالا می برد. ظرفیت مخزن این محصول 
رطوبت ساز 4/2 لیتر است و وقتی آب دستگاه تمام شود، 
به طور خودکار خاموش می شــود و چراغ نشانگر به رنگ 
قرمز تغییر می کند. این دســتگاه به راحتی هوای اتاق یا 
سالن نشــیمن و حتی محل کار به مساحت 35 متر مربع 

را مرطوب می کند. دستگاه بخور سرد »شیائومی« مدل 
Smart 2 هم که با قیمت چهار میلیون و ۸00هزار تومان 
به فروش می رسد، یکی از محصولات پرفروش بازار است. 
این دستگاه به غیر از بالا بردن رطوبت محیط، ضدباکتری 
هم هســت و هوا را از هرگرونه میکــروب و باکتری پاک 
می کند. این دستگاه با لامپ UV کاتدی سرد باکتری ها 
را از بین می برد. هر قطره آب قبل از ورود به هوا در برخورد 
با این لامپ 99% باکتری خود را از دست می دهد. ظرفیت 
مخزن آب این دســتگاه  5/4لیتری است و به مدت 32 
ساعت می تواند با ایجاد رطوبت به تنفس بهتر شما کمک 
کند. این رطوبت ساز، بدنه ای از جنس پلاستیک ABS و 
PA  دارد که آن را ســبک و قابل حمل می کند. از طرف 
دیگر پلاستیک بدنه مقاومت زیادی در برابر ضربه و خط 
و خش از خود نشان می دهد. این دستگاه شیائومی  بخار 
را به صورت 3۶0 درجه به اطراف پرتاب می کند تا حجم 
بیشتری از فضاي اطراف را پوشش بدهد. مهمترین ویژگی 
این دستگاه  داشتن سنسور اندازه گیری رطوبت است که 
میزان رطوبت هوا را بســته به دمای هوا تنظیم می کند. 
یعنی تا هوای محیط رو به خشــکی می رود،  این دستگاه 
دست به کار می شــود. البته این قابلیت، تنها ویژگی این 
محصول نیست. چون این دســتگاه  با اتصال خودکار به 
وای فای محیط به شما اجازه می دهد تا آن را از فاصله دور 

بدون نیاز به حضور در منزل کنترل کنید. 

 تجربه بازار

معرفی دو دستگاه بخور سرد برای تنفس بهتر

فروشگا ه های بزرگ و بیشتر سوپرمارکت های محلی حبوبات را 
به صورت بسته بندی می فروشند و فقط در بعضی از بقالی های 
کوچک و خشکبارفروشــی ها، می توانید حبوبات فله ای پیدا 
کنید. محصولات بسته بندی پاک شــده و تمیز هستند و کار 
را برای مصرف کننده راحت تــر کرده اند. اما آیا خرید حبوبات 
بسته بندی شــده صرفه اقتصادی هم دارد؟ در حال حاضر اگر 
بخواهید یک بسته لوبیاچیتی بســته بندی شده 400 گرمی 
بخرید باید حداقل 95هزار تومان تــا 100هزار تومان هزینه 
کنید. یک بســته لوبیاچیتی 900گرمی هم بــا قیمت بین 
1۷5هزار تومان تــا 210هزار تومان به فروش می رســد. اما 
همین لوبیاچیتی را اگر از خشکبارفروشــی خریداری کنید، 
برای هر کیلوگرم باید بین 15۶هزار تومان تا 1۷5هزار تومان 
بپردازید. قیمت یک کیلو لوبیاقرمز فله ای هم بین 105هزار 
تومان تا 115هزار تومان است. این درحالی است که یک بسته 
لوبیاقرمز 400گرمی ۷9هزار تومــان تا ۸5هزار تومان قیمت 
دارد، ۷00گرمــی آن با قیمت 135هزار تومــان تا 140هزار 
تومان فروخته می شــود و برای خرید یک بسته 900گرمی 
باید 1۸5هزار تومان تا 190هزار تومان هزینه کنید. کســانی 
که طرفدار حبوبات بسته بندی هستند، برای خرید یک بسته 
لوبیا چشم بلبلی ۷00گرمی باید 145هزار تومان تا 150هزار 
تومان بپردازند و یک بسته 900گرمی از این مدل لوبیا با قیمت 
195هزار تومان فروخته می شود. ولی اگر به خشکبارفروشی 
بروید و یک کیلو لوبیا چشــم بلبلی بخرید، هزینه خرید شما 
از 135هزار تومان تا 140هزار تومان می رســد. یک بسته لپه 

900گرمی در فروشــگاه های بزرگ با قیمت 155هزار تومان 
تا 1۶0هزار تومان فروخته می شــود و هزینه خرید یک بسته 
400گرمی حدود ۶5هزار تومان تا ۷0هزار تومان اســت. لپه 
بســته بندی ۷00گرمی هم در بازار موجود است که با قیمت 
105هزار تومان تا 110هزار تومان به فروش می رسد. ولی اگر 
بخواهید یک کیلو لپه آذرشــهر که بهترین نوع لپه بازار است 
را به صورت فله ای بخرید، خیلی به صرفه تر اســت و می توانید 
با پرداخت 125هزار تومان تا 130هــزار تومان یک کیلو لپه 
خریداری کنید. نخود که جزو حبوبات پرفروش بازار است به 
صورت فله ای با قیمت کیلویی 91 تا 100هزار تومان به  فروش 
می رسد، اما اگر نخود بسته بندی و پاک شده بخرید باید حداقل 
برای یک بسته 900 گرمی 140هزار تومان تا 145هزار تومان 
هزینه کنید. یک بسته ۷50گرمی نخود بسته بندی شده هم 
با قیمت 120هزار تومان فروخته می شــود. قیمت یک بسته 
لوبیاســفید 400گرمی بین ۸5هزار تومان تا 90هزار تومان 
است و یک بســته 900گرمی آن با قیمت 190هزار تومان تا 
195هزار تومان به فروش می رسد. اما اگر یک کیلو لوبیا سفید 
فله ای بخرید، برای هر کیلو از این مدل باید بین 135هزار تومان 
تا 140هزار تومان بپردازید. قیمت یک کیلو عدس درشت در 
بازار به صورت فله ای بین 125هزار تومان تا 130هزار تومان 
است و عدس ریز هم با قیمت 105 تا 115هزار تومان فروخته 
می شــود. ولی اگر بخواهید عدس را به صورت بســته بندی 
900گرمی خریداری کنید برای هر بسته باید بین 1۷0هزار 

تومان تا 1۷5هزار تومان هزینه کنید. 

   اقتصاد خانواده

حبوبات بسته بندی بخریم یا فله ای؟ 
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  دیجیتال

نبرد پیکسل بالاها!
مقایسه عملکرد دوربین  گوشی های گلکسی S24 اولترا و آیفون ۱۶پرو مکس

جنگ بین طرفداران سامســونگ و اپل همیشه ناتمام باقی 
می ماند. با هر گوشــی پرچمداری که وارد بازار می شود، یک 
طرف سامسونگی ها می ایستند و امکانات گوشی مورد علاقه 
خود را به رخ می کشند و آن طرف هم طرفداران اپل با صدای 
بلند از ویژگی های گوشی محبوب خود می گویند. با اینکه این 
دو، پرچمدار تازه وارد بازار نیستند اما هنوز طرفداران این دو 
گوشی سر اینکه کدام گوشــی دوربین بهتری دارد به نتیجه 
مشخصی نرسیده اند. فقط هر دو طرف یک لیست از قابلیت های 
گوشــی ردیف می کنند و بعد هر گروه گوشی محبوبشان را 
می خرند و می روند. اما کارشناس ها چه می گویند؟ مهم ترین 
نکته ای که درباره کیفیت دوربین مطرح می شود این است که 

گول میزان مگاپیکسل را نخورید. چون بعضی از کاربرها فکر 
می کنند، هر چه عدد کنار مگاپیکســل دوربین یک گوشی 
بیشتر باشد، پس با دوربین باکیفیت تری طرف هستند. درست 
است که هرچه تعداد پیکسل های عکس بیشتر باشد، رزولوشن 
عکس هم بیشــتر می شــود و جزئیات دقیق تر نمایش داده 
می شوند،  اما جزئیات دیگری هم باید در نظر گرفته شود. مثلا 
اندازه دیافراگم نقش زیادی در کیفیت عکس یا فیلم ثبت شده 
دارد. دیافراگم در دوربین به تیغه هایی گفته می شود که درون 
لنز قرار دارند و باز و بسته شــدن  آنها میزان عبور نور از روزنه 
میانی را تعیین می کند. حالا هرچه روزنه دوربین بزرگ تر باشد، 
می تواند نور بیشتری جذب کند و درنتیجه عکس های بهتری 

بگیرد. مورد دیگری که بر کیفیت عکس  و فیلم  تاثیر دارد، اندازه 
سنسور دوربین است. هرچه اندازه سنسور بزرگ تر باشد، میدان 
دید بزرگ تری تولید می کند. سنسور بزرگ تر ناحیه بزرگ تری 
برای جمع آوری نور دارد و بنابراین نور بیشــتری را می تواند 
جمع آوری کند. کیفیت لنز دوربین هم تاثیر زیادی در ثبت 
عکس های با رزلوشن بالا دارد. لنز بی کیفیت در رساندن نور به 
سنسور خوب عمل نمی کند، در نتیجه کیفیت عکس و فیلم  را 
پایین می آورد. چون اگر لنز نتواند نور را در یک نقطه متمرکز 
کند سنسورها نمی توانند عکس باکیفیتی را ثبت کنند. ویژگی 
 High Dynamic است که مخفف عبارت HDR مهم دیگر
Range اســت. HDR باعث افزایش محــدوده دینامیکی 
تصویر می شود، در این حالت دوربین سه تصویر با میزان جذب 
نور متفاوت تولید می کنــد. تصاویری که جزئیات بخش های 
تاریک و روشــن آنها با هم فرق دارد. زمان عکاسی از طبیعت 
و محیط های خارج از خانه و زیر نور خورشید می توانید از این 
ویژگی استفاده کنید. از قدرت فلاش ها هم نباید چشم پوشی 

کرد. حالا با این پیش آگاهی بهتر است، مشخصات دوربین هر 
دو گوشی رابررسی کنیم. 

   مشخصات دوربین آیفون ۱۶ پرومکس
آیفون 1۶ پرو مکس با سنســور 50 مگاپیکسلی و گشودگی 
دیافراگم f/1.8 در دوربین اصلی، تصاویری طبیعی و متعادل 
از نظر رنگ و نورپــردازی ارائه می دهــد. همچنین دوربین 
تله فوتوی پریســکوپی با زوم اپتیکال 5 برابری و لرزشــگیر 
اپتیکال، عکاسی دقیق از فاصله های دور را ممکن می کند. در 
بخش فیلم برداری، این گوشــی پرچمدار اپل، توانایی ضبط 
 Dolby 4 با نرخ 120 فریم بر ثانیه و پشتیبانی ازK ویدیوهای

Vision HDR را دارد.
 همچنین حالت های جدیدی مثــل Action Mode برای 
تثبیت ویدیو و حالت سینمایی بهبود یافته برای عمق میدان 
طبیعی تر، برای این گوشی در نظر گرفته شده است.کمپانی 
اپل برای این گوشــی از دکمه ســخت افزاری جدیدی به نام 
Camera Control استفاده کرده که عکاسی با گوشی را 

راحت تر مي كند. این مجموعه دوربین ها با ویژگی هایی مثل 
 4K و قابلیت های ویدئویی شامل LED، HDR فلاش دوگانه
 Dolby Vision ،بیت HDR 10 ،با نرخ فریم های مختلف
HDR و ضبط صدا استریو، باعث شده کاربرهای این گوشی 
از دوربین اصلی آن خیلی راضی باشند. دوربین سلفی آیفون 
1۶پرومکس هم 12 مگاپیکسلی است و  با دیافراگم f/1/9و 
ویژگی هایی مثل تثبیت کننده تصویر اپتیکال و سنسور عمق 
SL 3D، تصاویری باکیفیت و وضوح بالا ثبت می کند. همه این 
ویژگی ها، باعث شده خیلی ها آیفون 1۶ پرومکس را بهترین 

پرچمدار بازار معرفی کنند.
   مشخصات دوربین گلکسی اس ۲۴ اولترا 

دوربین اصلی این گوشــی 200 مگاپیکسلی است به همین 
دلیل تصاویر با جزئیات بالا و رنگ های پرجنب وجوش ثبت 
می کند. دوربین اصلی 200مگاپیکســلی ، از حسگر 1/3/1 
اینچی ساخت خود سامســونگ مجهز به لرزشگیر اپتیکال 
و حداکثر گشــودگی دیافراگم f1/7بهره می بــرد. دوربین 

اولتراواید از حسگر 12مگاپیکسلی IMX563 ساخت سونی 
با ابعاد2/55/1اینچ استفاده می کند و امکان فیلم برداری 4K با 
نرخ ۶0 فریم برثانیه را در اختیار کاربر قرار می دهد. این گوشی 
 IMX854 یک دوربین تله فوتو با زوم اپتیکال 3 برابر از نوع

ساخت سونی با حداکثر گشودگی دیافراگم f3/4 هم دارد.
   نتیجه گیری

هنوز نمی توان برنده قطعی را مشخص کرد. چون در نگاه اول 
هر دو گوشی جزئیات را خیلی خوب ثبت می کنند. اما قدرت 
آیفون 1۶ پرومکس در ثبت جزئیات بیشتر است. از طرف دیگر 
در محیط های کم نور، گلکسی S24 اولترا موفق تر است چون 
در حذف نویز بهتر عمل می کند. برتری سامسونگ در شرایط 
نوری خیلی ضعیف هم ادامه دارد. در تصویر ثبت شده با آیفون 
1۶ پرو مکس نویز بیشتری دیده می شود و S24 اولترا در ثبت 
جزئیات  باز هم عملکرد بهتری دارد. اما در محیط های روشن و 
پرنور اختلاف غنای رنگی بین عکس های گرفته شده با دوربین 

هر دو گوشی خیلی کم است.

  بازارگردي 

محبوب و کارآمد
مقایسه و بررسی سه جاروبرقی که مکش مناسبی دارند

قدرت جاروبرقی از اهمیت زیادی برخوردار است. به همین دلیل جاروبرقی هایی که بالای ۲ هزار وات هستند، محبوبیت زیادی دارند. در بازار برندهایی چون پاکشوما، دوو و پارس خزر 
فروش خوبی دارند و قیمتشان بین هفت میلیون تومان تا ۱۰ میلیون تومان است. این مدل ها ظاهر نسبتا کلاسیکی دارند و امکانات آنها مناسب است و در عین حال قیمتشان هم نجومی 
نیست. به طور کلی قیمت جاروبرقی های کیسه دار اغلب از چهار میلیون تومان تا نزدیک ۵۰ میلیون تومان است و گزینه هایی که قیمت مناسبی دارند، مورد توجه هستند. برندهایی که 

در مورد آنها صحبت می کنیم تولید داخل کشور هستند و وزن متوسطی دارند.

PVC 5225 ۱   پاکشوما مدل

 جاروبرقــی پاکشــوما همراهی مطمئن برای شــما بوده و 
 کثیفی را به خانه  شما راه نمی دهد. جاروبرقی پاکشوما مدل

 PVC 5225از نوع جاروبرقی های کیسه دار است و قدرت 
موتوری برابر با 2500 وات دارد. این جاروبرقی دارای سیم 
جمع کن خودکار بوده و به راحتی ســیم 12 متری آن جمع  
می شود. این سیم 12 متری شــعاع کارکرد 15 متر داشته 
و طیف وســیعی از فضای خانه را تشــکیل می دهد. برای 
جاروبرقی پاکشــوما مــدل PVC 5225پاکت جاروبرقی 
تعبیه شده که از نوع پاکت یکبار مصرف است. قابلیت تنظیم 
توان، یکی دیگر از ویژگی های این جاروبرقی است که باتوجه 
به نیازتان می توانید توان مورد نظر خــود را انتخاب کنید. 
گرید انرژی ++A یکی دیگر از ویژگی هایی است که به راحتی 
 PVC نمی توان از آن عبور کرد. برای جاروبرقی پاکشوما مدل
5225 تعداد سه سری در نظر گرفته شده که بسته به نوع 
استفاده خود، می توانید سری مورد نیازتان را انتخاب کنید. 
جاروبرقی پاکشوما مدل PVC 5225محصولی کاربردی 

و زیباست که می تواند تمیزی را به خانه شما هدیه دهد.
قیمت: شش میلیون و ۷۳۰ هزارتومان

جاروبرقی پارس خــزر مــدلTurbo 2500W یکی از 
محصولات باکیفیت و کاربردی شرکت پارس خزر است. این 
دستگاه از نوع جاروبرقی های کیسه دار است و با برخورداری 
از موتور قدرتمند 2500 وات، مکش بالایی دارد که می تواند 
کوچک ترین قسمت های خرد شده را هم از زمین جمع کند 
و به آسانی ســطوح مختلف را جارو کند. سری های متنوع 
این جاروبرقی باعث شده است تا کارایی جارو افزایش پیدا 
کند و شما بتوانید از آن برای تمیز کردن و جمع آوری خاک 
به هرجایی از خانه دسترسی داشــته باشید. از ویژگی های 
جاروبرقی پارس خزر مدلTurbo 2500WBمی توان به 
بهره مندی از فناوریQuattro Power، فیلتر ضد آلرژی 
HEPAکیسه قابل شست وشو با گیره پلاستیکی و مجهز به 
اسفنج در دهانه ورودی پاکت، لوله خرطومی با روکش کنفی، 
قابلیتDouble Filtrationو نشانگر الکترونیکی جهت 
نمایش پرشدن کیسه آشغال اشاره کرد. سیستم ایمنی این 
جارو از داغ  شدن بیش ازحد و آســیب  دیدن موتور دستگاه 

جلوگیری می کند.
قیمت: 9 میلیون و ۸۶۵ هزار

جاروبرقی دوو مدل DVC-LH22B رضایت درصد بالایی از 
کاربران را کسب کرده است. این محصول برای حرکت آسان 
و عملکرد کم صدا طراحی شده است که آن را ابزار ضروری 
برای تمیز کردن می ســازد. می توان گفت بــا ویژگی های 
پیشــرفته اش، یکی از بهترین انتخاب ها برای تمیز کردن به 
صورت کارآمد و موثر به شمار می رود. قدرت مکش، عملکرد 
بهترین مدل جاروبرقی دوو، قدرت مکش بسیار بالا و عملکرد 
عالی ای که امکان جذب کامل ذرات و آلودگی های مختلف را 
فراهم می کند. با استفاده از این ویژگی ها، کاربران می توانند 
به خوبی از تمیزی و بهداشــت محیط خود مطمئن باشند. 
همچنین این قابلیت باعث  شده  که این جاروبرقی در مقایسه 
با سایر مدل ها، انتخابی مناســب برای خریداران به حساب 
بیاید. ظرفیت مخزن و میزان صدا از مهم ترین مشــخصات 
جاروبرقی دوو مــدل dvc-lh22b، ظرفیــت مخزن این 
جاروبرقی مناســب بوده و امکان جمع آوری ذرات بسیاری 

را فراهم می کند. 
قیمت: هفت میلیون و ۱۴۰ هزارتومان

DVC-LH22B ۲     جاروبرقی دوو مدل Turbo 2500W۳   پارس خزر مدل

    محله های گران شیراز
ارم یکی از محله هایی است که اجاره و خرید خانه 
در آن پول زیادی می خواهد. این محله به دلیل 
وجود باغ ارم از مناطق لوکس شــهر محسوب 
می شود و عمدتا خانه ها وســعت زیادی دارند. 
مثلا یکی از خانه های بسیار خوش ساخت در این 
محله ساخت سال 1390 اســت و اگر بخواهید 
واحدی 125 متری و دوخوابه را در آن بخرید که 
در طبقه دوم قرار گرفته و دارای آسانسور، انباری 
و پارکینگ است باید 10 میلیارد تومان هزینه 
کنید. در واقع هر متر از این خانه 13سال ساخت 
۸0 میلیون تومان فروش مــی رود. واحدی که 
حرفش را می زنیم دسترسی محلی خوبی داشته 
و مورد بازسازی قرار گرفته. در همین محله برای 
خرید خانه 93 متری که 1۸ ســال قبل ساخته 
و سپس بازسازی شــده و دو اتاق خواب دارد ، به 
هفت میلیــارد و 200 میلیون تومــان پول نیاز 
خواهید داشــت و هر متر نزدیک به ۷۷ میلیون 
و 500 هزار تومان فروخته می شــود. این خانه 
در طبقه اول ســاختمانی پنج طبقه قرار گرفته 
و دارای آسانسور، انباری و پارکینگ است و نور 
خوبی دارد. گزینه دیگر 1۷5 متری و سه خوابه 

اســت و برای خریدش باید 1۸ میلیارد تومان 
هزینه کنید. این خانه در ســال 1403 ساخته 
شــده و قیمت هر متر آن بیش از 102 میلیون 

تومان است.
برای اجاره خانــه ای 140 متــری در محله ارم 
باید 500 میلیون تومان ودیعه پرداخت کنید و 
ماهی 20 میلیون تومان اجاره بدهید. این خانه 
سه خوابه بوده و فول امکانات است و سال 1400 
ساخته شــده و نور خوب و تراس قابل چیدمان 
دارد و در طبقــه پنجم قرار گرفته اســت. اگر 
بخواهید در همان حوالــی واحدی 1۸0 متری 
و کلیدنخورده را اجاره کنید باید علاوه بر ودیعه 
500 میلیون تومانــی، ماهی 49 میلیون تومان 
به حساب مالک واریز کنید. این خانه سه خوابه 
دارای آسانسور؛ انباری و پارکینگ و پنجره های 

بزرگ است و تراس قابل چیدمان دارد.
یکی دیگــر از محله های گران شــهر شــیراز، 
عفیف آباد است که جزو محله های قدیمی شهر 
محسوب می شود و مراکز خرید زیادی در آنجا 
واقع شــده. در این محله هم متراژ اغلب خانه ها 
بالاســت. مثلا قیمــت خانــه ای 152 متری و 
سه خوابه و خوش ساخت که سال 1395 ساخته 

شده، متری نزدیک به ۷0 میلیون تومان است و 
برای خرید آن بایــد 10 میلیارد و 500 میلیون 
تومان هزینه کنیــد. این خانه در طبقه ســوم 
ساختمانی پنج طبقه قرار گرفته و دارای انباری 
و پارکینگ اســت. گزینه دیگــر 195 متری و 
سه خوابه و نوساز است و نزدیک به 15 میلیارد 
تومان قیمت دارد. این خانــه در طبقه دوم قرار 
گرفته و هر مترش نزدیک به ۸0 میلیون تومان 
فروخته می شــود.  برای اینکه بتوانید خانه ای 
90 متــری و یک خوابه را در ایــن محله بخرید 
که همین امسال ساخته شده، به شش میلیارد 
و 500 میلیون تومان پــول نیاز دارید. این خانه 
متری بیش از ۷2 میلیون تومان قیمت دارد، در 
طبقه اول قرار گرفته و دارای آسانســور، انباری 
و پارکینگ اســت. برای اینکه بتوانید خانه ای 
155 متری را در همین محدوده اجاره کنید که 
سه خوابه و ساخت سال 1401 است، باید 500 
میلیون تومان ودیعه بپردازید و ماهی 34 میلیون 
تومان به حســاب صاحبخانه واریــز کنید. این 
خانه در طبقه سوم قرار گرفته و دارای آسانسور، 
انباری و پارکینگ است و خوش ساخت محسوب 
می شــود. در عفیف آباد با دو میلیــارد و  200 

میلیون تومان می توانید واحــدی 135 متری 
را رهن کنید که دوخوابه اســت و سال 1402 
ساخته شده. این خانه پنجره های بزرگ و ویوی 
عالی دارد و معماری داخلــی آن منحصربه فرد 
است و از آسانسور، انباری و پارکینگ بهره مند 
شده اســت. گزینه بعدی خانه ای 150 متری و 
11 سال ساخت اســت که سه اتاق خواب داشته 
و 400 میلیون ودیعه و ماهی 40 میلیون تومان 
اجاره دارد و در طبقه اول قرار گرفته. این خانه 
فاقد امکاناتی نظیر پارکینگ و آسانسور است و 

فقط انباری دارد. 
   محله های متوسط شیراز

یکی از مناطق متوســط شهر شــیراز، شهرک 
گلســتان اســت. این محله امکانات مناسب و 
دسترســی قابل قبولی دارد. برای اجاره خانه ای 
135 متری و سه خوابه در این شهرک شما باید 
400 میلیــون تومان ودیعــه بپردازید و ماهی 
هشــت میلیون و 500 هزار تومــان هم اجاره 
بدهید. این خانه در طبقه همکف ساخته شده و 
دارای آسانسور، انباری و پارکینگ است و سال 
13۸۷ ساخته شده. نور فراوان، معماری داخلی 
قابل قبول و دسترسی به حیاطی نقلی از مزایای 

چنین خانه ای محسوب می شود. با 100 میلیون 
تومان ودیعه و ماهی 15 میلیون تومان می توانید 
واحدی 125متری و ساخت سال 1400 را اجاره 
کنید. این خانه چندان معمــاری قابل توجهی 
ندارد ولی پرنور و فول امکانات و از دو اتاق خواب 
بهره مند است. واحدی که برای اجاره گذاشته اند، 
در طبقه چهارم ســاختمانی شــش طبقه قرار 
گرفته و دسترســی خوبی دارد. اگر دنبال خانه 
45 متری در گلستان باشید، می توانید واحدی 
که دو سال ساخت و یک خوابه است را با ماهی 9 
میلیون تومان اجاره کنید. این واحد 50 میلیون 
تومان ودیعه دارد و در طبقه اول ساختمانی دو 
طبقه قرار گرفته و امکانات خاصی هم ندارد. از 
مزایای چنین واحدی می توان به نور زیاد و کمد 
دیواری نسبتا جادار اشاره کرد. در همین محله 
می توانید بــا حدود هفت میلیــارد تومان خانه 
130 متری و نوساز و سه خوابه بخرید که دارای 
آسانســور، انباری و پارکینگ است و هر مترش 
تقریبا ۶3 میلیون تومان تمام می شــود. نیایش 
و معالی آباد از دیگر محله های متوســط شیراز 
است که دسترسی خوبی دارند. شما برای خرید 
خانه ای 110 متری و 9 ســال ساخت در محله 

نیایش باید هفت میلیارد تومان هزینه کنید. این 
خانه دارای آسانسور، انباری و پارکینگ بوده و 
خوش ساخت و پرنور است و دواتاق خواب دارد و 
بازسازی شده. با همین مبلغ خانه ای 10۸ متری 
و دوخوابه انتظارتان را می کشد که سال 1395 
ساخته شده و فول امکانات اســت. این خانه در 
طبقه دوم قرار گرفته و خوش ساخت محسوب 
می شود. اگر بخواهید خانه 12۷ متری 20 سال 
ساخت و ســه خوابه را در معالی آباد بخرید، باید 
هفت میلیارد و ۸00 میلیون تومان هزینه کنید. 
این خانه در طبقه دوم ساختمانی دو طبقه قرار 
گرفته و پارکینــگ و انبــاری دارد. در خیابان 
نیایش با یــک میلیــارد و 500 میلیون تومان 
می توانید سراغ خانه ای 220 متری برای رهن 
بروید که 1۸ ســال از ساختش می گذرد و البته 
پارکینگ دارد و در طبقه اول قرار گرفته. خانه ای 
140 متری و سه خوابه در همان حوالی با 300 
میلیون تومان ودیعه و ماهی 35 میلیون تومان 
که سال 139۸ ساخته شده در دسترس است که 

آسانسور، انباری و پارکینگ دارد. 
   محله های اقتصادی

یکی از محلات ارزان قیمت در شــیراز شهرک 

صدرا اســت که برخی از خانه هــای آن مربوط 
به پروژه مسکن مهر هســتند. مثلا شما در این 
شــهرک می توانید واحد 90 متری و نوســاز را 
با 3۶0 میلیــون تومان رهن کنیــد. این خانه 
دوخوابه بوده و در طبقه ســوم قــرار گرفته و 
آسانسور و پارکینگ دارد. برای رهن خانه 130 
متری و کلیدنخورده در همین شهرک باید ۶00 
میلیون تومان رهن بپردازیــد. این خانه دارای 
آسانسور، انباری و پارکینگ است و نور خوبی هم 

دارد و از بالکن برخوردار شده. 
در شهرک صدرا برای اینکه بتوانید واحدی 145 
متری را که نوساز اســت بخرید، به سه میلیارد 
و ۶00 میلیون تومان پول نیاز خواهید داشــت. 
این خانه دوخوابه بــوده و دارای امکاناتی مانند 
آسانســور، انباری و پارکینگ است و در طبقه 
هشتم ساختمانی 11 طبقه قرار گرفته. با نزدیک 
به سه میلیارد تومان می شود خانه ای 11۷ متری 
و هشت سال ســاخت را خرید که در طبقه دوم 
قرار گرفته و دارای آسانسور، انباری و پارکینگ و 

نور خوب و یک بالکن نسبتا بزرگ است.
 شــهرک مدرس از دیگر نقاط ارزان قیمت در 
شیراز اســت که با یک میلیارد و 950 میلیون 
تومان می توانید در آن خانــه ای 132 متری و 
دوخوابه بخرید که ســال 1403 ساخته شده. 
این خانه در طبقه همکف قرار گرفته و آسانسور 

ندارد اما دارای پارکینگ و انباری اســت و نور 
نســبتا خوبی دارد. در همان ناحیــه اگر چهار 
میلیارد و ۷00 میلیون تومان پول داشته باشید، 
می توانید سراغ خانه ویلایی نوساز 2۷0 متری 
و ســه خوابه بروید که پارکینگ و انباری دارد و 
نورش خوب است. گزینه دیگر دو میلیارد و 200 
میلیون تومان بوده و وسعتش 150 متر و نوساز 
اســت. این خانه در طبقه همکف بوده و دارای 

پارکینگ و انباری است.
در محمدیه که جزو محله های ارزان اســت، با 
چهار میلیارد و ۸00 میلیــون تومان می توانید 
خانه 120 متــری و دوخوابــه را بخرید که در 
طبقه ســوم قرار گرفته و نوساز است و امکانات 

کاملی دارد.
 این خانــه با نور خــوب و بالکن جــزو معدود 
گزینه های آپارتمانی در محمدیه اســت. گزینه 
دیگر دوخوابه و 100 متری و ساخت سال 1403 
است که برای خریدش باید سه میلیارد و ۸00 
میلیون تومان پول بدهید. ایــن خانه در طبقه 
چهارم قرار گرفته و دارای آسانسور و پارکینگ 
اســت. اگر بخواهید ســوئیتی 50 متری را در 
محمدیه اجاره کنیــد، باید 150 میلیون تومان 
ودیعه بدهید و اجاره ماهانه اش هم شش میلیون 
تومان اســت و جزو خانه های 10 سال ساخت 
محله محسوب می شــود که امکاناتی هم ندارد.

شهرک سراج هم قیمت های نسبتا مناسبی دارد 
برای نمونه اگر بخواهید خانه ای 105 متری و 9 
سال ســاخت را در این محله بخرید باید چهار 
میلیارد و 100 میلیون تومان هزینه کنید. این 
خانه دارای آسانسور، انباری و پارکینگ بوده و در 
طبقه سوم قرار گرفته است و نور خوبی هم دارد 
و البته بازسازی نشده ولی بالکن جالبی دارد. در 
صورتی که بخواهید واحدی 1۷0 متری و هشت 
سال ساخت در شهرک ســراج بخرید؛ باید پنج 
میلیارد و۶10 میلیــون تومان هزینه کنید. این 
خانه چهارخوابه بوده و در طبقه اول قرار گرفته 
وآسانسور، انباری و پارکینگ دارد. قیمت خانه 
100 متری و دوخوابه و نوساز در این محله پنج 
میلیارد و 450 میلیون تومان بوده و فول امکانات 
و خوش ساخت است.برای رهن خانه 110 متری 
و نوساز در شــهرک ســراج باید ۶50 میلیون 
تومان هزینه کنید. این خانــه دوخوابه و پرنور 
نسبتا خوش ساخت است و در طبقه چهارم قرار 
گرفته و از آسانسور، انباری و پارکینگ برخوردار 
اســت. اجاره خانه 100 متری که سال 13۸9 
ساخته شده و دو اتاق دارد و فول امکانات است 
و در طبقه چهارم قرار گرفته؛ ماهی 10 میلیون 
تومان تعیین شده و البته ودیعه اش 200 میلیون 

تومان است.

هزینه های زندگی در 
شهر حافظ و سعدی

 برای خرید و اجاره خانه در شیراز چقدر 
پول لازم است؟

گروه بازار| شیراز به خاطر هوای خوش و زندگی آسان و زیبایی های تاریخی و طبیعی 
از شهرهایی است که در بین کســانی که می خواهند تهران را به سمت شهر بزرگ 
دیگری ترک کنند، محبوبیت دارد. اما هزینه های زندگی کردن در شیراز چقدر است؟  
می توان گفت هزینه ها در شیراز تقریبا با ابرشهرهای دیگری مانند مشهد، رشت و... 

برابری می کند.
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تذکر به بانک مرکزی در خصوص اقدامات سلبی علیه سکوهای رمزارزی
نماینــده رشــت در مجلــس گفت: مســئولیت 
تنظیم گری و قانون گــذاری در زمینــه رمزارزها 
باید بــر عهــده نهادهای بالاتــر و بــا هماهنگی 
کامل با مجلس باشــد و اقدام اخیــر بانک مرکزی 
در مسدودســازی درگاه های پرداخت ســکوهای 
 رمــزارزی، متاســفانه ایــن موضــوع را به خوبی 

اثبات کرد.
محمدرضــا احمــدی ســنگری، نماینــده مردم 
رشــت در مجلس بــا انتقــاد از اقدامــات اخیر 
بانک مرکــزی در مسدودســازی درگاه هــای 
پرداختی ســکوهای رمزارزی گفت: بانک مرکزی 
نشــان داد کــه صلاحیــت برخــورداری از 
اختیــارات بی حــد و حصــر در زمینــه رمزارزها 
 را نــدارد و قطعا بایــد نهادهای بالاتــر به موضوع 

ورود کنند.
وی افزود: مســئولیت تنظیم گری و قانون گذاری 
در زمینه رمزارزهــا باید بر عهــده نهادهای بالاتر 
و با هماهنگی کامل با مجلس باشــد و اقدام اخیر 
بانک مرکزی در مسدودسازی درگاه های پرداخت 
سکوهای رمزارزی، متاسفانه این موضوع را به خوبی 

اثبات کرد.
احمدی ســنگری با اشــاره به چالش ایجاد شده 
برای 15 میلیون کاربر فعال این حوزه و همچنین 
شرکت ها و سکوهای دانش بنیانی که در این زمینه 
فعالیت دارند، اظهار کــرد: این اقدام به هیچ عنوان 

قابل قبول نیست.
وی همچنیــن گفــت: مسدودســازی درگاه های 
پرداخت ســکوهای رمزارزی روش درستی برای 

تنظیم بازار ارز نیست و دولت و رئیس جمهور باید 
به این موضوع ورود ویژه ای داشته باشند. نباید هر 
وقت در زمینه ای قــدرت و صلاحیت تنظیم گری 
نداریــم، بــرای مــردم و کســب وکارهای بخش 
 خصوصی مشکل ایجاد کنیم. این چه نوعی از حل 

مسئله است؟
این نماینده مجلس در پایان تصریح کرد: کشــور 
در شــرایط خاصی قرار دارد و مــا در مجلس با هر 
نوع اقدام کارشناسی نشــده مخالف هستیم. نباید 
اجازه دهیم عده ای ســهوا هرج و مرج ایجاد کنند.  
کشورهای همسایه به خوبی ظرفیت های این حوزه را 
درک کرده اند و از آن بهره می برند. ما با ایجاد چنین 
مشکلاتی، نخبگان و سرمایه ها را به سمت سکوهای 

خارجی ناامن هدایت می کنیم. )تسنیم(

     خبر ویژه

 رقابت ۱۰۰ برنامه نویس برتر جهان 
در راه است

مرحله نهایی مسابقات بین المللی برنامه نویسی رایان 
با حمایت معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 

ریاست  جمهوری و حضور ۱۰۰ برگزیده از سراسر جهان، 
در بهار سال ۱۴۰۴ به میزبانی دانشگاه صنعتی شریف در 

تهران برگزار خواهد شد.
حمیدرضا ضرابی زاده، رئیس دانشکده مهندسی 

کامپیوتر دانشگاه صنعتی شریف، در این خصوص به 
تسنیم گفت:

مسابقات رایان به معنای واقعی کلمه یک رویداد جهانی 
بود. مرحله  انتخابی این مسابقات با شرکت بیش از 25 

هزار نفر از بهترین برنامه نویسان سراسر دنیا برگزار 
شد. این رقابت ها با میزبانی دانشگاه صنعتی شریف و 
با حمایت معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری برگزار شد. برنامه نویسان برتر از ۱۴۰ 

کشور مختلف دنیا در این رقابت شرکت کردند که از نظر 
تعداد شرکت کننده به ترتیب کشورهای هند، بنگلادش، 

چین، روسیه، مصر، ایران، ویتنام، قزاقستان، آمریکا و 
ژاپن بیش ترین آمار را به خود اختصاص دادند.

خوشبختانه شاهد حضور پررنگ برنامه نویسان از سراسر 
جهان بودیم:

۴6 کشور از قاره  اروپا در این مسابقات شرکت کردند، از 
جمله آلمان، بریتانیا، اسپانیا، رومانی، لهستان و…

38 کشور از قاره  آسیا در این مسابقات شرکت داشتند، 
از جمله چین، هند، بنگلادش، ویتنام، ایران، قزاقستان، 

ژاپن و…
2۴ کشور از قاره  آفریقا در این مسابقات حضور داشتند، 

از جمله مصر، تونس، مراکش، اتیوپی، نیجریه و…
۱8 کشور از قاره  آمریکا در این رقابت ها شرکت کردند، از 

جمله ایالات متحده، برزیل، مکزیک، کانادا و…
۱۱ کشور از قاره  اقیانوسیه و 3 کشور از قاره  جنوبگان نیز 

در این مسابقات شرکت داشتند.
در پایان مسابقه و بر اساس میانگین امتیازات سه نفر برتر 

هر کشور، کشورهایی که حداقل سه شرکت کننده در 
بین 2۰۰ نفر برتر داشتند، به ترتیب چین، ژاپن، آمریکا، 
هنگ کنگ، روسیه، کانادا، کره جنوبی، ایران، لهستان، 

تایوان، ویتنام، هند و قزاقستان توانستند رتبه های برتر 
این مسابقه را کسب کنند.

مفتخریم اعلام کنیم که مرحله نهایی مسابقات 
بین المللی رایان، با حضور حدود ۱۰۰ برنامه نویس برگزیده 
از مسابقات انتخابی، به صورت حضوری در بهار سال ۱۴۰۴ 

 به میزبانی دانشگاه صنعتی شریف در شهر تهران برگزار 
خواهد شد.

در مرحله نهایی، شرکت کنندگان علاوه بر دعوت به 
حضور در ایران، برای کسب جوایز ارزنده ای به رقابت 

خواهند پرداخت. نفر اول مدال طلا و ۱5 هزار دلار، نفر 
دوم مدال نقره و ۱۰ هزار دلار و نفر سوم مدال برنز و 5 هزار 

دلار جایزه نقدی دریافت خواهند کرد. همچنین، نفرات 
چهارم تا ششم هر کدام 2 هزار دلار و نفرات هفتم تا دهم 

هر کدام ۱ هزار دلار جایزه نقدی دریافت خواهند کرد.

تم
یس

وس
اک

بازار نوآفرین فرابورس که سال گذشته به همراه 
دو تابلو »دانش بنیان« و »رشد« تشکیل شده 
بود روز شنبه ۸ دی ماه با عرضه اولیه سهام صنایع 
ارتباطی آوا بــا نمــاد »آواک«، به عنوان اولین 
شرکت در تابلوی دانش بنیان، به طور رسمی آغاز 
به کار کرد. به گفته محمدعلی شیرازی کافه بازار، 
یکتانت و مایکت شرکت های استارتاپی هستند 

که در لیست پذیرش قرار دارند.
حســین افشــین، معــاون علمــی، فناوری 
و دانش بنیــان رئیس جمهــور، حجــت الله 
صیدی، رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار 
و محمدعلی شــیرازی، مدیرعامل شــرکت 
فرابورس ایران، در آئین آغاز این بازار در محل 

سازمان فرابورس ایران سخنرانی کردند. 

   تأمین مالــی ۱3۰۰ میلیاردتومانی از 
طریق صندوق های فرابورس

محمدعلی شــیرازی در مراســم آغاز به کار 
رســمی معاملات بــازار نوآفریــن فرابورس 
گفت: »دســتورالعمل بــازار نوآفرین ســال 
گذشته تدوین شــد و 15 شــرکت پذیرش 
شــدند و امروز اولیــن معاملات آن شــروع 
می شــود. این بــازار مکمــل باقــی ابزارها و 
بازارها اســت و خاصیت بازار نوآفرین تمرکز 
 بر شــرکت های دانش بنیــان و اســتارتاپی 

است.«
شیرازی ادامه داد: »تعداد شاغلان شرکت های 
پذیرش شده فرابورس با افزایش 25 درصدی 
از ۷5 هزار نفر به 100 هزار نفر رسیده و 1300 

میلیارد تومان از طریق صندوق های فرابورس 
تأمین مالی شده است.«

وی همچنیــن اعلام کرد که تــا پایان 9ماهه 
سال 1403، 12 همت از طریق کرادفاندینگ 
و ۷400 میلیــارد تومان تأمین مالی شــده و 
پیش بینی می شــود تا پایان سال به 10 همت 

برسد.
مدیرعامل فرابــورس ایران افــزود: »صنایع 
ارتباطی آوا، پویا، نساجی بابکان، انرژی گستر 
هانا، رهیاب پیام گســتران، بازار، نیواد فارمد 
سلامت، توسعه اسفدان شرق، گروه کشاورزی 
صنعتی زعفران ســحرخیز، کشــت و صنعت 
اگدام، مهرماه مهین، مبنا داده آرین سیستم، 
بسته بندی شــیرپگاه، طیور سلامت دزفول، 
فنرســازی زر گلپایگان، ایماژ رایور )یکتانت(، 
فرایند شیمی حکیم، کیمیا کالای رازی، کاشی 
فیرزوه و هوشمند گستر هوتن پارس از جمله 
شــرکت های پذیرفته شــده در بازار نوآفرین 

هستند.« 
حداقل سرمایه لازم برای پذیرش شرکت ها 10 
میلیارد تومان و حداکثر آن 50 میلیارد تومان 
اســت و شــرکت ها باید دارای طرح توجیهی 

سودآور باشند.
او در پایان، حمایت از شرکت های درحال رشد، 
ایجاد فضای مناسب برای رشد، شفاف سازی، 
برندســازی و معرفی این شــرکت ها به بازار 
کســب وکار و همچنیــن تقویــت حاکمیت 
شــرکتی را از اهداف اصلی راه اندازی این بازار 

برشمرد.

   دسترســی راحــت شــرکت های 
دانش بنیان به سرمایه در بازار نوآفرین

افشین در مراســم آغاز معاملات بازار نوآفرین 
فرابورس ایران بیان کرد که در گذشته، اتصال 
شــرکت ها به بورس و فرابورس بسیار دشوار 
بود؛ زیرا بیشتر این شرکت ها نوآور و پرریسک 
بودند. اما با آغاز بازار نوآفرین و تابلوی رشــد 
و دانش بنیان، تحول بزرگی در رشــد واقعی 
شــرکت های دانش بنیان آغاز شده است. این 
ابتکار به شرکت ها کمک می کند تا به راحتی به 
منابع مالی دسترسی پیدا کنند و از آن طریق 

رشد کنند.
او افــزود کــه یکــی از شــاخص های اصلی 
توســعه یافتگی در حــوزه شــرکت های 
دانش بنیان، تأمین مالــی از بازارهای مختلف 
است. به گفته افشین شاخص GII که کشورها 
را بر اساس نوآوری و فناوری ارزیابی می کند، 
به شدت تحت تأثیر دسترســی به منابع مالی 
قرار دارد. او توضیح داد: »تأمین مالی به شکل 
ســنتی نه امتیازآور بوده و نه برای شرکت ها 
آورده ای دارد. ازاین رو، شرکت های دانش بنیان  
برای توسعه و رســیدن به اهداف بالاتر، باید 
دسترسی ساده تری به منابع مالی داشته اند که 
در این فضا یکی از بهترین دسترســی ها، بازار 

سرمایه است.«
وی همچنین به این نکته اشاره کرد که وقتی از 
رشد شرکت های دانش بنیان صحبت می شود، 
اغلب تعداد شــرکت ها به عنوان معیار رشد در 
نظر گرفته می شــود، اما این تعــداد تنها یک 

شاخص کمی اســت و نمی تواند معیار دقیقی 
برای سنجش رشد باشد. او تأکید کرد: »رشد 
شرکت های دانش بنیان باید عمیق و بر اساس 

کیفیت آن ها صورت بگیرد.«
در نهایت، افشــین گفت که یکــی از عوامل 
کلیدی در تحقق رشــد کیفی شــرکت های 
دانش بنیان، دسترســی به منابع مالی و بازار 
ســرمایه است. این دسترســی باعث می شود 
شرکت ها بتوانند به اهداف بالاتر خود برسند 

و در مسیر توسعه پایدار و نوآوری قرار گیرند.

   ۹ شرکت دانش بنیان در بازار نوآفرین 
پذیرش دارند

افشــین در ادامه صحبت های خود اعلام کرد 
که تاکنون 15 شرکت در بازار نوآفرین پذیرش 
شده اند که از این میان، 9 شرکت دانش بنیان 
هســتند و پیش بینی می شــود این تعداد در 
آینده افزایش یابد. او بــر اهمیت تأمین مالی 
در رشد بازارها تأکید کرد و گفت که بازارهای 
ســرمایه، به عنوان بهترین و راحت ترین روش 
تأمین مالی در دنیا، برای شرکت های بزرگ در 
دسترس بوده اند. اما شرکت های دانش بنیان 
و مراکز رشــد تاکنون از این امــکان بی بهره 
بودند. با همکاری فرابــورس و بورس، اکنون 
 این بازار برای شــرکت های دانش بنیان آماده 

شده است.
معاون علمی رئیس جمهور خاطرنشان کرد که 
در حال حاضر 9 شرکت دانش بنیان، 11 مرکز 
رشد و 15 شرکت در این بازار پذیرش شده اند 

و امروز اولین عرضه اولیه ســهام شــرکت ها 
انجام شد. این حضور، نویدبخش ارتقا کیفیت 
شرکت های دانش بنیان و تولیدات آنهاست و 
می تواند موجب رشد بیشتر این شرکت ها شود.

افشــین همچنیــن افــزود که شــرکت ها با 
ورود بــه بازار نوآفریــن از مزایــای بازارهای 
اول و دوم بهره منــد می شــوند. ایــن بــازار 
به آنها امــکان می دهد تا ســهام خــود را با 
نقدشــوندگی بالا عرضه کنند و دسترســی 
 به منابــع مالــی و بازار ســرمایه برایشــان 

راحت تر شود.
او در نهایت تأکید کرد که رشــد شرکت های 
دانش بنیان در ایــن فضا نه تنها بــه افزایش 
تعداد آنها، بلکه به ارتقای کیفیت محصولات 
و خدمات آنهــا کمک خواهد کرد و به رشــد 

اقتصادی کشور کمک می کند.

   کارآمدترین فرایند تجاری ســازی 
شرکت های دانش بنیان

رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار از دیگر 
ســخنرانان این آیین با اشــاره بــه اهمیت 
تجاری سازی شــرکت هاي دانش بنیان گفت: 
»بازار نوآفرین فرایند تجاری سازی را کارآمدتر 
می کند و به آن ســرعت می دهــد. مهم ترین 
مســئله در بازار نوآفرین بحــث ارزش گذاری 
است. امیدوارم بازار نوآفرین یکی از بازارهای 
بزرگ کشور شــود و الگویی باشد برای اینکه 
سایر ایده ها دچار توقف نشوند و تجاری سازی 

شوند.«

حضور استارتاپ ها در بورس رسمی شد
آغازبهکارمعاملاترسمیبازارنوآفرینفرابورسایرانباپذیرش۹شرکتدانشبنیان

     خبر

تپســی گزارش عملکرد یک ماهه منتهی بــه 30 آذر ماه 
1403 را در کدال درج کرد.

طبق این گزارش، تپســی در آذر ماه معادل 229 میلیارد 
 و ۶۶3 میلیــون تومان درآمــد از ارایه خدمات کســب 

کرده است.
درآمد تپسی در آذر ماه 1402، معادل 94 میلیارد و ۷42 
میلیون تومان بود که در مقایســه با رقم امسال، افزایشی 

14۷ درصدی را رقم زده است.
درآمد تپسی با ســرمایه ثبت شــده 24۶ میلیارد تومان، 
طی عملکرد 9 ماهه ســال مالی منتهی به 30 آذر 1403، 
معادل 1523 میلیارد تومان گزارش شــده که در مقایسه 
با ۷40 میلیارد تومان درآمد شــرکت در دوره مشابه سال 
گذشته، افزایشــی 10۶ درصدی را به ثبت رسانده است. 

)راه پرداخت(

»علیرضا جاویدعربشاهی«، مدیرکل دفتر برنامه ریزی، 
پایــش و مطالعــات راهبــردی مرکز توســعه تجارت 
الکترونیکی )تتا( روز شنبه در نشست بررسی پیش نویس 
»ضوابط خاص رسته شغلی معاملات آنلاین طلای آب 
شــده و مصنوعات طلا و جواهر« که بــه میزبانی اتاق 
اصناف ایران برگزار شــد، تصریح کرد: توسعه معاملات 
آنلاین طلا یکی از بازارهــای جدید تجارت الکترونیکی 

در کشور است و ضروری است ضوابط مرتبط با این نوع 
معاملات به صورت شفاف و منظم تدوین شود. 

در ایــن نشســت، صاحبان کســب و کارهــا نظرها و 
پیشنهادهای خود را برای اصلاح دستورالعمل پیشنهادی 
ارایه کردند و مصوب شد که پیش نویس ضوابط در طول 
هفته آینده مورد بازنگری قرار گیــرد و نتایج به مراجع 

مربوطه ارسال شود. )ایرنا(

پیش نویس ضوابط معاملات آنلاین طلای آب شده بررسی شدتپسی رکورد درآمد را در آذر ماه شکست

افتتاح سه مجموعه جدید فرهنگی در ایام الله دهه فجر 
افضلیان:  زهرا  یزد-  
بازدید  از  پس  یزد  شهردار 
در  فرهنگی  های  مجموعه 
یزد  شهرداری  ساخت  حال 
گفت: با افتتاح سه مجموعه 
جدید فرهنگی در ایام الله دهه فجر، زیرساخت های فرهنگی 
شهر یزد تقویت می شود. ابوالقاسم محی الدینی با بیان این که 
تعداد فرهنگسراها و مجموعه های فرهنگی شهرداری یزد در سه 
سال اخیر، سه برابر افزایش یافته است، اظهار داشت: یکی از این 
مجموعه های فرهنگی، پلاتو تئاتری است که  در محل پارک 
شهر شادی در حال ساخت می باشد و خوشبختانه پیشرفت 
خوبی داشته و در ایام الله دهه فجر آماده بهره برداری است. 
شهردار یزد افزود: با توجه به این که در سال های اخیر فضای 
مناسب و جدیدی برای تئاتر ساخته نشده بود، این فضا همیشه 
مورد تقاضای هنرمندان عزیز یزدی بوده است و با افتتاح این پلاتو 
تئاتر، فضای بسیار مناسبی برای هنرنمایی و اجرای تئاترهای 
شهر یزد فراهم خواهد آمد. وی فرهنگسرای نجوم را یکی دیگر از 
زیرساخت های جدید فرهنگی شهر یزد برشمرد و تصریح کرد: 
صندلی های نجوم برای این مجموعه خریداری شده و فضای 
فیزیکی نیز آماده شده است و انشاالله این مجموعه هم در ایام 
الله دهه فجر مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت. محی الدینی 
همچنین در مورد فرهنگسرای رسانه گفت: در فرهنگسرای رسانه 
مجموعه ای از عزیزان مان که در حوزه رسانه فعالیت می کنند، 
حضور دارند و در این مجموعه، کمبودهایی در زمینه تجهیزات 
وجود داشت که مورد بررسی قرار گرفت و با تأمین تجهیزات 
مورد نیاز، این مجموعه هم به زودی مورد بهره برداری قرار خواهد 
گرفت. شهردار یزد افزود: پس از اتمام بازدید از این سه مجموعه 
فرهنگی، جلسه ای برای جمع بندی در محل سازمان فرهنگی 
اجتماعی ورزشی شهرداری و با حضور رئیس این سازمان و معاون 
مالی و اقتصادی شهرداری برگزار شد و اعتبارات لازم برای تکمیل 
این طرح ها اختصاص یافت تا انشاالله بتوانیم این طرح ها را در 

ایام الله دهه فجر مورد بهره برداری قرار دهیم.

محله  بانوان  ورزشی  سالن  افتتاح  تا  قدم  یک 
سعیدآباد باغستان

شمسائی  مهندس  اصلانی:  نرگس   _ شهریار 
سالن  ساخت  پروژه  توجه  قابل  پیشرفت  از  شهردارباغستان 
ورزشی بانوان در محله سعید آباد خبر داد و گفت: این پروژه 
با پیشرفت ۷۰درصدی، گامی مهم در راستای توسعه فضاهای 
بانوان  به ویژه  شهروندان،  نیازهای  به  پاسخگویی  و  ورزشی 
باغستان است. محمدرضا شمسایی در خصوص جزییات این 
خبر اظهار داشت: این سالن ورزشی با متراژ ۲۵۰۰ متر مربع و 
با صرف اعتباری بالغ بر ۴۰ میلیارد تومان، هم اکنون ۷۰ درصد 
پیشرفت فیزیکی داشته و پیش بینی می شود تا دهه فجر امسال 
به بهره برداری برسد. وی با اشاره به اهمیت این پروژه، سالن 
ورزشی بانوان سعید آباد را دومین سالن ورزشی اختصاصی بانوان 
در سطح شهر باغستان خواند و تأکید کرد که این پروژه به 
نیازهای جامعه بانوان در حوزه ورزش پاسخ خواهد داد. مدیریت 
شهری باغستان ضمن اشاره به اهمیت توجه مجموعه مدیریت 
شهروندان،  بحق  نیاز  بر  ورزشی،  فضاهای  توسعه  به  شهری 
به خصوص جوانان و بانوان، به ایجاد امکانات ورزشی در نقاط 
مختلف شهر و توزیع عادلانه امکانات ورزشی تأکید کرد.   این 
مسوول افتتاح این سالن را گامی در جهت تحقق این هدف  
برشمرد و تصریح کرد: با توجه به پیشرفت چشمگیر پروژه و 
برنامه ریزی برای افتتاح آن در دهه فجر، انتظار می رود سالن 
فعالیت های  برای  مناسب  به محلی  بانوان سعید آباد  ورزشی 
ورزشی بانوان باغستان تبدیل شود و نقش مهمی در ارتقای 

سلامت و نشاط اجتماعی این قشر از جامعه ایفا کند.

مدیر منطقه 8 عملیات انتقال گاز ایران خبر داد؛
راه اندازی فیبر نوری با ظرفیت ۱۰ مگابیت

هفت صبح - ماهان فلاح: 
عملیات   8 منطقه  مدیر 
اندازی  راه  ایران  گاز  انتقال 
 ۱۰ ظرفیت  با  نوری  فیبر 
این  در  را  ثانیه  بر  مگابیت 
منطقه عملیاتي، گامی بزرگ در جهت امنیت ارتباطات دانست. 
مهدي زارع، با اعلام این خبر گفت: این پروژه مهم، ما بین این 
منطقه عملیاتي و شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت تبریز و 
با هدف ایجاد یک بستر پشتیبان امن و پایدار برای ارتباطات با 
سایر مراکز حیاتی صنعت نفت و گاز راه اندازي شد. زارع افزود: 
این بستر به عنوان یک مسیر دوم و پشتیبان، ارتباطی مطمئن با 
ستاد انتقال گاز ایران و همچنین شرکت خطوط لوله و مخابرات 
نفت اردبیل را با پهنای باند ۱۰ مگابیت بر ثانیه فراهم خواهد 
کرد. وی افزود: این بدان معناست که در صورت بروز هرگونه 
اختلال در مسیرهای ارتباطی اصلی، ارتباطات حیاتی منطقه 
8 عملیات انتقال گاز ایران بدون وقفه برقرار خواهد شد. مدیر 
منطقه 8 عملیات انتقال گاز ایران اظهار داشت: این پروژه با 
اعتباری قریب به ۳ میلیارد ریال و با تلاش شبانه روزی نزدیک 
به 8۰ نفر ساعت در مدت زمان دو ماه به بهره برداری رسید. 
وي در ادامه به مزایای استفاده از فیبر نوری اشاره کرد و تصریح 
نمود: فیبر نوری به دلیل سرعت بالا، امنیت زیاد و پایداری 
در برابر تداخلات الکترومغناطیسی، بهترین گزینه برای انتقال 
داده های حساس در صنایع مختلف از جمله صنعت نفت و گاز 
است.  زارع گفت: با اجرای این پروژه، منطقه 8 عملیات انتقال 
گاز به یک شبکه ارتباطی قوی و پایدار مجهز شده است که 
این امر به بهبود عملکرد و افزایش بهره وری در این منطقه 
کمک شایانی خواهد کرد. این مقام مسئول در پایان بیان کرد: 
امیدواریم در آینده نزدیک و پس از دریافت مجوزهای لازم از 
شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت استان زنجان، این پروژه به 

طور کامل فعال شود.

مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران:
روابط عمومی به عنوان واحدی اثرگذار در حوزه مدیریت 

نقش مهمی در ارتباطات برون و درون سازمانی دارد
رحمان  سید   - اهواز 
مدیرعامل  محمدی:  
ایران  حفاری  ملی  شرکت 
به  عمومی  روابط  گفت: 
در  اثرگذار  واحدی  عنوان 
حوزه مدیریت ارشد شرکت، نقش مهمی در ارتباطات برون و 
درون سازمانی ایفا می کند. مهندس مهران مکوندی در آیین 
تکریم و معارفه رئیس روابط عمومی شرکت، افزود:  با توجه به 
ویژگی های صنعت راهبردی حفاری و نقش این شرکت به 
عنوان یکی از شرکت های بالادستی زیر مجموعه شرکت ملی 
نفت ایران، واحد روابط عمومی نقش بی بدیلی در راستای هم 
افزایی و تقویت همکاری های میان بخشی سازمان و ارتباط با 
سایر دستگاه های اجرایی بر عهده دارد. وی در این آیین که با 
حضور مدیران ستادی و عملیاتی در سالن جلسات مدیریت در 
ساختمان مرکزی شرکت برگزار شد، اظهار کرد: تقویت ارتباط 
شرکت با رسانه های جمعی، پوشش خدمات و زحمات شبانه 
روزی کارکنان در جهت نگهداشت و افزایش تولید نفت و گاز 
در کشور از طریق تهیه خبر، گزارش و مستند سازی و گزارش 
های صوتی و تصویری بخشی از وظایف روابط عمومی است که 
انتظار می رود همکاران در این واحد به نحو مطلوب در راستای 
تحقق آن تلاش مضاعف نمایند. مکوندی ضمن معرفی سید 
حسن حسینی به عنوان رئیس جدید روابط عمومی به سوابق 

طولانی کاری وی در شرکت اشاره کرد.

اطلاع  استانی  کارگروه  جلسه  در  گیلان  برق  توزیع  مدیرعامل 
رسانی مدیریت مصرف انرژی استان:

جلب مشارکت رسانه های استان برای اطلاع رسانی 
ضروری می باشد

رشت - زهرا رضازاده : 
جلسه کارگروه استانی اطلاع 
رسانی مدیریت مصرف انرژی 
شرکت  میزبانی  به  استان 
توزیع نیروی برق گیلان و با 
حضور روابط عمومی جمع کثیری از دستگاه های اجرایی ذی 
ربط به حوژه انرژی و آگاه سازی مدیریت مصرف برق برگزار 
شد. در این جلسه مسعود صادقی خمامی مدیرعامل شرکت 
توزیع نیروی برق استان گیلان خاطرنشان کرد: تبیین شرایط 
فعلی حاکم بر کشور در حوزه گاز و برق بر عهده روابط عمومی 
ها با مشارکت رسانه های پرمخاطب است، زیرا اطلاع از چرایی 
موضوع موجب جلب همکاری بیشتر مردم و مشترکان خواهد 
شد. وی افزود: یکی از موارد بسیار مهمی که باید مورد تبیین 
برای افکار عمومی قرار گیرد همکاری صنعت برق با صنایع 
استان است زیرا حمایت از بخش تولید و کمک به معیشت 
تامین  و  کشور  بالندگی  موجب  تولیدکنندگان  و  کارگران 
زیرساخت های توسعه می شود. مدیرعامل توزیع برق گیلان 
تصریح کرد: ضروری است کارگروه اقدام مشترک برای روابط 
عمومی های انرژی استان تشکیل شود و فعالیت ها بصورت 
تجمیعی صورت پذیرد. وی اضافه کرد: تیترها و لیدهای خبری 
در شرایط فعلی حوزه انرژی باید قالب حمایتی داشته باشد و 
از رسانه های پرمخاطب استان درخواست داریم به شایعات و 
گمانه زنی های در حوزه انرژی بی توجه بوده و وزن اخبار مثبت 
را بالا برده و تبیین گر شرایط فعلی برای آگاه سازی مخاطب 
شوند.  صادقی در پایان اظهار داشت: رعایت اصل بی طرفی 
در انعکاس اخبار موجب ارتقای سطح اطلاع رسانی و آگاهی 
بخشی می شود و از شکل گیری حواشی در کل کشور و استان 
جلوگیری می کند. همچنین در این نشست یاسر علیجانی 
پورحسینی سرپرست معاونت روابط عمومی و تشریفات دفتر 
استانداری گیلان ضمن تاکید بر لزوم اشراف مدیران دستگاه 
های اجرایی بر حوزه رسانه، بیان داشت: اصل خبر رسانه و 
فعالیت رسانه ای در عصر حاضر یک مبحث کاملا تخصصی و 
نیازمند دانش روز است. وی افزود: باید برنامه مدونی تدوین شود 
تا مشخص شود چه موضوعاتی مورد تولید محتوا قرار گیرد و 
نقاط قوت گیلان مورد اشاره و تاکید قرار گیرد. علیجانی تاکید 
کرد: اطلاع رسانی دقیق و صحیح از جداول مدیریت اضطراری 
بار زمستانی موجب کاهش نارضایتی ها می شود و از ظرفیت 
رسانه های گیلان برای آگاه سازی مخاطبین به نحو احسن 

استفاده شود.

اکران ۱۱ فیلم مستند سینما حقیقت در زاهدان
ارشاد  و  فرهنگ  مدیرکل  فر:  محمد شکوهی   - زاهدان 
اسلامی سیستان و بلوچستان از اکران ۱۱ فیلم مستند سینما 
حقیقت از هشتم دی ماه در زاهدان خبر داد.   عبدالسلام بلوچ 
زاده بیان کرد: نمایش آثار برگزیده هجدهمین جشنواره بین المللی 
فیلم مستند ایران "سینما حقیقت"، از 8 الی ۱۰ دی ماه در سینما 
ریزی  برنامه  طبق  داد:  ادامه  وی  شود.  می  آغاز  زاهدان  اشراق 
صورت گرفته فیلم های برگزیده سینما حقیقت دو دو سانس از 
ساعت ۱۶ و ۱8 برای علاقه مندان به هنر هفتم به نمایش گذاشته 
می شود. این مقام مسئول گفت: بر این اساس "خشت و خون" 
ساعت ۱۶، "آدریانا مسافری از ایتالیا" و "اجاق نواز" ساعت ۱8 
روز شنبه هشتم دی ماه، "تو به کوچ عادت داشتی" ساعت ۱۶، 
"چشم کویر" و "قلعه خاموش" ساعت ۱8 یکشنبه ۹ دی ماه و 
"بوم ایرانی" ساعت ۱۶ و "آبه"، "سایه باران"، "روبارو" و "آلبوم 

خانوادگی" ساعت ۱8 دوشنبه دهم دی ماه اکران می شود.

خبر
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   توئیت بازی
عواقبحذفچهرهها

کامنتها

تلویزیون با حذف چهره های سرشناس خود در حوزه اجرا با ریزش 
مخاطب شدید مواجه شد و حالا که در باز پس گیری مخاطب ناتوان 
شده تقصیر را بر گردن مجریانی که رفته اند می اندازد. خبرآنلاین 
بعد از این مقدمه، سراغ صحبت های سعید حدادیان، مداح مشهور 
رفت: »شما زحمت می کشــید بازیگرها را مشهور می کنید، اول 
می آیند »ماه عسل« ده سال، ده تا سی روز، بهترین اوقات و بهترین 
ساعات به دست یک نفر می دهید، خب این تولید ماست، این تولید 
ملی ماست، این تولید منبع نیروی ما در حوزه مقدسات است، بعد 
نتیجه این آدم ساخت یک برنامه در شبکه نمایش خانگی است، 
شما برای این آدم این میزان هزینه را انجام دادید و به اینجا رسید.« 
این خبرگزاری در ادامه اشاره کرد: »سال های قبل تر کمی اوضاع 
متفاوت بود، صداوسیما به مفهوم رســانه ای خودش مرجعیت و 
مخاطب داشت و مجریانی که اتفاقا طرفداران زیادی هم داشتند، دائم 
در حال رفت و آمد در تلویزیون بودند، اما به مرور زمان اوضاع تغییر 
کرد و کم کم مجریان هم کمتر شدند، این کاهش یا خود خواسته 
بود، یا ناخواسته، یعنی یا مجریان تصمیم گرفتند که به فعالیت خود 
با سازمان صداوسیما ادامه ندهند، یا سازمان صداوسیما علاقه ای 
به همکاری با آنها نداشت. بخشی از گیر و گرفتاری تلویزیون در این 
سال ها مربوط به مجریان و خبرنگارانی بوده که از ساختمان  جام 

جم رفته اند، یا به عبارتی کنار گذاشته شدند.«

  احمد رنجبر: نمی دانم بازگشت چهره ها زمینه ساز آشتی 
مخاطبان با تلویزیون می شود یا نه. به دلایل بی شمار، شرایط 
به سمتی رفته که مردم سرگرمی و دیگر نیازهای رسانه ای شان 
را از مراجع دیگر تامین می کنند. کمی صبر می کنیم تا نتیجه 
همکاری محسن کیایی و جناب خان را ببینیم. عجالتا تلاش های 

قبلی مثل استفاده از گلزار و طهماسب مثمر ثمر نبوده.

  منیژه خسروی:  سخت است ولی می شود تلویزیون را به 
دوران خوب خود بازگرداند. همین امسال چند سریال پخش 
شدند که تعداد زیادی از مخاطبان آنها را تماشا کردند. طبعا 
حضور امثال علیخانی در قاب تلویزیون زمینه ساز خروج سیما 

از بحران می شود. آیا اراده ای هست؟

   آنالیز    رصد خانه

روز گذشته خبرهایی مبنی بر شروع سه ســریال جدید در پلتفرم ها منتشر شد. بر این 
اســاس، آبان به کارگردانی رضا دادویی هفته اول بهمن از طریق پلتفرم شیدا منتشر 
خواهد شد. این سریال با نام قبلی پوکر از بازیگرانی چون شهاب حسینی، لاله مرزبان، 
میرسعید مولویان، بهاره کیان افشار، رضا اخلاقی ، امین حیایی و مینا ساداتی بهره می برد. 
در هفته اول بهمن، ازازیل ساخته حسن فتحی در نماوا منتشر می شود. پریناز ایزدیار، 
پیمان معادی، بابک حمیدیان، مریلا زارعی و گوهر خیراندیش بازیگران این ســریال 
هستند. سریال تاسیان جدیدترین محصول فیلیمو به کارگردانی تینا پاکروان قرار است 
هفته سوم بهمن در اختیار مخاطبان قرار بگیرد. به این ترتیب همزمان با آغاز بهمن ماه 

شاهد یک رقابت داغ میان پلتفرم ها خواهیم بود. 

ایده شــگفت زده کردن یک نفر در یک برنامه، قدیمی اســت. گاه نتیجه جذاب است و 
گاه باســمه  ای. طراحی برنامه »عمارت« در ویژه  برنامه روز مادر اما درست بود و اجرایی 
خوب نیز داشت. سعید فتحی روشن )میزبان برنامه عمارت(، پژمان بازغی را در موقعیتی 
خطرناک قرار داد و مادرش به  عنوان یار و پشتیبان پا به صحنه »عمارت« گذاشت. بازغی 
برخلاف دیگران، زار نزد بلکه نم اشکی گوشه چشمش نشست. در عوض لبخند زنان دست 
مادر را بوســید و او را در آغوش گرفت. صحبت  های کوتاه مادر پژمان درباره کودکی او و 
دیگر اتفاقات این بخش هم به اندازه و جالب بود. بله، می  شود کاری کرد تا در ایام شادی، 
غم پمپاژ نشود. متاسفانه برخی برنامه سازان فضای احساسی که قابل احترام است را با غم 

و افسرده کردن مخاطبان اشتباه می گیرند! اتفاقی که در شب یلدا به وفور شاهد بودیم.

پخش سریال »سرزمین مادری« از ساعت ۲۱:۳۰ شب گذشته با کیفیت ۴K-HDR از 
شبکه فراتر شروع شد. بنا بر اعلام معاونت سیما؛» سریال داستانی »سرزمین مادری« 
محصول سیمافیلم در سال ۱۳۹۲، به کارگردانی کمال تبریزی و تهیه کنندگی محمد 
مسعود در سه فصل تولید شده که با کیفیت ۴K-HDR در شبکه فراتر آماده سازی شده 
است.این مجموعه تاریخی، سیاسی، اجتماعی از روز شنبه، هشتم دی ماه هر هفته در 
روزهای جمعه تا سه شنبه، ساعت ۲۱:۳۰ از شبکه فراتر پخش می شود.شهاب حسینی، 
امیر آقایی، مسعود فروتن، نیکی کریمی، جواد عزتی و محسن تنابنده از جمله بازیگران 
این سریال پربازیگر هستند که مدت ۱۰ سال پخش آن متوقف بود.« از آغاز فصل اول 

»سرزمین مادری« درباره ویژگی های مثبت سریال نوشتیم. 

اتفاقروزیکرقابتداغمیانپلتفرمها

جالبروزدیداربازغیومادرشدرعمارت

شروعروزسرزمینمادریباکیفیتبالا

چهارمین فصل از سریال »زخم 
کاری« همراه با یک اتفاق 

خاص بوده: تغییر بازی الناز 
ملک در نقش سیما؛ اتفاقی 

که از دید مخاطبان و رسانه ها 
پنهان نمانده است.

فیلم مفت بر عنوان جدیدترین ساخته سینمایی عادل تبریزی است که بعد از موفقیت فیلم گیجگاه آن را ساخته 
است. تبریزی برای تجربه دومش به دفتر پویا فیلم رفته تا عبدالله علیخانی و حسین فرحبخش تهیه کنندگی 
کارش را برعهده بگیرند و حامد بهداد هم همچون فیلم اول تبریزی نقش اول و محوری فیلم را داشته باشد. 
فیلم مفت بر یک عاشقانه بر بستر کمدی است که کارگردان سعی کرده   با تکیه بر موسیقی و فضای شادی 
که شکل گرفته است، لحظات خوشی برای مخاطب ایجاد کند. مفت بر در اکران عمومی بیش از ۲5 میلیارد 
تومان فروش داشته است. این فیلم داستان یک دزدی کلان را روایت می کند که در آن، به مسئله اجتماعی 
اختلاس و پولشویی می پردازد. هومن که مدیر شرکت چای دبش است، با لو رفتن فسادهای مالی، جایش را با 
کامران عوض می کند تا فرصت بیشتری برای فرار از کشور داشته باشد، غافل از اینکه این تغییر نقش، نمادین 
بوده و زندگی شخصی اش را نیز دچار اختلال می کند. به نوشته سایت کدومو، وجود ناهنجاری های اجتماعی 

در اثر، سبب شده تا تماشای این فیلم، برای رده سنی کمتر از ۱۴ سال نامناسب باشد.

پیشنهادویژه
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مستند »ضد قهرمان« به 
تهیه کنندگی و کارگردانی عارف 

افشار از دوشنبه ۱۰ دی  در پلتفرم 
هاشور اکران می شود و علاقمندان 

می توانند با خرید بلیت اکران 
آنلاین این مستند را تماشا کنند. 

این مستند با روایتی صریح از 
صادق خلخالی در بخش مسابقه 

ملی و بخش آوینی هجدهمین 
جشنواره »سینماحقیقت حضور 

داشت و نامزد دریافت جایزه 
بهترین فیلم شد.

زینب پورابراهیم مجری برنامه 
»نفس« که این روزها با موضوع 

سقط جنین از شبکه سه روی آنتن 
می رود، گفت: افرادی که برنامه 

»نفس« را مشاهده می کنند، 
با آشنایی کامل نسبت به ابعاد 
مختلف مسئله سقط جنین و 

معضلات آن دغدغه مند می شوند.
  

جهش چشمگیر الناز با سیما

ساعتشبکهقالببرنامه

- فیلیمورئالیتی شوشام ایرانی

۱۹نمایشفیلم خارجیاسنودن

۲۰:۳۰ آپارات اسپرت/ آنتنسری A ایتالیایوونتوس – فیورنتینا

۲۰:۴5ورزش/ آنتنلیگ برتر انگلیسوستهام – لیورپول

۲۲:۱5یکسریال ایرانیسوجان

۲۳:۱5 آپارات اسپرت/ آنتنسری A ایتالیاآث میلان - آاس رم

گروه تلویزیون   
هفتصبح

روزجمعه)هفتمدیماه(فیلمنتپخشســریالی
جدیدراآغازکرد:»جانســخت«بهنویسندگی
وکارگردانیمصطفیتقــیزاده.بلافاصلهپساز
انتشار،جهبهگیریبرسرکیفیتسریالکلیدخورد
وبایددیددرادامهچهخواهدشد.تقیزادهپیشتر
سریال»حرفهای«رابرایشبکهخانگیکارگردانی
کردهبودکهموجآفریننشــد.اوحالادستروی
زندگیچندجوانگذاشتهکهماجراهایآنهادردل

کویرحکایتازکینهایقدیمیدارد.

   مورد اول| داستان
قصه سریال »جان سخت« با نمایی از فرار فرزاد )مهرداد 
صدیقیان( شــروع می شــود که در واقع برشی است از 
ماجرای انتهایی قســمت اول. در این قسمت مخاطب 
شاهد چند جوان است که سرخوشانه از تور کویر گردی 
لذت می برند اما خیلی زود مشــخص می شــود، نامزد 

فرزاد یعنی نگار با بازی الناز حبیبی، محل نزاع اســت. 
روزگاری او نامزد وحید )حســین پورکریمی( بوده که 
طی یک نقشــه در کویر به هم می رسند. داستان »جان 
سخت« فاقد پیچیدگی روایی است و تا واپسین دقایق 
پایانی، هیجان نــدارد. این شــیوه قصه گویی، به مذاق 
خیلی ها خوش نیامده اســت و گفته اند حین تماشای 
سریال خسته شــده اند. متاســفانه اغلب سریال سازان 
حواس شان  نیست که دارند محصولی هفتگی می سازند 
و نه اثری شــبانه. تفاوت این اســت که مخاطب اگر با 
داده های کافی و ســرگرم کننده، به خصوص در قسمت 
اول مواجه نشــود، یک هفته انتظار نمی کشد و سریال 
را رها می کند. داریــم از روزگاری حــرف می زنیم که 
دسترســی به آثار جذاب راحت شــده ولــی خیلی از 
سریال ســازان همچنان با الگوهای قدیمی سراغ تولید 
محصول می روند. ایراد بزرگ »جان سخت« نیز همین 
خست در داســتان گویی اســت. حجم بالای پچپچه ها 
و تحریک وحید توسط دوســتش برای انتقام از فرزاد، 
چیزی نیست که بتوان آن را مطلوب ذائقه مخاطب امروز 
دانست. در نهایت یک سکانس درگیری را شاهد هستیم 

 که در پایان »جان سخت« رخ می دهد و تبدیل به نقطه 
عطف می شود.  

   مورد دوم| شخصیت ها
کارگردان تلاش کرده به شــمایل واقعی جوانان امروز و 
دغدغه های آنان نزدیک شــود. فعلا در این راه چندان 
موفق نیست و شــخصیت ها حس همراهی مخاطب را 
برنمی انگیزند. آنچه دیدیم، باســمه ای هستند و روابط 
گرم آدم ها و نیز حس درنده خویی شان باورپذیر نیست. 
شاید لازم بود پس زمینه شخصیت ها بیشتر معرفی شود. 
مواجهه مستقیم با آنها اما حسی از ناآشنایی به مخاطب 
دست داده و به همین خاطر رفاقت ها و خصومت ها قابل 
لمس نیست. کارگردان خواسته از طریق دیالوگ، ما را با 
آدم ها آشنا کند ولی در این راه ناموفق بوده است. درباره 
بازیگران هم می توان اذعان کرد چیزی فراتر از تجربیات 

قبلی شان مقابل دوربین به ثبت نرسیده.
   مورد سوم | بازیگران

الناز حبیبی و ماهور الوند نقش دخترانی جوان و پر شر و 
شور دارند که طبعا جان بخشی به این نقش ها آسان ترین 
کار است. مهرداد صدیقیان قرار نیست از پوسته جوانان 

عاشق پیشه که نوعی از بی خیالی با خود دارد، خارج شود. 
حتی گریم و موهای بلندش تفاوت چندانی با قبل ندارد. 
مجید یوسفی که با »مگه تموم عمر چند تا بهاره« چهره 
شد، فعلا معمولی است و باید دید از پس یک نقش جدی 
برخواهد آمد یا نه. مجتبی پیــرزاده پیش تر چند اتفاق 
خوب در بازیگری رقم زده بود اما در قسمت اول »جان 

سخت« چالشی خاص نداشت.
   مورد چهارم| اراذل شیک

 فیلم نیوز، »جان سخت« را سریالی با یک شروع مهیج و 
دارای داستانی سرراست با بازی های درخشان می داند. 
در مقابل، مشرق نیوز آن را اثری ضعیف و مروج خشونت 
اجتماعی توصیف کرده و نوشته اســت: » کاراکترهای 
ســریال »جان ســخت« شــبیه الگوهای »داریوش«، 
»پوست شــیر« و »یاغی« نیســتند و از حیث شمایل، 
کاملا امروزی شــده اند اما در توسعه خشونت اجتماعی 
دســت کمی از نمونه های قبلی ندارند.« سایت سینما 
۱۲۰ ضمن اشاره به ضعف های سریال نوشته: »نشانه ها 
حکایت از تداوم خشونت در »جان سخت« دارد که اگر در 
راستای نقد این پدیده فزاینده اجتماعی باشد و در کنار 
سرگرمی نکاتی از عبرت و تلنگر بیان کند، واجد تحسین 
اســت. در غیر این صورت نامش کنار محصولاتی قرار 
می گیرد که صرفا از پوسته خشونت عریان برای هیجان 
آنی، بهره می برند و کارکرد اصلی را نادیده می گیرند.« 
فیلم نت بعد از ناکامی با سریال های »داریوش«، »گردن 
زنی« و »قهوه پدری« امیدوار به »جان ســخت« است؛ 
ســریالی که از قســمت اول آن بوی نومیدی به مشام 

می رسد.

درباره سریالی که شروعی معمولی داشت؛ بخش خشن آن مورد اعتراض قرار گرفت و از آن بوی 
نومیدی به مشام می رسد

جان سخت؛ لات بازی در کویر

الناز ملک با سریال »سقوط« و نقش دختری ایرانی که گرفتار داعش شده بود، به           منظر اول| رشد تدريجی
شــهرت رســید. او در ادامه با فصل دوم »زخم کاری« همکاری کرد که نقش ســیما، همسر شفاعت )مهران 
غفوریان( را برعهده داشت. سیما زنی مرموز بود و مجموع ویژگی هایش این اجازه را به بازیگر برای عرض اندام 
نمی داد. در سری سوم زمین بازی سیما بزرگ تر شد و طی نقشه توانست به مالک )جواد عزتی( نزدیک شود. در 
این فصل، نشانه هایی آشکار از عملکرد خوب ملک به چشم آمد اما اتفاق مهم تر در »زخم کاری ۴« رقم خورده. 
حالا در سری چهارم او و مالک ازدواج کرده اند و ســیما صاحب قدرت شده است. به همین نسبت شاهد تغییر 
بازی الناز ملک هستیم که توانسته وجوه مختلف یک زن قدرتمند را به تصویر بکشد. فلاش بک ها و مرور گذشته 

تلخ کاراکتر هم فرصت مغتنمی برای ارائه جنسی دیگر از بازی ملک را فراهم آورده است. 

خوش نقشی الناز ملک در چهارمین فصل از »زخم کاری« باعث سرازیر شدن حجم           منظر دوم| واکنش ها
تحسین ها به سمت این بازیگر شده. اتفاقی که رد آن میان کامنت ها در صفحه شخصی او و نیز صفحات دیگر 
قابل مشاهده اســت. صفحه اینستاگرامی فیلم پلاس هم اشــاره کرده: »قرار گرفتن »سیما« میان »مالک« و 
»سمیرا« باعث شد ابتدا مخاطبان الناز ملک و کاراکترش را پس بزنند  اما این شخصیت آرام آرام جای خود را در 
قصه پیدا کرد و ملک نیز با درک موقعیت حساسش در قصه و تسلط بیشتر نسبت به نقش خود، حضور موفقی 
در فصل سوم و چهارم »زخم کاری« داشته است. این بازیگر در مواجهه با »سمیرا« شخصیتی ضعیف از »سیما« 
نشان می دهد و در مقابل دیگر کاراکترها با اعتماد به نفس بیشتر ظاهر می شود، گاهی هم در جلد زنی معصوم 

فرو می رود. ملک در مجموع توانسته ابعاد متضاد شخصیت دورنگی مانند »سیما« را قابل باور ارائه دهد.«

مفت بر
  پخش:   اکران آنلاین فیلیمو

  کارگردان: عادل تبریزی
  بازیگران: حامد بهداد، سحر دولتشاهی، 

بهرنگ علوی، فروغ قجابگلی، سیاوش 
چراغی پور، قدرت الله ایزدی ، منوچهر آذری، 

گیتی معینی و...
  محصول: ایران/ ۱4۰3 
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اولین اطلاعات از دوربین آیفون 18

اینطور که از گزارشات پیداست، ظاهرا اولین گوشی اپل مجهز به دوربین با 
دیافراگم متغیر آیفون 1۸ پرو خواهد بود و نه 1۷ پرو. اپل این شانس را دارد 
تا با معرفی فناوری جدیدی در دوربین های گوشی های هوشمند، توجه ها را 
به خود جلب کند. بر اساس گزارش جدید »مینگ چی کو«، تحلیل گر مشهور 
زنجیره تأمین اپل، آیفون 1۸ پرو اولین گوشــی این شرکت خواهد بود که 
از دوربین با دیافراگم متغیر بهره مند می شــود. انتظار می رود این مدل در 
سپتامبر 202۶ عرضه شود. این گزارش جدید پس از گمانه زنی های مختلف 
درباره زمان معرفی این فناوری منتشر شــده است. پیش تر شایعاتی وجود 
داشت که این ویژگی ممکن است در آیفون 1۷ پرو معرفی شود. اما اکنون 
»کو« بر پیش بینی اولیه خود تأکید دارد. به گفته او، اپل از تجهیزات شرکت 
BE Semiconductor برای تولید تیغه های دیافراگم استفاده خواهد کرد. 
دیافراگم متغیر قابلیتی است که تاکنون در بسیاری از گوشی های پرچم دار 
اندرویدی شــاهدش بوده ایم. این ویژگی به کاربران امکان می دهد بسته به 
شرایط نوری، دیافراگم دوربین را تنظیم کنند و به این ترتیب کیفیت تصاویر 
در محیط های مختلف بهبود یابد. اپل که معمــولا در پذیرش فناوری های 
جدید محتاطانه عمل می کند، این بار نیز پس از سال ها استفاده از این قابلیت 
در دنیای اندروید، تصمیم به ارائه آن گرفته است. هرچند دیر، اما این شرکت 
معمولا ویژگی های جدید را با بازاریابی هوشمندانه و کیفیت بالا به مخاطبان 

خود عرضه می کند.

مواد سرطان زا در بند ساعت های هوشمند

یک مطالعه جدید نشــان داده اســت که بســیاری از بندهای ساعت های 
هوشمند، به ویژه مدل های ورزشی و گران قیمت تر، حاوی مقادیر بالایی از 
مواد شیمیایی خطرناک و سرطان زا هستند. این مواد شیمیایی که به عنوان 
PFAS شناخته می شوند، در محیط زیســت تجزیه نمی شوند و می توانند 
در بدن تجمع یافته و باعث بروز مشــکلاتی از جمله ســرطان، اختلالات 
هورمونی و تضعیف سیستم ایمنی شوند. جالب توجه است که این مواد در 
محصولات دیگری مانند ظروف نچسب و لباس های ضدآب نیز یافت می شوند 
و نگرانی های جدی در مورد ســلامت عمومی ایجــاد کرده اند. به گزارش 
آی تی رسان، مطالعات نشان داده اند که بندهای ساعت های هوشمند ساخته 
شده از فلوروالاســتومر، حاوی مقادیر بسیار زیادی از یک ماده شیمیایی به 
نام اسید پرفلوئوروهگزانوئیک )PFHxA( هستند. این ماده به راحتی از بند 
ساعت جدا شده و از طریق پوست جذب بدن می شود. مسئله نگران کننده تر 
این است که بسیاری از این بندها برای فعالیت های ورزشی طراحی شده اند 
و در هنگام تعریق، خطر جذب این مواد شیمیایی به شدت افزایش می یابد. 
برندهای معروف مانند اپل، سامسونگ و هواوی نیز از فلوروالاستومر در تولید 
بند ساعت های خود استفاده می کنند. این در حالی است که بسیاری از این 
شرکت ها در وب سایت های خود، به مقاومت بالای این مواد در برابر آب و عرق 

به عنوان یک مزیت اشاره می کنند.

قیمت نسل آینده کارت های گرافیک لو رفت
شایعات و اخبار غیررســمی پیرامون 
قیمت کارت گرافیک آینــده انویدیا، 
 ،GeForce RTX 5080 یعنــی
درحال افزایش اســت. به نظر می رسد 
ایــن کارت گرافیــک که بر اســاس 
Blackwell ســاخته  معمــاری 
شــده، با افزایش قیمت قابل توجهی 
 نســبت به نســل قبلی خــود یعنی
RTX 4080، بــه بازار عرضه شــود. 
بر اســاس اطلاعات منتشرشده از یک 
فروشگاه خرده فروشــی اســترالیایی و همچنین ادعاهای یک یوتیوبر به نام 
ویکس، قیمت احتمالی کارت گرافیک RTX 5080، می تواند حدود 1500 
تا 1۷39 دلار اعلام شــود. به گزارش زومیت، این درحالی اســت که قیمت 
کارت گرافیــک RTX 4080 در زمان عرضه، 1199 دلار بــود. این افزایش 
قیمت 300 تا 540 دلاری، نگرانی هایی را در علاقه مندان به دنیای سخت افزار 
ایجاد کرده است. نکته قابل توجه دیگر، اشاره به »مالیات ویژه« برای محصولات 
جدید در زمان عرضه محســوب می شود. این بدان معناســت که خریداران 
علاقه مند، برای به دســت آوردن کارت گرافیک RTX 5080 که به  احتمال 
بسیار زیاد در CES 2025 به صورت رسمی معرفی می شود، در روزهای اول 
عرضه آن، باید هزینه ای بیشتر از مبلغ اعلام شده توسط انویدیا پرداخت کنند.

آیا جهان برای ظهور حیات 
تنظیم شده؟

گروهی از پژوهشــگران در مقاله ای جدید روش هایی را برای 
آزمایش »اصل آنتروپیک«، یا این ایده کــه »آیا جهان برای 
وجود حیات تنظیم شــده«، ارائه کرده اند. در کمال شگفتی، 
ممکن است طی مدت زمان بسیار کوتاهی به پاسخ این پرسش 

قدیمی دست یابیم.
یکی از مشــکلات موجود در دنیــای فیزیک )البتــه نه برای 
طرفداران حیات( این اســت که جهان ظاهرا برای پیدایش و 
شــکوفایی حیات، حداقل از نوعی که روی زمین می شناسیم، 
به صورت دقیق تنظیم شده است. اگر گرانش به طور قابل توجهی 
ضعیف تر از آنچه هســت، بود )هرچند درحال حاضر نیز بسیار 
ضعیف است(، ســتاره ها و سیارات تشــکیل نمی شدند. یا اگر 
نیروی الکترومغناطیس کمی قوی تر بود، ستاره ها سردتر بودند 
و منفجر نمی شدند تا عناصر سنگین تر موردنیاز را برای وجود 
حیات تولید کنند. مثال های بی شــمار دیگری نیز وجود دارد؛ 
حتی با کمی دست کاری در مقادیر فیزیک، زندگی آن طور که 
ما در این جهان می شناسیم به وجود نمی آمد. »پل دیویس«، 
فیزیکدان انگلیسی درباره این مشــکل می گوید: »این کلیشه 
که حیات بر لبه تیغ تعادل دارد، دست کم گرفتن وحشتناکی 
اســت. هیچ تیغی در جهان نمی تواند لبه ای بــه این ظرافت 
داشته باشد.« طبیعتا دانشــمندان و فیلسوفان تلاش کرده اند 
تا از طریق روش های مختلف با این مشــکل مقابله کنند. شما 
می توانید اســتدلال کنید که جهان واقعا برای حیات تنظیم 
دقیق نشده است. شاید اگر ثابت ها متفاوت بودند، نوع دیگری 
از حیات )از طریق فرایندهای متفاوت( پدید می آمد تا بپرسد 
چرا به نظر می رسد که جهان برای وجود آن بسیار دقیق تنظیم 
شده است. یکی از استدلال ها این است که پرسیدن این سوال 
که »چرا جهان برای ما بسیار دقیق تنظیم شده است؟« نوعی 
»ســوگیری بازماندگی« یا »اثر انتخاب ناظر« است که گاهی 
اوقات اصل آنتروپیک )انســان نگر( نامیده می شود. »آندرس 
ساندبرگ« از موسسه مطالعات آینده می نویسد: »فرض کنید 
تکامل حیات و هوش به مجموعه ای از تصادفات بسیار بعید نیاز 
دارد: سیاراتی در فاصله مناسب از یک ستاره فوق العاده پایدار 
در منطقه حیات کهکشانی، با یک ماه پایدارساز و یک مشتری 
منحرف کننده دنباله دارها، تنوع شــیمیایی مناسب، تصادف 
شیمیایی کم نظیری که ســلول ها را تولید می کند، یک لیست 
طولانی از مراحل تکاملی با احتمال کم کــه به ظهور گونه ای 
به شدت همه فن حریف منجر می شــود و سپس آن گونه دراثر 
شرایط محیطی مجبور می شــود به یک گونه هوشمند خاص 
تبدیل شــود. با این حال، هر گونه حیات هوشــمند در جهان 
این تصادفات را پشت سر خواهد گذاشــت. برعکس، دانستن 
اینکه ما وجود داریم به ما نمی گوید که آیا هوش رایج اســت یا 
خیر.« به طور خلاصه، هر ناظری خود را در جهانی می یابد که 
به نظر می رســد کاملًا برای او مناسب است. اگر شرایط درست 
نبود، زنده نبودند. آنها زنده هستند، بنابراین شرایط باید برای 
حیات مناسب بوده باشد. گســترش این ایده پیشنهاد می کند 
که ما به ســادگی در یک چندجهانی هستیم که مقادیر ممکن 
زیادی برای ثابت های مختلف دارد و در بخشی از آن هستیم که 
زندگی در آن امکان پذیر است. ایده یادشده را به سختی می توان 
آزمایش کرد؛ اما طبق مقاله جدید پژوهشــگران، انجام چنین 
آزمایشی امکان پذیر است و احتمال دارد به زودی به پاسخ هایی 
دست یابیم. نویســندگان مطالعه بر »ماده تاریک« مرموز که 
طبق مدل اســتاندارد فیزیک بیشــتر ماده جهان را تشکیل 
می دهد، تمرکز کرده اند. جست وجوها برای ماده تاریک تاکنون، 
به هیچ ذره ای که با مشخصات مورد نیاز مطابقت داشته باشد، 
نرسیده است. یکی از فرضیه ها برای ماده تاریک، ذرات سنگین 
با برهم کنش ضعیف )WIMPs( بود. این ایده مورد توجه قرار 
گرفت؛ زیرا توسط ابرتقارن پیش بینی شده بود و انتظار می رفت 
که به وفور تولید شود تا بتواند مشاهدات آغاز جهان را توضیح 
دهد. بنابراین، وجود آن ها به اصل آنتروپیک نیاز ندارد تا توضیح 
دهد که چرا اینجا هســتیم. بااین حال، مــا WIMP- ها را در 
انرژی های پیش بینی شده پیدا نکرده ایم و فیزیکدانان به طور 
فزاینده ای به »اکسیون ها« و اکسیون های WIMP به عنوان 
توضیح جایگزین روی آورده اند. اگر اکسیون ها ماده تاریک را 
تشکیل دهند، پیش بینی می شود که در طول »تورم کیهانی« 
در اوایل جهان و در جرم های خاصی تولید شــده باشــند. اگر 
ماده تاریک اکسیونی یافت شود یا نشــانه هایی از آن از طریق 
جست وجوهای آینده مشاهده شــود، می توانیم آن را به عنوان 
آزمایشی برای اصل آنتروپیک در نظر بگیریم. »نمانجا کالوپر«، 
فیزیکدان دانشگاه کالیفرنیا، در بیانیه ای توضیح داد: »نکته این 
اســت که وجود تورم کیهانی و اکسیون های فوق سبک با جرم 
eV 19-10 و کمتر، دلالت بر این دارد که ماده تاریک باید یک 
اکسیون باشد؛ برای شرایط اولیه معمولی، ما درنهایت با مقدار 
بسیار زیادی ماده تاریک مواجه می شــویم و به شدت به اصل 

آنتروپیک برای محدودکردن آن نیاز داریم. 

  هوش مصنوعــی، ماننــد هر چیز 
دیگری در اطراف ما، با یــک ایده آغاز 
شد و شــخصی که پشــت این ایده بود 
کسی نیست جز آلن تورینگ. تورینگ 
اولین کســی بود که این سؤال را مطرح 
کــرد: »آیــا ماشــین ها می توانند فکر 
کنند؟« در مقاله ای طی سال 1950 به 
نام »ماشین های محاسباتی و هوش«، 
تورینــگ پیشــنهاد داد کــه اگر یک 
ماشین بتواند مکالمه ای شبیه به انسان 
داشته باشــد، ممکن است هوشمند در 
نظر گرفته شود. او ســپس یک آزمون 
معیاری به نام »بازی تقلید« ارائه داد که 
امروزه به عنوان آزمون تورینگ شناخته 
می شود. برای گذراندن این آزمون، یک 
کامپیوتر باید از طریــق مکالمات زبان 
طبیعی، رفتاری غیرقابل تشــخیص از 
انسان نشان دهد. این آزمون دانشمندان 
را به این نتیجه رساند که بهترین رویکرد 
برای هوش ماشینی، مطالعه رفتار انسان 
و افزودن آن به ماشــین ها است. زمانی 
که این موضوع روشن شد، زبان به مرکز 

توجه سیســتم های هــوش مصنوعی 
تبدیل شــد و این موضــوع حتی امروز 
هم صادق است. بر اســاس این کشف، 
 Logic Theorist برنامه هایی مانند
و ELIZA ســاخته شــد. این برنامه ها 
اولیــن نشــانه های هوش ماشــینی و 
پردازش زبان طبیعی را نشــان دادند. 
Logic Theorist توسط آلن نیوول 
و هربرت سایمون در سال 195۶ برای 
حل مسائل ریاضی ساخته شد. از سوی 
دیگر، ELIZA یک برنامه پردازش زبان 
طبیعی بود که در سال 19۶۶ ساخته شد 
و می توانست مکالمات شبیه به انسان را 
شبیه سازی کند. این ها فقط نمونه ای از 
اولین نشانه های اثر دومینویی بودند که 

تورینگ آغازگر آن بود.
  آلن تورینگ نمی تواند تمام اعتبار را 
به خود اختصاص دهد. اگرچه او جرقه 
اولیه را زد، اما کنفرانــس دارتموث در 
سال 195۶ شــعله های آن را روشن تر 
کــرد. ایــن رویــداد که توســط جان 
مک کارتی، ماروین مینســکی، ناتانیل 

راچستر و کلود شانون سازمان دهی شده 
بود، واقعاً هوش مصنوعــی را به عنوان 
یک رشته علمی تثبیت کرد. در واقع، در 
همین کنفرانس بود که جان مک کارتی 
اصطلاح »هوش مصنوعی« را ابداع کرد. 
کلود شانون پیش تر دســتگاهی به نام 
»تئوس« اختراع کرده بود که یک موش 
رباتیک بود و یکــی از اولین نمونه های 
یادگیری ماشــینی محســوب می شد. 
این موش برنامه ریزی شده بود تا مازها 
را حل کند و می توانست به جلو حرکت 
کند یــا در زاویه 90 درجــه بچرخد. با 
اینکه این کنفرانس به پیشــرفت های 
فناورانه فوری منجر نشد، ایده های آن 
دهه هــا تحقیق را الهام بخشــید و تا به 
امروز برای هوش مصنوعی اهمیت دارد. 
برخی از مباحث مطرح شده در دارتموث 
پایه گذار سیســتم های اولیه ای مانند 
منطق نمادین و برنامه هــای مبتنی بر 
 Logic Theorist قواعد شــدند که
و ELIZA نیز از آن هــا الهام گرفته اند. 
نتایج این کنفرانس دهه ها بر این حوزه 

حاکم بود، اما تنها دانشــگاهی نبود که 
نقش حیاتی در توسعه هوش مصنوعی 

ایفا کرد.
  در حالی که دیپ بلو نشــان داد که 
هوش مصنوعی چیــزی فراتر از تخیل 
است، یادگیری عمیق همان چیزی بود 
که هوش مصنوعی را بــه یک ابزار رایج 
در زندگــی روزمره تبدیــل کرد. مدل 
GPT از OpenAI دوباره تعریف کرد 
که ماشــین ها با پردازش زبان طبیعی 
چه توانایی هایی می توانند داشته باشند، 
توانایی ای که به آن امکان تولید محتوای 
انسانی مانند را می دهد. در سال 201۶، 
گوگل دیپ ماینــد نوآوری های حیاتی 
در قابلیت هــای گفتــار مصنوعی ارائه 
کرد. پس از آن، OpenAI اولین مدل 
GPT خود را در سال 201۸ راه اندازی 
کرد. این مدل با استفاده از حجم زیادی 
از داده های متنی اینترنتی آموزش دید 
و بــه طراحی ای به نام »ترانســفورمر« 
تکیه داشــت که در پردازش داده های 
متوالی بسیار کارآمد است، مشابه نحوه 

عملکرد نورون ها در مغز انسان. چت بات 
GPT به لطف توانایی خود در شناسایی 
الگوها حتی در میان حجم زیادی از متن، 
پاسخ هایی با فصاحت شگفت انگیز ارائه 
می دهد. این قابلیت باعث شــد هوش 
مصنوعی به جریان اصلی وارد شود و در 
انواع فناوری ها به کار گرفته شــود. اما 
یک جهش بزرگ تــر در راه بود. برخی 
فکر می کردنــد کــه GPT و ابزارهای 
هوش مصنوعی برای خدمات پشتیبانی 
مشــتری نقطه اوج هــوش مصنوعی 
خواهــد بــود، امــا امکانــات بی پایان 
هستند. ما اکنون خودروهای خودران، 
دســتیارهای صوتی و تشــخیص های 
پزشکی مبتنی بر هوش مصنوعی داریم. 
یادگیــری ماشــینی در همه جا حضور 
دارد. به عنوان مثال، »اتوپایلوت« تسلا 
از مدل های یادگیری ماشــینی مبتنی 
بر دید برای شناســایی خطوط جاده، 
چراغ های راهنمایی و خطــرات بالقوه 
اســتفاده می کند. همچنین مدل های 
یادگیری ماشــینی اکنــون می توانند 

گزارش های پزشکی مانند اشعه ایکس، 
ام آر آی و سی تی اسکن را تحلیل کنند. 
این مدل ها قادرند ناهنجاری ها و عوامل 
خطر بالقوه ای را شناسایی کنند که یک 
پزشــک معمولی ممکن است از دست 
بدهد. برای نمونه، در سال 201۸، دنیای 
پزشکی تحت تأثیر خبری قرار گرفت که 
نشان می داد هوش مصنوعی مبتنی بر 
یادگیری عمیق می تواند بیماری آلزایمر 
را شش سال زودتر از تست های معمولی 
تشخیص دهد. به ویژه، سال 2023 سال 
هوش مصنوعی بود. دانش آموزان نه تنها 
از ابزارهای هوش مصنوعی برای تحقیق 
و آموزش اســتفاده کردند بلکه به آن ها 
تکیه کردند. شرکت ها از هوش مصنوعی 
برای خودکارســازی برخــی از وظایف 
تکراری و انجام وظایــف ردیابی زمان 
برای کمک به کاهش هزینه ها و افزایش 
بهره وری اســتفاده می کنند. پشتیبانی 
مشتری اکنون با دستیارهای مجازی و 
چت بات های آنلاین به مشتریان خدمات 

شبانه روزی ارائه می دهد.

  تحلیل 

بازار ارزهــای دیجیتال همواره با نوســانات 
زیادی همــراه بوده اســت. در ایــن میان، 
گزارش هــای مختلفی از ســوی فعالان این 
حوزه منتشر می شود که چشم اندازی از آینده 
این بازار ارائه می دهند. یکی از این گزارش ها، 
توسط صرافی »کوین بیس« منتشر شده که به 
بررسی روندهای مهم سال 2025 می پردازد. 
با نگاهی به این گزارش و تطبیق آن با دیدگاه 
ســایر متخصصان، می تــوان 5 تحول بزرگ 
را شناسایی کرد که تأثیر بســزایی بر قیمت 
ارزهای دیجیتال خواهند داشــت. حوزه امور 
مالی غیرمتمرکز )DeFi( که زمانی با ارزش 
کل قفل شــده )TVL( بیش از 200 میلیارد 
دلار، اوج گرفته بود، اکنــون با TVL حدود 
120 میلیارد دلار، با چالش هایی روبه روست. 

کوین بیس معتقد اســت که یکــی از دلایل 
این چالش ها، ارائــه بازده های غیرقابل حفظ 
توسط بســیاری از پروتکل ها در چرخه قبلی 
بوده است. با این حال، ســال 2025 می تواند 
شاهد رســتاخیز این حوزه باشــد. تغییرات 
قانونــی در آمریکا می تواند بــه پروتکل های 
دیفای اجازه دهد تا درآمد خود را با دارندگان 
توکن به اشــتراک بگذارند و زمینــه را برای 
رشد دوباره این بخش فراهم کنند. همچنین، 
اظهارات کریســتوفر والر، عضو هیات مدیره 
فدرال رزرو مبنی بــر اینکه دیفای می تواند با 
فناوری دفتر کل توزیع شده )DLT(، مکمل 
امور مالــی متمرکز )CeFi( باشــد و کارایی 
ذخیره ســازی داده ها را افزایش دهد، نشان 
از پتانســیل بالای این حــوزه دارد. توکنیزه 

کردن دارایی های دنیــای واقعی )RWA( با 
رشد ۶0 درصدی در ســال گذشته، به ارزش 
بازاری نزدیــک به 14 میلیارد دلار رســیده 
اســت. پیش بینی ها حاکی از آن است که با 
حمایت بازیگران بزرگی ماننــد بلک راک و 
فرانکلین تمپلتون، این رقم می تواند طی پنج 
ســال آینده حداقل دو تریلیون دلار افزایش 
یابد. روند توکنیزاسیون از دارایی های سنتی 
مانند اوراق خزانه آمریکا و صندوق های بازار 
پول فراتر رفتــه و حوزه هایی ماننــد اعتبار 
خصوصــی، کالاهــا، اوراق قرضه شــرکتی، 
املاک و مستغلات و بیمه را نیز در برمی گیرد. 
کوین بیس بر این باور است که توکنیزاسیون 
می تواند فرایند ســاخت و ســرمایه گذاری 
پورتفولیو را با انتقال به بلاک چین ســاده تر 

کند، هرچند تحقق کامل این امر ممکن است 
زمان بر باشد. با این وجود، چالش هایی مانند 
پراکندگی نقدینگی در زنجیره های مختلف 
و موانع قانونی همچنان وجود دارند. گزارش 
دیگري نیز پیش بینی کــرده که بیت کوین و 
دارایی های واقعی توکن شــده، محور اصلی 
بحث های سال 2025 خواهند بود. کوین بیس 
چشم انداز بسیار مثبتی برای پذیرش استیبل 
کوین ها ترسیم کرده اســت. در حال حاضر، 
ارزش بازار اســتیبل کوین هــا بیش از 190 
میلیارد دلار است و 0/9 درصد از حجم عرضه 
نقدینگی )M2( آمریکا را تشکیل می دهند. 
پیش بینی می شــود که با توجه به سرعت و 
کارایی هزینه ای بالاتر نســبت به روش های 
سنتی، استیبل کوین ها می توانند تا 14 درصد 
 M2 از 21 تریلیــون دلار حجــم نقدینگی
آمریکا را به خود اختصاص دهند. کوین بیس 
معتقد اســت که بــه زودی، کاربــرد اصلی 

اســتیبل کوین ها صرفا معامله نخواهد بود، 
بلکه تسهیل جریان های ســرمایه و تجارت 
جهانی خواهد بود. صندوق های قابل معامله 
بورســی )ETF( بیت کوین و اتریــوم از زمان 
معرفی، موفق به جــذب 30/۷ میلیارد دلار 
سرمایه شــده اند. گزارش ها نشــان می دهد 
که احتمال تصویب ETF بــرای دارایی هایی 
مانند ریپل، ســولانا، لایت کوین و هدرا نیز 
وجــود دارد، هرچنــد ممکن اســت مزایای 
آن ها به اندازه بیت کوین نباشــد. نکته مهم 
دیگر، احتمال تأیید اســتکینگ در ETFها 
 ETF یا حذف الــزام ایجاد و بازخرید ســهام
با پول نقد توسط کمیســیون بورس و اوراق 
بهادار آمریکا )SEC( اســت که می تواند بازار 
ETFها را به طور چشمگیری گسترش دهد. 
کوین بیس در پیش بینی خود، از کنگره جدید 
آمریکا به عنوان »حامی ترین کنگره در تاریخ 
برای ارزهای دیجیتال« یاد کرده اســت. این 

صرافی معتقد اســت که تغییرات قانونی در 
حال وقوع، به نفع کل بــازار خواهد بود. یکی 
از تحولات احتمالی در این زمینه، تأســیس 
ذخیره اســتراتژیک بیت کوین اســت. این 
حمایت از ارزهای دیجیتــال فقط به آمریکا 
محدود نمی شــود. مناطقی ماننــد اتحادیه 
اروپا، کشــورهای گروه 20، بریتانیا، امارات 

متحده عربی، هنگ کنگ و ســنگاپور نیز در 
حال تدوین قوانین حمایتی برای دارایی های 
دیجیتال هســتند. مدیرعامــل بایننس نیز 
پیش بینــی می کند که تغییــرات قانونی در 
آمریکا به عنوان محرک رشد در سال 2025 
عمل خواهد کرد و سایر کشــورها نیز از این 

روند پیروی خواهند کرد.

ذرهبین
صباسلوکی

 
  آتلیه

هرسالشایدبیشازهزاربازیدرنقاطمختلفدنیامنتشرمیشود.بازیهاییکهبرخیازآنهاراشایدحتیاسمشانراهمنشنویدامامخاطبهایخاصخودرابههمراهدارند.هرهفتهدربخشآتلیهسعیمیکنیمبهجدیدترینبازیهایمنتشرشدهدریک
هفتهاخیربپردازیم.ازآثارپرهزینهوجدیبرایکنسولهاوکامپیوترگرفتهتابازیهاییکهبرایپلتفرمهایهمراهمنتشرمیشوند. این هفته چی بازی کنیم؟

TheCabinFactory
InternationalCatStudios           سازنده

70          متوسط امتیاز
هدفاصلیمخاطبدراینبازیساده

است.بررسیکلبههایموجودومطمئن
شدنازاینکهتوسطموجوداتاهریمنی

تسخیرنشده.اینکهدریککارخانه
کلبهسازیچنینوظیفهایوجوددارد

بهخودیخود،یکیازعجیبتریننکات
اینبازیاست.شمادراینبازیبایدهر
کدامازکلبههارابهشکلجداگانهمورد

بررسیقراردهید.


SuperheroBattleAdventure

Horesmes           سازنده
100هزار          متوسط امتیاز

بازیهاییبامحوریتجمعآوریو
پرورشموجوداتمختلفازپوکمون

گرفتهتاهیولاهایهریپاترطی
سالهایاخیرطرفدارانبسیاری

پیداکردهاند.دراینبازیامابا
تغییراتاندکیروبهروهستیمکه
میتوانددرابعادکلی،تجربهبازی
رامتفاوتکند.اینجامابایستی
ابرقهرمانهارابرایمبارزهبا

دشمنهایموجودپرورشدادهو
آمادهنبردکنیم.

پنج اتفاق بزرگ برای رمزارزها در سال 2025
  بررسی کوتاه

فرضیه خاصیت کشسانی


RagdollShooting

KAYACInc           سازنده
100هزار          متوسط امتیاز

ایدهدرسادهترینسطحممکنقراردارد.یکآدمکتصادفي
درمقابلشماقرارگرفتهومیتوانیدبهآنشلیککردهوامتیاز

بالاتریرابرایرقابتبادیگرانکسبکنید.البتهنکتهجذاباین
بازیدرتیراندازینیستوبهواکنشهایجالبوبعضاواقعگرایانه

اینآدمکاختصاصپیدامیکند.


Flint

SavageLevel           سازنده
65          متوسط امتیاز

دزدهایدریاییودورانحضورآنهاهموارهبرایصنعت
سرگرمیباجذابیتهایبسیاریهمراهبوده.درجدیدترین
ساختهاستودیوSavageLevelشاهدروایتیتازهازاین

دورانهستیمکهازدیدگیمپلیدرژانرنوبتیوتاکتیکالقرار
میگیرد.ژانریکهاینروزهاطرفدارانبسیاریپیداکرده.

 بازار بازی های مســتقل هیچ محدودیتی را در مقابل 
توســعه دهندگان قرار نمی دهد. هزینــه پایین تولید 
به ســازندگان حاضر در این بخش اجــازه می دهد تا 
ایده های عجیب و غریب خود را پیاده ســازی کرده و 
در کمال تعجب برای آنها مخاطب پیدا کنند. یکی از 
این بازی ها که به تازگی منتشر شده و چنین رویکردی 
را دنبال کرده، Completely Stretchy اســت. 
یک ماجراجویی متفاوت از دید گیم پلی و فضاســازی 
که بدون شــک پیدا کــردن نمونه ای مشــابه با آن 
کاری به شــدت سخت اســت. مهم ترین ویژگی بازی 
Completely Stretchy گیم پلــی آن اســت که 
حول محور خاصیت کشســانی شخصیت اصلی بازی 
می چرخد. شما در نقش یک شخصیت انعطاف پذیر قرار 
می گیرید که می تواند بازوها و بدن خود را تا فاصله های 
بسیار زیادی کش بدهد. این مکانیک منحصر به فرد به 

شــما اجازه می دهد تا به نقاطی دسترسی پیدا کنید 
که در بازی های معمولی غیرممکن است. برای مثال، 
می توانید از موانع عبور کنید، اشــیای دور از دسترس 
را بگیرید یا معماهای پیچیــده را حل کنید. مکانیک 
کشسانی بازی به طرز شــگفت انگیزی روان و طبیعی 
طراحی شده است. کنترل ها ساده و قابل فهم هستند 
و یادگیری آن ها زمــان زیادی نمی بــرد. اما در عین 
حال، بازی چالش های هوشــمندانه ای را پیش روی 
مخاطب قرار می دهــد که نیازمنــد خلاقیت و تفکر 
ســریع اســت. البته که بعضا این خلاقیت جای خود 
را به چالش هایــی می دهد که از دید درجه ســختی 
در تناســب با دیگر بخش های بازی نیستند و ممکن 
اســت برای برخی مخاطب ها مشکل ساز شوند. یکی 
 Warp از نقاط قوت گیم پلی این محصول اســتودیو
Digital، تنوع مراحل آن است. هر مرحله با چالش ها 

و مکانیک های جدیدی طراحی شده که باعث می شود 
بازی از ابتدا تا انتها جذابیت خــود را حفظ کند. این 
تنوع همچنین انگیزه ای برای گیمر ایجاد می کند تا به 
کاوش در دنیای بازی ادامه دهد و تمامی جزئیات آن 
را کشف کند. چیزی که باعث شده تا این گشت و گذار 
 Completely در محیط به یکی از جذابیت هــای
Stretchy تبدیل شــود، حضور تعداد زیادی نکته 
مخفی و البته بعضا کمدی است که باعث شده تا دنیای 
این بازی هویتی مخصوص به خود را داشــته باشد و 
با دیگر آثار موجود تفاوت های بســیاری داشته باشد. 
بــازی Completely Stretchy از نظر گرافیکی، 
سبکی مینیمالیستی اما بسیار چشم نواز دارد. طراحی 
بصری بازی با استفاده از رنگ های زنده و شاد، محیطی 
دوســتانه و دلپذیر ایجاد کرده اســت. شخصیت ها و 
محیط ها با جزئیــات کافی طراحی شــده اند تا حس 
زنده بودن را به بازیکن منتقــل کنند، اما در عین حال 
از پیچیدگی بیش از حد پرهیز شــده اســت. یکی از 
جنبه هــای جالب طراحــی بصری بازی، انیمیشــن 

شخصیت اصلی است. حرکات بدن کشسان شخصیت 
بســیار طبیعی و جذاب به نظر می رســد و احساس 
واقعی بودن را بــه بازیکن منتقل می کنــد. علاوه بر 
این، محیط های بازی به گونه ای طراحی شده اند که با 
مکانیک های کشسانی شخصیت اصلی هماهنگی کامل 
دارند و حس تعاملی عمیق بین بازیکن و دنیای بازی 
 Completely Stretchy ایجاد می کنند. هرچند
یک بازی مبتنی بر گیم پلی است، اما داستان مختصر 
و گیرایی نیز در آن گنجانده شده است. شما در نقش 
یک موجود عجیب و غریب قرار می گیرید که در دنیایی 
ناشناخته سرگردان است و باید برای کشف هویت خود 
و دلیل این خاصیت کشسانی، به جست وجو بپردازد. 
داستان بازی به صورت غیرمستقیم و از طریق تعامل با 
محیط و آیتم های مختلف روایت می شود. این سبک 
روایت داستانی به مخاطب این امکان را می دهد که به 
تدریج با دنیای بازی و قوانین آن آشنا شود. همچنین، 
عناصر داستانی به طور هوشمندانه در طراحی مراحل 
گنجانده شده اند و همین موضوع به جذابیت کلی بازی 

 Completely Stretchy افزوده است. هرچند که
اثری خاص از دید داستان نیست، اما روایت آن به اندازه 
کافی برای ایجاد حس کنجکاوی در بازیکن مؤثر است. 
طراحی صدا در این بازی یکی دیگر از جنبه هایی است 
که تجربه بازی را به سطح بالاتری می برد. هر حرکت 
کشسان شخصیت با افکت های صوتی متناسب همراه 

اســت که به حس واقع گرایی بازی کمــک می کند. 
صداگذاری اشــیاي محیطی نیز به خوبی انجام شده و 
حس تعامل با دنیای بازی را تقویت می کند. موسیقی 
متن بازی نیز کاملا با فضای آن هماهنگی دارد. قطعات 
موسیقی با حال و هوای مراحل ســازگار هستند و به 
ایجاد حس هیجان یا آرامش در بازیکن کمک می کنند. 
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روایتکند.

  بی سیم

کاوشگر پارکر خورشید را لمس کرد !
کاوشگر خورشــیدی پارکر ناســا با عبور از مرزی جدید در اکتشافات فضایی، 
تاریخ ســازی کرد. این فضاپیما به نزدیک ترین فاصله از خورشــید نسبت به هر 
شیء ساخته شده توسط بشر رسید و در این حین، سپر حرارتی آن دمای سوزانی 
معــادل 1۷00 درجه فارنهایــت )930 درجه ســانتی گراد( را تحمل کرد. این 
مأموریت بلندپروازانه که از آگوست 201۸ آغاز شد، با هدف افزایش درک ما از 
خورشید و پیش بینی رویدادهای آب و هوایی فضایی که می توانند بر زندگی روی 
زمین تأثیرگذار باشند، طراحی شده است. بر اساس برنامه ریزی های انجام شده، 
نزدیک ترین عبور این فضاپیما از خورشــید دقیقا در ساعت ۶:53 صبح به وقت 
محلی )11:53 به وقت گرینویچ( روز سه شــنبه رخ داده اســت. با این حال، به 
دلیل نزدیکی کاوشگر به خورشید و قطع موقت ارتباطات، دانشمندان ماموریت 
باید تا آخر امشــب منتظر تأیید نهایی این رویداد تاریخی باشند. نیکی فاکس، 
مقام مسئول در ناسا، در یک ویدئوی منتشر شده در شبکه های اجتماعی، صبح 
سه شــنبه اعلام کرد: »در این لحظه، کاوشگر خورشــیدی پارکر به ستاره مان 
نزدیک تر از هر شــیء دیگری در تاریخ پرواز می کند.« این فضاپیما در کمترین 
فاصله خود از خورشــید، فقط 3/۸ میلیون مایل )۶/1 میلیون کیلومتر( از سطح 
آن فاصله دارد. برای درک بهتر این فاصله، اگر فاصله بین زمین و خورشید را به 
اندازه طول یک زمین فوتبال آمریکایی در نظر بگیریم، کاوشگر پارکر در لحظه 
نزدیک ترین گذر خود از خورشــید )که به آن پری هلیون می گویند(، حدود سه 
و نیم متر از خط پایان فاصله خواهد داشت. به گزارش گجت نیوز، آریک پوسنر 
دانشمند برنامه کاوشگر خورشیدی پارکر، روز دوشنبه در بیانیه ای اظهار داشت: 
این مأموریت نمونه ای بارز از جســارت ناســا در انجام مأموریت هایی است که 
پیش از این سابقه نداشته و به ما امکان می دهد تا به پرسش های بنیادین درباره 
کیهان پاسخ دهیم. ما با اشــتیاق منتظریم تا اولین داده ها از فضاپیما را دریافت 
کنیم و در هفته های آینده به بررسی آن ها بپردازیم. همزمان با این کاوش، پارکر 
با ســرعتی حیرت انگیز حدود 430 هزار مایل در ســاعت )۶90 هزار کیلومتر 
در ساعت( حرکت می کند؛ ســرعتی به اندازه ای زیاد که می تواند مسافت بین 
واشنگتن دی سی، پایتخت ایالات متحده، تا توکیو، پایتخت ژاپن را در کمتر از 

یک دقیقه طی کند.
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رضانوبخت|وضعیتامروزبازارکنسولهایبازیخانگیبهخوبینشــانمیدهدکهمایکروسافتدررقابتبا
پلیاستیشنعقبافتادهوبهنظرنمیرسدتواناییبازگشتبهجایگاهیکدههپیشخودراداشتهباشد.موضوعی
کهباعثشدهتاتحلیلگرانبادرنظرگرفتنآنبهایننتیجهبرسندکهاحتمالادرآیندهاینزدیکشاهدخروجیکی
ازبازیگرانبازارکنسولهایبازیخانگیباشیم.موضوعیکهالبتهبهنینتندوارتباطینداشتهوبیشتربهاینموضوع
اشارهداردکهازمیانایکسباکسوپلیاستیشنیکیحذفمیشود.تحلیلگرصنعتبازیهایویدیوییازگروه
DFCIntelligence،اظهارداشتهکهیکیازدوغولکنسولها؛پلیاستیشنیاایکسباکسبایدازبازارکنسولها
خارجشود.اینتحلیلبهایندلیلمطرحشدهکهاینگروه،باوردارد»فضایکافیبرایبیشازدوسیستمکنسول

بزرگوجودندارد«ودراینمیان،انتظارنمیرودنینتندوازاینبازارکناربرود.
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آیندهاکنوناینجاســت.دراینمقالهقصدداریمبهتاریخچههوشمصنوعیبپردازیم.هوشمصنوعی
موضوعیاستکههمهدرموردآنصحبتمیکنند.درواقع،یکمطالعهازمرکزتحقیقاتپیونشانمیدهد
که۲۸درصدازآمریکاییهاحداقلیکباردرروزیاچندباردرهفتهازهوشمصنوعیاستفادهمیکنند.
ایندرحالیاستکهیکدههپیش،هوشمصنوعیبرایافرادعادیبیشترشبیهبهداستانهایعلمی-
تخیلیبودتاواقعیت.امروزمیتوانیدبااستفادهازچتباتهایهوشمصنوعیدرعرضچندثانیهمشکلات
خودراحلکنیدوحتیبابرنامههاییمانندMidjourneyتصاویرراازصفرخلقکنید.همچنین،غولهای
فناوریمانندگوگلومتابههمراهدیگران،دائماًروشهایجدیدیبرایاســتفادهازهوشمصنوعیارائه
میدهند.مااکنونعملًادر»عصرهوشمصنوعی«هستیم.اماچگونههوشمصنوعیازیکمفهومتخیلی
بهواقعیتتبدیلشد؟دراینمقاله،بهتاریخچههوشمصنوعیواینکهچگونهتکاملیادگیریماشینیدر

حالتغییراست،میپردازیم.

  در این گزارش مطرح شده است که یکی 
از میان این دو؛ پلی استیشن یا ایکس باکس، 
ممکن است به جایگاه سوم دوردست تنزل 
پیدا کند که تا حد زیادی به این بســتگی 
دارد که کدام یک از این شرکت ها می تواند 
در مراحل اولیه عرضه ســخت افزار جدید، 
در ســال 202۸، شتاب بیشــتری کسب 
کند. هرچند هــر چیزی ممکن اســت و 
ما درک می کنیم کــه تحلیل هایی از این 
دســت بیشــتر بر پیش بینــی و حدس و 
گمان استوار هســتند، اما ارائه سناریویی 
آخرالزمانی که در آن پلی استیشن از بازار 
خارج شــود، عجیب به نظر می رســد. در 
حال حاضر، کنســول PS5 عملکرد بسیار 
خوبی دارد – این کنســول در ماه نوامبر 
دوباره پرفروش ترین کنســول در آمریکا 
بود – و بخش بازی های سونی در وضعیت 
بســیار مطلوبی قــرار دارد. ایــن گزارش 
شاید بیشــتر به چالش های رقابتی آینده 
در بازار کنسول ها اشــاره دارد، اما نادیده 
گرفتن موفقیت های کنونی سونی در کنار 

توانایی های قوی مایکروسافت و نینتندو، 
تحلیــل را غیرواقع بینانه جلــوه می دهد. 
البته این به معنای نبود چالش ها نیســت. 
نینتندو بدون شک با عرضه سیستم جدید 
خود رقیب بسیار توانمندی خواهد بود و در 
عین حال، بازار کنسول ها در حالت رکود 
قرار دارد، در حالی که بودجه تولید نرم افزار 
به شکل چشم گیری افزایش یافته است. با 
این حال، وقتی عملکرد ضعیف ایکس باکس 
را در سطح جهانی در نظر می گیریم، بعید 
می دانیم که سونی بخواهد از این بازار خارج 
شــود. گروه DFC Intelligence نیز 
این نکته را تأیید می کند که یک سیستم 
جدید از ســونی باید به دلیل پایگاه وفادار 
کاربــران و مجموعه قدرتمنــد بازی های 
سونی )عناوین اختصاصی( مزیت رقابتی 
داشته باشد. مایکروسافت با ایکس باکس 
ســری ایکس/ اس شکســت خورد، اما با 
انجام تصاحب های بــزرگ، به بزرگ ترین 
ناشــر نرم افزار جهان تبدیل شــده است. 
مایکروسافت این گزینه را دارد که به جای 

سخت افزار، روی نرم افزار و مدل های توزیع 
تمرکز کند. این تحلیل نشــان می دهد که 
در حالی که مایکروسافت می تواند رویکرد 
خود را به سمت نرم افزار تغییر دهد، سونی 
همچنان به لطف عناوین قوی و طرفداران 
وفادارش در بازار کنســول ها جایگاه خود 
را حفــظ خواهد کرد. اما حضــور نینتندو 
با سیستم جدیدش و فشــارهای ناشی از 
افزایش هزینه ها، چالش هایی جدی برای 
هر دو شرکت ایجاد می کند. هرچند همه 
این تحلیل هــا در نگاه اول ممکن اســت 
بدبینانه به نظر برسند، اما خبرهای خوبی 
نیز برای صنعت بازی های ویدیویی وجود 
 DFC ،دارد. پس از سال ها کاهش فروش
Intelligence پیش بینی می کند که با 
عرضه بازی GTA VI و جانشین کنسول 
نینتندو ســوییچ، این صنعت در موقعیت 
مناســبی برای پایان مثبت این دهه قرار 

دارد.
 DFC دیویــد کــول، مدیرعامــل  
Intelligence، توضیح داده که در طول 

سه دهه گذشته، صنعت بازی های ویدیویی 
بیش از 20 برابر رشد کرده است. پس از دو 
سال کاهش فروش سخت افزار و نرم افزار، 
اکنون این صنعت آماده است تا پایان این 
دهه با نرخ سالمی به رشد خود ادامه دهد. 
بحث درباره احتمال خروج پلی استیشن یا 
ایکس باکس از صنعت بازی های ویدیویی 
یکی از موضوعات داغ و همیشگی در میان 
علاقه مندان این حوزه است. هر دو شرکت 
سونی و مایکروســافت سال هاست که در 
صنعت بازی های ویدیویی رقابت می کنند 
و هرکدام طرفداران و نقــاط قوت خاص 
خود را دارند. با این حال، پیش بینی خروج 
هر یک از این دو غول بــه عوامل مختلفی 
بستگی دارد. پلی استیشن از همان ابتدای 
عرضه در ســال 1994 یکی از موفق ترین 
برندهای بازی هــای ویدیویی بوده و نقش 
مهمی در درآمدزایی سونی ایفا کرده است. 
هر نســل از کنســول های پلی استیشن، 
به ویژه PS4 و PS5، به فروش چشمگیری 
دست یافته و بازی های انحصاری آن مانند؛ 

 The Last of Us، God سری بازی های
of War و Horizon همــواره جایگاه 
ویژه ای در صنعت داشته اند. سونی با تمرکز 
بر تجربه هــای داســتان محور، بازی های 
انحصاری قوی و جامعــه کاربری بزرگ، 
توانســته برند پلی استیشــن را به یکی از 
پایه های اصلی تجارت خــود تبدیل کند. 
بنابرایــن، احتمال خروج پلی استیشــن 
از صنعــت بازی های ویدیویی بســیار کم 
است، مگر اینکه تغییرات عمده ای در مدل 
کسب وکار سونی ایجاد شود یا بازار به طور 
کلی به سمت تکنولوژی های جدید )مانند 
بازی هــای ابری( حرکت کند که ســونی 

نتواند در آن رقابت کند.
  در مقابــل، ایکس باکــس بخشــی از 
اکوسیســتم گســترده مایکروســافت 
اســت. برخلاف ســونی که پلی استیشن 
یکی از واحدهای تجاری اصلی آن اســت، 
مایکروســافت منابع متعددی در ســایر 
بخش ها مانند؛ آژور، ویندوز و آفیس دارد. از 
نظر مالی، مایکروسافت برای ماندن یا ترک 

صنعت بازی به اندازه سونی وابسته نیست. 
با این حال، مایکروســافت در ســال های 
اخیر اســتراتژی های نوآورانــه ای مانند 
گیم پس و ســرمایه گذاری در بازی های 
ابری را اتخاذ کرده اســت. این سرویس ها 
به کاربران امکان می دهند بــدون نیاز به 
خرید کنســول، بازی کنند. اگرچه فروش 
کنسول های ایکس باکس در برخی نسل ها 
)مانند کنسول ایکس باکس وان( ضعیف تر 
از پلی استیشن بوده، اما تمرکز مایکروسافت 
بر خدمات و نرم افزارها، موقعیت آن را در 
صنعت بازی پایدار نگه داشته است. با این 
حال، اگر شرایط خاصی پیش بیاید مانند 
شکســت بزرگ مالی یا تغییرات اساسی 
در رفتار بازار شــاید یکی از این دو شرکت 
مدل کســب وکار خود را تغییــر دهد. به 
عنوان مثال، مایکروســافت ممکن است 
تمرکز بیشتری بر بازی های ابری بگذارد و 
دیگر کنسول سخت افزاری تولید نکند، در 
حالی که سونی احتمالا همچنان به عرضه 

کنسول های سنتی متعهد خواهد ماند. 

پایانی برای یک رقابت غرب و شرق
تحلیل گران از پایان کار یکی از کنسول های بازی خبر می دهند
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 روزنامه صبح ایران  سال چهاردهم  شماره 3952  یکشنبه  9 دی  1403

   گزارش

کودی خاکپو شــروع کندی در آنفیلد داشــت. 
او در نیمــه فصــل دوم 23-2022، ۷ گل در 2۶ 
بازی بــه ثمر رســاند و پــس از آن در فصل 24-

2023 عملکــرد بهتری داشــت و آمــار 1۶ گل 
در 53 بازی ثبت کــرد. خاکپو زیــر نظر یورگن 
کلوپ در پســت های مختلفی بــازی می کرد، از 
وینگر گرفته تا مهاجم مرکزی، شماره 10  و حتی 
هافبک. او هرگــز در این باره شــکایتی نکرد اما 
 این تغییرات مداوم مانع ارائــه عملکردی باثبات 

او می شد.
با این حال تابستان گذشته، با ورود آرنه اشلوت به 
آنفیلد، شرایط تغییر کرد. اشلوت از خاکپو به عنوان 
وینگر چپ تخصصی استفاده کرد، همان پستی که 
در پی اس وی در آن درخشیده بود. باید اذعان کرد 
که لیورپول از این تصمیم سود زیادی برد. او اکنون 
با اعتماد بــه  نفس بالاتر و کارایی بیشــتری بازی 
می کند و در این فصل پیشرفت چشمگیری داشته 
است. خاکپو در فصل گذشــته، به  طور میانگین 
هر 13۷ دقیقه یک مشارکت در گل داشت و آمار 
1۶ گل و ۶ پاس گل را به ثبت رساند. این فصل با 
10 گل و چهار پاس گل، نرخ مشارکت او به هر 9۸ 

دقیقه یک مشارکت در گل رسیده است. 
ارزش خاکپو به دلیل توانایی اش در درخشش در 
لحظات حساس بیشتر نیز شــده است. او تا اینجا 
گل های مهمی به ثمر رســانده، از جمله گل اول 

مقابل منچسترســیتی، گل های تســاوی بخش 
مقابل برایتون و فولام و نمایشی فوق العاده مقابل 
لسترسیتی که لیورپول به آن نیاز مبرم داشت. در 
پیروزی مقابل لسترسیتی، جوردن آیو در دقیقه ۶ 
گل اول بازی را به ثمر رساند و لیورپول می رفت تا 
نیمه اول را با شکست 1-0 به رختکن برود. نگرانی 
در ورزشگاه آنفیلد موج می زد، زیرا لیورپول بارها 
توپ هایی بی هدف به داخل محوطه جریمه حریف 
ارسال می کرد. ســرانجام در وقت های اضافه نیمه 
اول، خاکپــو جریان و جو بازی را تغییــر داد. او از 
ســمت چپ حرکت خود را آغاز کــرد و با عبور از 
جیمز جاستین با ضربه ای دقیق توپ را به گوشه 
دروازه فرســتاد و بار دیگر امیدهــا را زنده کرد. 
احتمالًا رود فن نیستلروی، سرمربی لسترسیتی، 
که پیش از این در آکادمی و تیم اصلی پی  اس وی 
مربی خاکپو بــوده، بارها چنیــن ضربه هایی از او 

دیده است. 
با این حال خاکپو که مقابل لستر ستاره میدان بود، 
با پاسی بلند و زیبا به محمد صلاح کمک کرد تا گل 
سوم را به ثمر رسانده و تیر خلاص را بر پیکر یاران 
نیستلروی شــلیک کند. این پیروزی باعث شد تا 
لیورپول با یک بازی کمتر، هفت امتیاز با تیم دوم 

فاصله داشته باشد. 
با وجود اینکه دیاز می توانــد در مرکز خط حمله 
بازی کند، خاکپو برای پست وینگر چپ، همچنان 

با بازیکن کلمبیایی رقابت می کند. مربیان بزرگ 
کمی از چنین امتیازی برخوردارند که دو بازیکن 
با کیفیت برای یک پست رقابت کنند. اشلوت قصد 
دارد به اســتفاده از سیستم چرخشــی بین آن ها 

ادامه دهد.
وقتی از او دربــاره حضور خاکپو در ســمت چپ 
پرســیدند، اشــلوت گفت: »چیدمان خط حمله 
ما نســبت به قبل کمی تغییر کرده است. اکنون 
از وینگرها انتظــار داریم که در عــرض بمانند و 
موقعیت های یک در برابر یک ایجاد کنند. کودی 
هم این کار را به خوبی انجام داده است. لوچو )دیاز( 
نیز در ســمت چپ عالی عمل کــرده اما می تواند 
به عنوان مهاجم مرکزی نیز بازی کند، همان طور 
که مقابل تاتنهام این را به خوبی نشان داد. به راستی 
که داشــتن این همه گزینه، به ویژه در خط حمله، 

فوق العاده است.«
خاکپو در 9 بازی از 1۷ مســابقه لیورپول در فصل 
جاری لیگ برتر از ابتدا به میدان رفته و در هشت 
بازی دیگر نیز به  عنوان یار ذخیره وارد زمین شده 
است. اهمیت او طی دو ســال حضورش در آنفیلد 
به تدریج بیشتر شده اســت. اگرچه او قوی ترین 
مهره تهاجمی لیورپول نیست، اما شاید دست کم 
گرفته شــده ترین بازیکن آن ها باشــد. شــانس 
لیورپول بــرای قهرمانی در لیگ برتــر روز به روز 

بیشتر می شود.

یحیــی گل محمدی، اوســمار ویــرا و خــوان کارلوس 
گاریدو، ســکاندار پرســپولیس در طول 1/5سال اخیر 
بودند که عیســی آل کثیر از جمله بازیکنانی محســوب 
می شــود که زیرنظر هر 3 ســرمربی تجربه بــازی برای 
پرسپولیس را به دست آورد. آل کثیر که در مقطعی ستاره 
بی چون وچرای پرســپولیسِ یحیــی گل محمدی بود و 
توانست با درخشش خود، سرخ پوشــان را به فینال لیگ 
قهرمانان آسیا هم برساند، بعد از فراز و فرودهای پرشمار 
از پرسپولیس جدا شــد و پس از مقطعی کوتاه دوباره به 

جمع سرخ پوشان بازگشت.

عیسیهر135دقیقهدرتیمِویراگلمیزد!
آل کثیر در بــازار زمســتانه فصــل گذشــته در حالی 
از سپاهان به پرســپولیس بازگشت که ســکان هدایت 
سرخ پوشان پایتخت به اوســمار ویرا رسیده بود و مهاجم 
جنوبی پرســپولیس امید داشــت که بتوانــد در نقش 
جانشین شــهاب زاهدی در ترکیب ســرخ ها بدرخشد 
و نگاه ها را به ســوی خود جلــب کند. بازخوانــی آمار و 

ارقام عیســی آل کثیر در فصل گذشــته نشــان می دهد 
که او توانســت انتظارات را فصل گذشــته برآورده کند 
 و عملکــرد درخشــانی را از خــود زیرنظر اوســمار ویرا 

به جای گذاشت.
عیســی آل کثیر که امید اول گلزنی تیم پرسپولیس بود 
و رقابت جذابی با اوســتون اورونوف در مسیر گلزنی برای 
سرخ پوشان داشــت، بعد از پیوســتن به پرسپولیس، در 
1۶ بازی )در لیگ برتر و جام حذفی( برای سرخ پوشــان 

پایتخت به میدان رفت. 
او در این مــدت، 135۸ دقیقه برای پرســپولیس بازی 
کرد که توانســت زیرنظر اوســمار ویــرا، 10 گل به ثمر 
برســاند تا میانگین هــر 135 دقیقه یــک گل در دوران 
حضور آل کثیــر در پرســپولیسِ ویرا به ثبت برســد که 
آمار درخشانی اســت. تراکتور، ملوان، فولاد خوزستان، 
صنعت نفت آبادان، هوادار و استقلال خوزستان تیم هایی 
بودند که آل کثیر فصل گذشته دروازه آنها را باز کرد. او در 
 جام حذفی هم مقابل نفت گچســاران و آلومینیوم اراک 

گلزنی کرد.

ناامیدکنندهمثلنسخهجدیدآلکثیر
هواداران پرسپولیس با توجه به آمار و ارقام عیسی آل کثیر 
در فصل گذشته و جذب علی علیپور و لوکاس ژوائو، تصور 
می کردند که تیم شــان در فصل جدید خط حمله مخوفی 
داشته باشد. با این وجود، شــرایط متفاوت از آنچه تصور 
می شــد، پیش رفته و نه تنها علیپور و ژوائــو در برآورده  
کردن انتظارات ناموفق بوده اند، بلکه عیســی آل کثیر هم 
کاملًا از فرم ایده آل خود در فصل گذشــته فاصله گرفته و 
همانقدر که در تیم اوســمار ویرا، ستاره بی جانشینی بود، 
در تیمِ خوان کارلوس گاریدو به مهره ای بی اثر تبدیل شد!

آل کثیــر فصــل گذشــته در 1۶ بــازی، 10 گل برای 
پرســپولیس زد و در فصل جاری هم تا پیش از شــروع 
هفته چهاردهم لیگ برتر، او در 1۶ بــازی )در لیگ برتر، 
جام حذفــی و لیگ نخبگان آســیا( برای سرخ پوشــان 
زیرنظر گاریدو به میدان رفتــه بود که عدد صفر در مقابل 
شــمار گل های این مهاجم جنوبــی خودنمایی می کرد. 
او در مجمــوع این 1۶ بــازی، 520 دقیقه فرصت حضور 

در ترکیب پرســپولیس را به دســت آورد که نــاکام در 
طلسم شــکنی بود تا 2 دوره کاملًا متفــاوت را زیرنظر 2 

سرمربی مختلف تجربه کرده باشد.

مربینه،مشکلازخودعیسیاست
از این فراز و فرودهای عجیــب و طولانی مدت در کارنامه 
آل کثیر زیاد دیده می شــود. او یک دوره در تیم یحیی با 
درخشــش خود این تیم را تا فینال لیگ قهرمانان آسیا 
هم پیش می برد و یک دوره دیگــر با همین مربی تا ماه ها 
گل نمی زند و آنقدر نیمکت نشین می شــود که با یحیی 
به مشــکل می خورد و مجبور به ترک تیم هم می شــود! 
می شود گفت مشکل او مربیان نیستند و این خود عیسی 
است که این دو وضعیت مختلف را برای خودش به وجود 
می آورد. بعد از یــک دوره وحشــتناک و ناامیدکننده با 
گاریدو، عیسی در اولین بازی خود با هدایت کریم باقری 
گل زده اســت. شاید شــوک ناشی از تغییر ســرمربی یا 
رهایی از تفکراتی که او را مقابل گاریدو قرار می داد بتواند 

عیسی را به روزهای خویش برگرداند.

ناامیدی از کاکوتا 
آبی ها در بازار تابستانه از خط دفاع تا فاز تهاجمی، چهره های نامداری را 

جذب کردند؛ سامان فلاح، رامین رضاییان، دیدیه اندونگ، محمدحسین 
اسلامی و گائل کاکوتا از جمله ستاره های جذب شده از سوی استقلالی ها 

بودند که توجهات بیشتر به سوی جذب رضاییان و البته کاکوتا بود. 
رامین شروعی طوفانی در استقلال داشت و رفته رفته از روزهای اوج خود 
فاصله گرفت اما همچنان جزو چهره های کلیدی ترکیب استقلال است. 

در نقطه مقابل هم عملکرد گائل کاکوتا نتوانسته رضایت بخش باشد و 
این مهره کهنه کار موفق نشده خود را در قامت یک ستاره در ترکیب 

آبی پوشان نشان بدهد.

836 دقیقه بازی، یک پاس گل و دیگر هیچ!
کاکوتا که فصل گذشته در لیگ2 فرانسه حضور داشت، ۶ گل برای تیم 
آمیان به ثمر رساند و روی 2 گل تیمش هم در نقش گل ساز درخشید. 

کاکوتا که برچسب یکی از پدیده های تاریخ لیگ برتر انگلیس به او 
چسبیده بود، در قامت یک فوق ستاره وارد ترکیب استقلال شد و به 
نظر می آمد که او یکی از چهره های کلیدی ترکیب آبی پوشان باشد 

اما همان طور که مصدومیت، مانع از درخشش گائل در چلسی شد، در 
استقلال هم درد کهنه به سراغ او آمد و این وینگر نقش آفرین را از فرم 

ایده آل خارج کرد.
گائل کاکوتا از ابتدای فصل حضور پرفرازوفرودی در ترکیب استقلال 
داشته و آنچه مشخص اســت و پیتسو موســیمانه هم به آن اعتراف 
کرده، عدم آمادگی جســمانی بالای این وینگر 33 ساله است. نگاهی 
به کارنامه کاکوتا در فصل جاری نشان می دهد که او در 12 بازی لیگ 
برتری، 4 بازی در لیگ نخبگان آسیا و یک مسابقه در جام حذفی برای 
اســتقلال جمعاً ۸3۶ دقیقه به میدان رفته که به جــز پاس گل برابر 
خیبر، هیچ کُنش مثبت دیگری در کارنامه وینگر فرانسوی-کنگویی 

به چشم نمی خورد.

امیدوار به احیا در تعطیلات زمستانه
کاکوتا در 4 بازی اخیر استقلال در لیگ برتر و جام حذفی، عضوی ثابت 
از ترکیب آبی پوشان بوده و فرصت مناسبی برای بازی به دست آورده اما 

نتوانسته انتظارات را برآورده کند. در حالی انتقادات رفته رفته از گائل 
کاکوتا در حال افزایش است که پیتسو موسیمانه امید دارد این وینگر 33 

ساله بتواند هماهنگ تر با سایر همبازیان خود شود و به لحاظ جسمانی 
هم خود را به فرم مطلوب تر برساند تا بلکه از وضعیت کنونی خارج شده و 

آمار و ارقام خود در پیراهن استقلال را درخشان تر کند.
وینگر 33 ساله اســتقلال یک ســهمیه خارجی آبی پوشــان را به خود 
اختصاص داده و فعلًا توانسته در ۶0 درصد بازی های این فصل آبی پوشان 
در لیگ برتر به میدان برود و از لحاظ قانونی، خطری سهمیه استقلال را 
تهدید نمی کند و اگر بخواهد در زمســتان از جمع آبی پوشان جدا شود، 

آبی ها امکان جذب بازیکن جایگزین برای او دارند. 
منبع: فوتبال 3۶0
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لو رفتن ترکیب عادی است استاد؟
یکی از حواشی دوران حضور گاریدو در پرسپولیس اختلاف با مهرداد خانبان آنالیزور باشگاه بود. بعد از مدتی 
همکاری مشخص شد گاریدو تمایلی به همکاری با خانبان ندارد و او هم از باشگاه جدا شد. با لو رفتن یک فایل 
صوتی از خانبان مشخص شد که او هم دل خوشی از گاریدو نداشته. لو رفتن ترکیب پرسپولیس قبل از اعلام 
رسمی باشگاه هم یکی از اتفاقاتی بود که گفته می شد گاریدو، خانبان را مسئول آن می داند. سرانجام یک روز 
قبل از جدایی رسمی گاریدو، پرسپولیس رسما اعلام کرد که خانبان به این باشگاه برمی گردد. نمی دانیم این 
اتفاقات را چطور تعبیر کنیم اما مصاحبه خانبان بعد از بازی با خیبر خرم آباد می تواند تا حدودی این ماجراها 
را برای ما توضیح بدهد. استاد بعد از بازی گفته: »به هر حال ترکیب لو می رود. پیرامون پرسپولیس حواشی 
و اخبار زیادی هست اما این اتفاق هم مختص پرسپولیس نیســت و ترکیب تیم های دیگر هم لو می رود.« 
واقعا تک تک این جملات عجیب و غیرمنطقی نیست؟ به هر حال ترکیب لو می رود؟ اصلا همین عبارت لو 
رفتن یعنی یک اتفاق عجیب! پس چطور ممکن است همه چیز برای استاد اینقدر ساده و عادی باشد؟ واقعا 
مختص پرسپولیس نیست و ترکیب تیم های دیگر هم لو می رود؟ پس چرا سرمربیان تیم های دیگر گلایه ای 
ندارند؟ یعنی از لو رفتن ترکیب راضی اند؟ اســتاد برای رفع اتهام خودش گفته: »12 هزار کیلومتر دورتر از 
ایران بودم. چطور می توانستم این کار را کنم؟« البته ما نمی خواهیم به ایشان اتهام بزنیم اما عصر حجر که 
نیست! از فاصله 12 هزار کیلومتری هم با یک تماس می شود ترکیب را از یکی از اعضای داخل باشگاه گرفت! 

البته منظورمان شما نیست استاد!

یوزارسیف نبود که فرار کند!
ظاهرا رامین رضاییان به دلیل اینکه قبل از بازی استقلال و چادرملو، یک هوادار خانم وارد اتوبوس تیم شده 
و او را در آغوش گرفته، به کمیته اخلاق احضار شــده و باید با حضور در این کمیته درباره این اتفاق توضیح 
دهد. این اولین بار نیست که چنین اتفاقاتی دردسرساز می شــود. چند سال پیش مهدی رحمتی به دلیل 
اینکه در اردوی تیم استقلال در کشور ارمنستان یک خانم کم حجاب با او عکس گرفته بود به کمیته اخلاق 
دعوت شد! همین امسال هم سیدحسین حسینی به دلیل در آغوش گرفتن یک خانم هوادار در زمین یک 
جلسه محروم شد و حتی گفته می شد دعوت نشدنش به اردوی بعدی تیم ملی به همین دلیل بوده است که 
خب ما قطعا تایید نمی کنیم! اما واقعا نمی دانیم رامین رضاییان در کمیته اخلاق باید چه توضیحی به آقایان 
بدهد. اصلا در آن شرایط خاص چه باید می کرد؟ یوزارسیف که نیســت   فرار کند و درها پشت سر هم برای 
او باز شود! ماجرا هم پنهانی نبوده و کلی آدم در اتوبوس حضور داشتند! فیلم و سریالی هم در کار نبوده که 
برای جلوگیری از گناه، خودش را از اتوبوس به پایین پرت کند! مــا صحنه ای از این اتفاق ندیده ایم اما بعید 
می دانیم این در آغوش گرفتن، طولانی تر از اتفاق مشابهی باشــد که برای محمود احمدی نژاد و مادر هوگو 
چاوز رخ داد! واقعا نمی دانیم آقایان در کمیته اخلاق از مهدی رحمتی در کشور ارمنستان و از رامین رضاییان 
در داخل اتوبوس تیم انتظار داشــتند چطور با ماجرا برخورد کنند! اصلا اگر می خواهید یک دستورالعمل 
 صادر کنید و جریمه انواع برخورد با هوادار زن توســط ورزشــکاران را هم مشــخص کنیــد! درآمدزایی 

هم می شود!

مرد لحظات 
کلیدی

پس از دو سال از حضور در 
آنفیلد، کودی خاکپو به تدریج 

در این تیم جا افتاده و این روزها 
به یکی از مهره های کلیدی آرنه 

اشلوت تبدیل شده است

مردی با دو چهره
 عیسی آل کثیر زیر نظر اوسمار ویرا خوب گل می زد اما 

با گاریدو عملکردی فاجعه بار داشت
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بودهوچقدربهچنینگلینیازداشتهاست.

تمام شد: آرنولد به رئال می رود
قرارداد الکساندر آرنولد با لیورپول در پایان فصل جاری به اتمام خواهد 
رسید و او به مدیران این باشگاه اعلام کرده    می خواهد برای رئال مادرید 
به میدان برود. ستاره انگلیسی به خوبی با شرایط رئال مادرید آشناست. 
اول از همه به لطف جود بلینگام که دوست نزدیک و صمیمی اش است 
و حالا یک سال و نیم است که در رئال حضور دارد، از این وضعیت مطلع 
شد. مارکا مدعی شده است که این بازیکن تصمیم گرفت که این موضوع 
را به مدیران باشگاه لیورپول اعلام کند، چون آنها می خواستند تا پیش از 
رسیدن به اول ژانویه تکلیف تمدید قرارداد این بازیکن را مشخص کرده 
باشــند، موضوعی که درباره محمد صلاح و ویرژیل فن دایک هم تکرار 
شد. آنها نمادهای این باشگاه در چند ســال اخیر هستند. آرنولد هنوز 
2۶ سال دارد و فرصت زیادی برای حضور در بالاترین سطح فوتبال اروپا 
پیش رویش خواهد بود و حالا خودش به مدیران این باشگاه اعلام کرده    
دوران حضور در لیورپول برای او به پایان رســیده است. حالا تصمیم با 
مدیران لیورپول است که آیا به فکر فروش او در ماه ژانویه باشند یا این 

فرصت را هم از دست بدهند.

من سیتی برای خرید بازیکن از لالیگا دست به کار شد
باشگاه منچسترســیتی در پنجره نقل و انتقالات زمستانی قصد خرید 
بازیکن دارد و در فهرســت بازیکنان مدنظر این باشــگاه، نام »مارتین 
ســوبیمندی« در صدر قرار گرفته اســت. بر اســاس گزارش ســایت 
Football Insider، منچسترســیتی که تابستان هم خواهان جذب 
سوبیمندی بود، ممکن است در هفته پیش رو برای خرید او اقدام کند. 
پیش از شروع فصل جدید، سیتی برای خرید ســوبیمندی با لیورپول 
وارد رقابتی جدی شــده بود اما در نهایت بازیکــن تصمیم به ماندن در 
جمع آبی و سفیدپوشان باسک گرفت. با خارج شدن لیورپول از فهرست 
مشــتریان، ســیتی اکنون به تنهایی و بدون رقیبی جــدی می تواند 
تلاش خود برای جذب بازیکن 25 ســاله را از سر بگیرد. سوبیمندی در 
قراردادش با سوسیه داد بند فســخی 52 میلیون پوندی دارد که سیتی 
مشکلی با پرداخت آن ندارد و به همین دلیل انتظار می رود که با شروع 
به کار بازار زمستانی، مدافع عنوان قهرمانی لیگ برتر انگلیس نسبت به 

جذب بازیکن اقدام کند.

آموریم از اونانا خسته شد
مایکل اونانا در حالی راهی منچستریونایتد شــد که امیدوار بود بتواند 
تحت هدایت اریک تن هاگ عملکرد درخشانی را در این تیم به نمایش 
بگذارد، اما شرایط مطابق انتظارش در این تیم پیش نرفت و تا به حال 
نتوانسته است به گزینه  ای مطمئن برای این تیم به خصوص در این فصل 
تبدیل شود. به نظر می رسد آموریم هم دیگر علاقه ای به استفاده از اونانا 
در فصل آینده نخواهد داشت چون از نمایش او در چند بازی گذشته در 
این فصل در رقابت های لیگ برتر انگلیس راضی نیســت. حالا روزنامه 
تلگراف مدعی شده است که یونایتد در حال بررسی شرایط سن لامنس، 
بازیکن جوان بلژیکی است و قصد دارد او را به عنوان جانشین اونانا برای 
فصل آینده در پنجره نقل و انتقالات زمستانی در ماه ژانویه سال آینده 
میلادی به خدمت بگیرد. آموریم به مدیران این باشگاه اعلام کرده است 
که جذب دروازه بان در اولویت ماه ژانویه نیست و می تواند تا پایان فصل 
به کارش با اونانا ادامه دهد و خرید جدید در تابســتان بعدی به جمع 
این تیم ملحق شود اما استعدادیابان یونایتد تحت تاثیر درخشش این 
دروازه بان در رویال آنتورپ قرار گرفته اند و نگران هستند که سایر رقیبان 

برای به خدمت گرفتنش اقدام کنند.

وینی دستمزد کهکشانی می خواهد
جایگاه وینیسیوس جونیور در ترکیب رئال مادرید در چند سال اخیر به 
شکل قابل توجهی بهبود پیدا کرده است و این بازیکن حالا به ستاره ای 
تاثیرگذار و مهم در درون و بیرون زمین برای این تیم تبدیل شــده که 
اهمیت بسیار زیادی برای مدیران این باشگاه دارد و از محبوبیت خاصی 
هم بین هواداران برخوردار اســت. حالا روزنامه اسپانیایی آ.اس مدعی 
شده است که وینیسیوس از شرایطش در چند ماه اخیر در ترکیب رئال 
بسیار راضی است و باور دارد که حالا به یکی از بزرگترین بازیکنان این 
باشگاه تبدیل شده است و به همین دلیل خواهان دریافت دستمزدی 
نجومی در سطح یک بازیکن کهکشانی اســت. این در حالی است که 
پیشنهاد باشگاه های عربستانی به این بازیکن همچنان پابرجاست، اما 
رئال مطمئناً اجازه جدایی او را نخواهد داد و مدیران این باشــگاه قصد 
دارند که تابستان آینده مذاکرات جدیدی را با وینیسیوس شروع کنند 
تا دســتمزد جدیدی را هم برای این بازیکن تعیین کنند. رئال پیش از 
این هم بارها تاکید کرده بود که هیــچ تصمیمی برای قطع همکاری با 
این بازیکن ندارد و امیدوار اســت که او بتواند برای سالیان طولانی در 

سانتیاگو برنابئو با پیراهن این تیم به میدان برود.

قرارداد ارونوف آماده شد
تسنیم نوشت: تمدید قرارداد اوســتون ارونوف با پرسپولیس، در کنار 
انتخاب ســرمربی جدید یکی از اهداف اصلی سرخپوشان در روزهای 
اخیر بوده است، جایی که ارونوف هفته گذشته اعلام کرد برای تمدید 
قرارداد با پرسپولیس به توافق رسیده اســت و درویش نیز تأکید کرد 
طی چند روز آینده قرارداد جدید امضا خواهد شد. باشگاه پرسپولیس 
علی رغم توافق با اوستون ارونوف، ظاهراً اختلافاتی را با مدیر برنامه این 
بازیکن ازبکستانی داشت که حالا شنیده می شود این مشکل نیز برطرف 
شده است تا هافبک خلاق و خوش  تکنیک پرسپولیس در آستانه تمدید 
قرارداد با سرخپوشــان باشــد. پیگیری ها در این زمینه نشان می دهد 
قرارداد جدید ارونوف با پرسپولیس آماده شده است و احتمالًا طی یکی 
دو روز آینده به صورت رسمی امضا خواهد شد. طبق توافق طرفین این 

قرارداد دو ساله خواهد بود.

بیلیچ و لنون؛ گزینه های جذاب اما دور از پرسپولیس
پرسپولیس پس از قطع همکاری با کارلوس گاریدو، به دنبال مذاکره با 
چند گزینه خارجی و انتخاب سرمربی جدید است. در روزهای گذشته 
از اسلاون بیلیچ سرمربی کروات سابق تیم های ملی کرواسی و وستهام 
به عنوان یکی از گزینه های اصلی سرخپوشان نام برده شد اما پیگیری 
خبرنگار تسنیم نشان می دهد پرسپولیس شانس زیادی برای جذب این 
مربی صاحب نام ندارد. بیلیچ ظاهراً پیشنهادات مالی سنگینی از چند 
کشور دارد و علاقمند است در اروپا به کار خود ادامه دهد و با این شرایط 
بعید به نظر می رســد در مقطع کنونی حاضر به حضور در فوتبال ایران 
شود. دیگر گزینه مطرح شده در روزهای اخیر نیل لنون ایرلندی است. 
این مربی که تاکنون سابقه کار در آسیا را ندارد، شرایط حضور در فوتبال 
ایران را نداشته و خیلی دور از ذهن است که گزینه جدی سرخپوشان 
برای جایگزینی گاریدو باشــد. این باشــگاه همچنان در حال بررسی  
گزینه های خود است و مذاکرات با هیچ گزینه ای وارد فاز جدی و نهایی 
نشده است. مدیران این باشگاه در تلاش هستند تا یکی، دو هفته آینده 
تکلیف سرمربی جدید خود را مشخص کنند تا تمرینات برای نیم فصل 
دوم زیر نظر ســرمربی جدید آغاز شــود. نیکو کواچ هم خیلی زود به 

پیشنهاد پرسپولیس پاسخ منفی داده است.

    گوشه و کنار مستطیل سبز
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فاطمه شیخ علیزاده|بعدازظهر یکــی از روزهای بهاری 
امســال نگهبان یک برج لاکچری در محله کوهک با مرکز 
فوریت های پلیس 110 تماس گرفت و خبر از قتل هولناک 

یکی از ساکنین برج داد.
با اعلام این خبر تیمی از کارآگاهان اداره دهم پلیس آگاهی 
تهران به همراه بازپرس جنایی و تیم بررســی صحنه جرم 
در محل وقوع جنایت واقــع در آپارتمان طبقه پانزدهم برج 
مسکونی حاضر شدند و تحقیقات جنایی برای رازگشایی از 

جنایت کلید خورد.
   اولین فرضیه های جنایی

کارآگاهان تشخیص هویت در اولین فرضیات خود جنسیت 
قاتل را مذکر اعلام کردند چون آثار به جا مانده از تماس دست 
خونی قاتل روی کمد دیواری حکایت از این داشــت که اثر 

انگشت متعلق به یک مرد است.
همچنین اولین فرضیه بازپرس جنایی بر این اساس بود که 
احیانا قاتل در کمد دیواری ها دنبال اسناد و مدارکی می گشته 

و بعد از ارتکاب جنایت به وارسی پرداخته است.
در همین حال نگهبان ســاختمان اولین کسی بود که هدف 
تحقیقات جنایی قرار گرفت و گفت:»مقتول به نام احسان مرد 
بسیار ثروتمند و متمولی بود. او مدیر عامل یک شرکت تولید 
لوازم آرایشی و بهداشتی بود و همچنین در کار ساخت و ساز 
فعالیت داشت.حتی همین برج را هم خود او ساخته بود.برای 

همین خودش در آخرین طبقه سکونت می کرد.«
این فرد در ادامه گفت:»رابطه من با احسان خوب بود چون 
هوای من را داشت. من هم روزی چند بار به او سر می زدم و هر 

کاری داشت برایش انجام می دادم. امروز حدود ساعت 12 بود 
که با او تماس گرفتم اما جواب نداد. گمان کردم شاید خواب 
است و موضوع را جدی نگرفتم اما وقتی ساعت 5 عصر باز هم 
تماس گرفتم و جواب نداد نگران شدم چون مطمئن بودم که 

احسان در خانه است.«
در این قسمت از ماجرا نگهبان که کلید آپارتمان احسان را 
داشت وارد خانه او شده و با جسد غرق در خون او مواجه شد 

که به طرز وحشیانه ای سلاخی شده بود.
کارآگاهان تشــخیص هویت در همان بررسی های ابتدایی 
اعلام کردند که مقتول با اصابت حدود 40 ضربه کاری با چاقو 

به قتل رسیده است.
   شناسایی متهم

در نخستین قدم از تحقیقات جنایی دوربین های مدار بسته 
اطراف محل وقوع جنایت به دستور بازپرس بازبینی شدند و در 
نهایت در یکی از دوربین ها تصویر مرد موتورسواری به دست 

آمد که اخیرا به منزل احسان رفت و آمدهای زیادی داشت.
همین کافی بود که نوک پیکان اتهام به ســمت همین فرد 
بچرخد.در ادامه مشخص شد این جوان به نام سینا صبح روز 
حادثه وارد خانه احسان شده و نیم ساعت بعد هراسان از برج 

خارج شده بود.
ســینا بعد از خروج از برج به ســمت دوســتش که در کنار 
موتورسیکلت خود منتظر او ایستاده بود رفته و با هم از محل 

متواری شدند.
به این ترتیب با شناسایی پلاک موتورسیکلت دوست سینا 
بازداشت شد و در اولین برخورد با ماموران پرده از راز جنایت 

برداشت و سینا را عامل قتل احســان معرفی کرد و گفت:» 
مقتول از مدتی قبل با سینا اختلاف مالی پیدا کرده بود. سینا 
روز حادثه از من خواست با هم به خانه مقتول برویم و من او را تا 
نزدیکی خانه احسان رساندم. سینا خودش به تنهایی به خانه 
احسان رفت و نیم ساعت بعد از من خواست نزد آن ها بروم. 
وقتی وارد خانه مقتول شدم صحنه عجیبی دیدم؛ صاحبخانه 
غرق در خون بود و سینا گفت که ناخواسته او را به قتل رسانده 
است. ســپس دو نفری فرار کردیم و الان خبر ندارم سینا به 

کجا گریخته.«
   دستگیري متهم

با ســرنخی که متهم از قاتــل در اختیار مامــوران قرار داد، 
احسان به عنوان مظنون به قتل تحت تعقیب قرار گرفت، اما 
تیم جنایی وقتی به خانه او رفت، متوجه شد متهم به مکان 
نامعلومی فرار کرده اســت. ماموران پلیس پس از گذشــت 
4۸ساعت از حادثه، رد قاتل را در شهر رودسر گیلان زدند و به 
سرعت عازم آنجا شده و متهم را بازداشت و به تهران منتقل 
کردند. متهم پس از دستگیری به قتل اعتراف کرد و مدعی 

شد به خاطر اختلاف مالی درگیری خونین را رقم زده است.
متهم بعد از تکمیل تحقیقات در جلســات بازجویی صحنه 
جنایت را نیز بازسازی کرد و سپس با طی روال قانونی پرونده 
برای رسیدگی به شعبه دهم دادگاه کیفری یک استان تهران 

ارجاع شد.
   در دادگاه 

در ابتدای جلسه رسیدگی مادر مقتول به عنوان تنها ولی دم 
پرونده تقاضای قصاص متهم را مطرح کرد.

سپس سینا به عنوان متهم ردیف اول در جایگاه قرار گرفت و 
در دفاع از خود ماجرا را شرح داد:»چند ماه پیش از حادثه بود 
که از طریق یکی از دوستانم با احسان آشنا شده بودم. من در 
کار خریدوفروش گوشی موبایل و موتورسیکلت بودم. دوستم 
گفت مقتول مرد ثروتمندی است و می تواند سرمایه ای به من 
دهد که با آن کار کنم و در سود، شریک باشیم. برای همین 
دوستم برای ضمانت من به مقتول چک داد و با هم قراردادی 
تنظیم کردیم که مطابق آن احسان به من سرمایه داد و من هم 

قرار شود سود او را بپردازم  اما شرایط آن طور که می خواستیم 
پیش نرفت. وقتی حساب و کتاب های من هماهنگ نشد من 
دیگر نتوانســتم در موعد مقرر، پول او را پس بدهم.احسان 
حدود یک میلیارد از من طلب داشت که هر روز تهدید می کرد 
و می گفت باید پولم را پس بدهید. دوستم می گفت که او فرد 
جدی ای است و اگر کُفرش بالا بیاید، بلایی سرمان می آورد.«

متهم در ادامه گفت:»از یک ماه قبل از حادثه تصمیم داشتیم 
احسان را بکشیم و جسدش را تکه تکه کنیم اما بعد از قتل، 
حالم به حدی بد بود که نتوانستم جسد را مثله کنم.آن روز 
من و دوستم مطابق قراری که از قبل داشتیم به خانه مقتول 
رفتیم. به احســان گفتم می خواهم درمورد بدهکاری ام با او 
حرف بزنم. اول قبول نمی کرد به خانــه اش بروم و می گفت 
فقط وقتی خواستی پولم را بیاوری به اینجا بیا. اما بالاخره این 
قدر اصرار کردم که او قبول کرد. دوستم هم مقابل در منتظر 
ماند. وقتی سر حرف باز شــد، در یک لحظه، وقتی از جایش 
بلند شد، ناغافل از پشت سر به او حمله کردم و با ضربات چاقو 

او را کشتم.«
متهم ادامه داد:»دوستم مواد شوینده با خودش آورده بود که 
خانه را تمیز کند و جسد را سر به نیست کنیم اما من نتوانستم 
آنجا بمانم.حالم خیلی بد بود برای همین از آنجا خارج شدیم 
و به خانه دوستم رفتم. لباس هایم به شدت خونین شده بود. 
اگر مادرم من را با آن سر و وضع می دید همه چیز لو می رفت 
اما دوســتم تنها زندگی می کند و در خانه او کســی متوجه 
لباس های خونی من نمی شد.آن ها را عوض کردم و به سرعت 
راهی شمال کشور شدم. به دوستم هم گفتم با من بیاید و او 

قرار بود چند روز بعد به من ملحق شود که دستگیر شد.«
در این لحظه نوبت به متهم ردیف دوم رسید که در برابر اتهام 
معاونت در قتل از خود دفاع کند.او گفت:»من اتهامم را قبول 
ندارم.اصلا خبر نداشتم که قرار است سینا دست به جنایت 
بزند.او فقط از من خواسته بود که او را به خانه احسان برسانم 

تا با هم حرف بزنند.«
بعد از پایان دفاعیات متهمان، قضات برای رسیدگی و صدور 

رای وارد شور شدند.

 راز قتل مدیرعامل شرکت آرایشی 
در برج کوهک

اختلاف مالی 700 میلیون تومانی انگیزه طراحی و اجرای نقشه جنایت شد

رازگشاییازجنایتخونینعلیهمردمبلساز
متهمی که 1۶ ماه قبل به اتهام قتل مرد گمشده 
مبل   ساز بازداشت شده بود، به ارتکاب جنایتی هولناک 
اعتراف کرد. شهریور سال گذشته، مرد میانسالی 
هراسان به اداره چهارم پلیس آگاهی تهران بزرگ 
رفت و هنگامی که مقابل کارآگاهان قرار گرفت، 
گفت: پسرم به نام سعید کارگر است و در بازار مبل 
کار می کند اما از دیروز به خانه برنگشته است، هر 
جا که فکر می کردیم، تماس گرفتیم و سر زدیم 
ولی خبری از او نیســت. با شکایت مرد میانسال، 
تحقیقات برای یافتن سعید آغاز شد و کارآگاهان پی 
بردند که آخرین بار در منطقه هفت چنار از مغازه ای 

خرید کرده است اما به طرز مرموزی ناپدید شده 
است و تلفن همراهش نیز خاموش است. در حالی 
که تحقیقات برای یافتن ردی از پسر جوان ادامه 
داشت حدود سه ماه بعد از این شکایت، کارآگاهان 
دریافتند تلفن همراه پسر گمشده فعال شده است. 
ردزنی های پلیســی، تیم جنایی را به مرد جوانی 
به نام شهروز رساند، متهمی که سوابق متعددی 
در پرونده کیفری خود داشت و تلفن همراه مقتول 
نزد او بود، اما شهروز مدعی شد فردی به نام سعید 
را نمی شناسد. متهم درباره تلفن همراه توضیح داد: 
چندی پیش، هنگام رانندگی در خودروی شخصی ام 

و عبور از جاده ای در نزدیکی گرمسار، متوجه مردی 
شدم که کنار رودخانه افتاده بود، ابتدا تصور کردم 
که بی هوش شده است، اما وقتی نزدیک تر رفتم، 
فهمیدم که جان باخته است، در آن لحظه، تلفن 
همراهش را که کنار او افتاده بود، برداشتم. گرچه 
مرد جوان چنین ادعایی داشت، اما تحقیقات جنایی 
نشان می داد او واقعیت را نمی گوید، بدین ترتیب 
تیمی زبده از کارآگاهان اداره دهم )مبارزه با قتل( 

پلیس آگاهی تهران بزرگ وارد عمل شدند.
حدود 15 ماه پس از ناپدید شدن مرد جوان، کارگران 
در جریان لایروبی رودخانه ای در حوالی سمنان، با 
جسد مردی مواجه شدند، جسد به دلیل گذر زمان 
و ماندن طولانی مدت در آب دچار فساد نعشی شده 

بود، به گونه ای که علت مرگ و هویت او قابل شناسایی 
نبود. به دستور بازپرس پرونده، جسد برای مشخص 
شدن علت مرگ به پزشکی قانونی منتقل شد. طبق 
نظریه اولیه متخصصان پزشکی قانونی، جسد متعلق 
به مردی حدوداً 30ساله بود که از زمان مرگش بیش 
از یک سال می گذشت. با توجه به اظهارات شهروز 
مبنی بر مشاهده جسدی اطراف همان رودخانه، 
این فرضیه مطرح شد که جسد کشف شده متعلق 
به سعید باشد. بنابراین تحقیقات از شهروز ادامه 
یافت تا اینکه وی سرانجام  سکوتش را شکست و به 
قتل سعید اعتراف کرد. او ماجرا را این طور توضیح 
داد: با خودروی پرایــدم در حال حرکت بودم که 
سعید را کنار خیابان دیدم. او منتظر تاکسی بود تا 

به خانه اش برود، به عنوان مسافر سوارش کردم و 
این اولین باری بود که او را می دیدم، در میانه راه، 
چاقویی بیرون آوردم و از او خواستم هرچه دارد به 
من بدهد، اما او مقاومت کرد، بین ما درگیری شد 
و در لحظه ای از عصبانیت، دستم را روی گلویش 
گذاشتم و فشار دادم، وقتی به خودم آمدم، متوجه 
شدم او جان باخته است، از ترس این که جسد در 
تهران پیدا شود و من گرفتار شوم، تصمیم گرفتم او 
را در مکانی دورافتاده رها کنم، به حوالی رودخانه ای 
در گرمسار رفتم و جسد را آنجا رها کردم تا آب آن 
را با خود ببرد و هیچ اثری باقی نماند. متهم جهت 
روشن شدن زوایای پنهان پرونده در اختیار اداره 

دهم پلیس آگاهی تهران بزرگ قرار گرفت.

اسیدپاشیاشتباهیمردعصبانیبههمسرش
متهمی که در جریان درگیری خانوادگی اقدام به اسیدپاشی کرده بود، 

دستگیر شد.
کارکنان انتظامات یکی از بیمارستان های تهران سوختگی مشکوک زن 
جوانی را روی تخت بخش اورژانس، به مرکز فوریت های پلیسی110، 

گزارش کردند.
با اعلام این خبر، تیم جنایی پلیس آگاهی تهران بزرگ راهی بیمارستان 
موردنظر شدند و زن جوانی را مشــاهده کردند که براثر اسیدپاشی از 
ناحیه صورت دچار سوختگی سطحی شده بود؛ بررسی های اولیه نیز 
نشان می داد که زن جوان از سوی همسرش در یک درگیری خانوادگی 

قربانی اسیدپاشی شده است.
بدین ترتیب اقدامات دقیق اطلاعاتی آغاز شــد و پــس از تحقیقات 
گسترده متهم بازداشت شد؛ او ماجرا را این طور توضیح داد: چند وقتی 
می شود که ازدواج کردیم، روز حادثه در خانه حضور داشتیم که به خاطر 
اختلافات خانوادگی با همســرم مشــاجره پیدا کردم اما در این میان 

برادرزنم در درگیری ما دخالت کرد.
مرد اسیدپاش گفت: در جریان مشاجره با برادرزنم، تنش بین ما شدت 
گرفت. در لحظه ای از عصبانیت شدید، بطری حاوی مایعی شبه اسیدی 
را که در خانه بود، برداشتم و قصد داشتم آن را به سمت او پرتاب کنم، 
اما او جاخالی داد و مایع به صورت همسرم که دقیقاً پشت سر او ایستاده 

بود، برخورد کرد.
پس از این اعترافات تکان دهنده، کارآگاهان جنایی مأموریت یافتند با 
اقدامات اطلاعاتی، تحقیقات خود را در رابطه با این پرونده ادامه دهند؛ 
همچنین، به دلیل پایین بودن غلظت محلول شبه اســیدی، زن جوان 
دچار سوختگی شدید نشده بود و وضعیت جسمانی او مساعد گزارش 

شده است.
متهم برای سیر مراحل قانونی پرونده به دادسرای مربوطه اعزام شد و 

تحقیقات قضایی همچنان ادامه دارد.

دســتگیریعاملاننزاعودرگیریدرتالار
عروسیدراستهبان

فرمانده انتظامی اســتهبان از دســتگیری 7 نفر از عاملان نزاع دسته 
جمعی در یکی از تالارهای عروسی، در این شهرستان خبر داد. 

سرهنگ حسین اکبرپور، در تشــریح جزئیات این خبر اظهار داشت: 
بامداد هفتم دی ماه در پی اعلام به مرکز فوریت های پلیسی 110 مبنی 
بر نزاع و درگیری در یکی از تالارهای عروسی در شهرستان استهبان، 

بلافاصله ماموران انتظامی به محل مورد نظر اعزام شدند.
با حضور ماموران در محل حادثه و در بررسي هاي دقیق مشخص شد، 
تعدادی جوان از طایفه عــروس و داماد به دلیل اختلاف شــخصی با 

استفاده از چوب، سنگ و قمه با یکدیگر درگیر و متواری شده اند.
فرمانده انتظامی استهبان ادامه داد: ماموران انتظامی سریعا تحقیقات 
خود را آغاز و موفق شدند در این خصوص 7 نفر از عاملان اصلی نزاع و 

درگیری دسته جمعی را شناسایی و دستگیر کنند.
سرهنگ اکبرپور، با اشــاره به اینکه متهمان برای سیر مراحل قانونی 
روانه دادسرا شدند، با هشدار به افراد مخل نظم و امنیت و تاکید بر اینکه 
شهروندان براي حل مشكل و اختلاف هاي خود از راه هاي قانوني اقدام 
كنند، اظهار داشــت: پلیس به منظور ایجاد امنیت اجتماعي مردم در 
ســطح جامعه، با تمام توان و به صورت شبانه روزی تلاش مي کند و از 
شهروندان درخواست مي شود در صورت مشاهده هرگونه ناهنجاري، 

مراتب را از طریق تلفن 110 به پلیس اطلاع دهند.

دستگیریمامورانقلابيبعدازاخاذی
سرکلانتر پنجم پلیس پیشگیري پایتخت از دستگیري 2مامور قلابي 

که با هویت جعلي از شهروندان اخاذي مي کردند خبر داد. 
ســرهنگ  حســین مهرعلیان، گفت: پیــرو خبر دریافتــي  از مرکز 
فوریت هاي پلیســي 110، مبني بــر غصب عنوان توســط دو نفر به 
عنوان مامور یکي از ادارات دولتي و اخاذي از شــهروندان در محدوده 
حوزه استحفاظي کلانتري 153 شــهرک ولیعصر، پیگیري موضوع و 
دستگیري متهمان در دستور کار پلیس قرار گرفت. ماموران پلیس با 
بررسي فیلم هاي ضبط شده توسط دوربین هاي مداربسته و به کارگیري 
شیوه هاي نوین پلیســي، هویت متهمان و خودرویي که با آن اقدام به 
زورگیري مي کردند را شناســایي کردند و  مشخصات آنها را در اختیار 

گشت هاي انتظامي قرار دادند.
این مقام انتظامي بیان کرد:  با  گشت زني هاي هدفمند عوامل کلانتري 
موفق شدند یک دستگاه شاهین ســفید را مشاهده کردند. متهمان  با 
رویت ماموران از محل متواري و ماموران موفق شدند در یک عملیات 

پلیسي خودروي متهمان را متوقف و هر دو متهم را دستگیر کنند.
این مقام پلیسي ادامه داد:  در بازرسي اولیه از خودروي متهمان دو عدد 
بیســیم، حکم ماموریت قلابي با هویت جعلي، افشانه اشک آور و یک 
قبضه سلاح گرم تقلبي کشف شــد. متهمان در کلانتري به جرم خود 
مبني بر اخاذي از شهروندان به بهانه اعمال قانون و پرداخت وجه نقد و 
10 فقره اخاذي اعتراف کردند و تاکنون 5 تن از مال باختگان  شناسایي 
شدند که در این مورد پرونده تشکیل شده و متهمان به مراجع قضائي 

معرفي شدند.
سرهنگ مهرعلیان خاطر نشان کرد: کشــف جرائم احتمالي متهمان 
و شناسایي ســایر مال باختگان  این پرونده در دستور کار قرار گرفت.

ســرهنگ مهرعلیان در پایان به شــهروندان توصیه  کرد:  در صورت 
مراجعه ماموران از هر ارگاني، حتما کارت شناسایي و حکم ماموریت 
وي را مشاهده نمایند و در صورت هرگونه ابهام مراتب را از طریق سامانه 

110 به پلیس اطلاع دهند.

  خرده حادثه 
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  گالری   

روز چهارصد و چهل و نهم جنگ غزه؛ آخرین مرکز 
اصلی پزشکی شمال غزه از کار افتاد

سازمان جهانی بهداشت اعلام کرد   عملیات نظامی اسرائیل علیه عوامل مسلح 
حماس در نزدیکی بیمارستان کمال عدوان در شنبه ۸ دی، منجر شد تا آخرین مرکز 

بهداشتی بزرگ در شمال باریکه، عملا از کار بیفتد. این در حالی است که وزارت 
بهداشت فلسطین در غزه اعلام کرد، ارتش اسرائیل، مدیر بیمارستان کمال عدوان در 
شمال نوار غزه و کارکنانش را بازداشت کرده و آنها را برای بازجویی با خود برد. وزارت 

بهداشت گفت   ده ها نفر از کارکنان بیمارستان کمال عدوان، از جمله دکتر حسام 
ابو صفیه، مدیر این بیمارستان، برای بازجویی منتقل شدند. محمود بصل، سخنگوی 
دفاع غیرنظامی به خبرگزاری فرانسه گفت: »ارتش اسرائیل، مدیر بیمارستان کمال 

عدوان و ده ها پرسنل پزشکی و فنی و همچنین مدیر دفاع غیرنظامی در شمال را 
دستگیر کرد و سیستم پزشکی، بشردوستانه و  دفاع غیر نظامی در شمال باریکه را 
منهدم کرده و به حالت تعلیق درآورد.« دفاع غیرنظامی نوار غزه در بیانیه ای تأکید 
کرد   ارتش اسرائیل »احمدحسن الکحلوت، مدیر دفاع غیر نظامی در استان شمالی 

نوار غزه را دستگیر کرد« که شهرهای بیت حانون، بیت لاهیا، جبالیا و اردوگاه آوارگان 
جبالیا را شامل می شود. در این بیانیه آمده است که این اقدام در راستای تداوم 

رویکرد تخریب نظام فعالیت انساندوستانه و امدادی در شمال غزه قرار دارد.« بیانیه 
بهداشت جهانی در بیانیه سازمان جهانی بهداشت آمده است: »حمله صبح جمعه 
اسرائیل به بیمارستان کمال عدوان، منجر به از کار افتادن آخرین مرکز بهداشتی 
بزرگ در شمال غزه شد.« این سازمان بین المللی افزود: »گزارش های اولیه حاکی 
از آن است که برخی از بخش های اصلی بیمارستان در جریان این حمله سوخته و 
به شدت تخریب شده است.« این عملیات یک روز پس از آن انجام شد که حسام 

ابو صفیه، مدیر بیمارستان  اعلام کرد، ۵ نفر از پرسنل این بیمارستان، از جمله یک 
پزشک، در حمله هوایی شامگاه پنجشنبه اسرائیل کشته شدند. )آسوشیتدپرس(

    آنجلینا جولی و دخترش ویوین جولی میت به فروشگاه اسپن پاریس رفت و برای سال 
نوی میلادی خود و دخترش خرید کرد. )ایکس(

   

در حمص، یکی از بزرگ ترین 
شهرهای سوریه، تانکی به 

جای مانده از ارتش بشار اسد 
به فروشگاهی خیابانی برای 

فروش میوه تبدیل شده است. 
)گتی ایمیجز(

   

کریستیانو رونالدو ابرستاره 
پرتغالی تیم النصر روز جمعه 

در مراسم اهدای جوایز گلوب 
ساکر پس از گرفتن دو جایزه 

شیرین و پربارتر کردن ویترین 
افتخاراتش، ضمن حمایت از 
وینیسیوس، او را فاتح لیگ 
قهرمانان اروپا در این فصل 

دانست. )گتی ایمیجز(

    شفق های قطبی در سال ۲۰۲۴ به دلیل فعالیت بالای خورشیدی و شرایط جوی 
مناسب، به طور قابل توجهی قابل مشاهده خواهند بود. این پدیده های طبیعی، گردشگران و 

علاقه مندان به نجوم را به سمت مناطق شمالی جذب می کنند. )آسوشیتدپرس(

    جنیفر لوپز با حضور در فروشگاه اسپن پاریس، به خرید سال نوی میلادی خود پرداخت و 
نظر مشتریان حاضر در فروشگاه را به خود جلب کرد . )ایکس(

ک 
کمی

 
   

مقامات آمریکایی، گفت وگوهای آتش بس در غزه را به گروگان گرفته اند و از این رو، با سکانداری آنها هیچ پیشرفتی در این ماجرا 
ظاهر نشده است. کارتونی از کارتون موومنت

  سایت نگار جهان

چین بزرگ ترین سد برق آبی جهان را 
در تبت می سازد

چین احداث سد برق آبی بر رودخانه  یارلونگ سانگپو ، 
یکی از بزرگ ترین رودخانه های آسیا را آغاز می کند. این 
نیروگاه آبی می تواند سالانه ۳۰۰ میلیارد کیلووات ساعت 
برق تولید کند. این مقدار سه برابر میزان برق سد سه دره 

یا سه دهانه در مرکز چین با ۸۸ میلیارد و ۲۰۰ میلیون 
کیلووات ساعت خواهد بود که در حال حاضر بزرگ ترین 
تولیدکننده برق آبی جهان در چین است. طبق گزارش 

 شینهوا  خبرگزاری دولتی چین این پروژه قرار است نقش 
مهمی در دستیابی به اهداف اقلیمی چین ایفا کند و سبب 

ایجاد شغل در تبت خواهد شد. رودخانه یارلونگ سانگپو در 
یک بخش کوتاه ۵۰ کیلومتری به طرز چشم گیری حدود 
دو هزار متر سرازیر می شود که پتانسیل های زیادی برای 

تولید برق آبی دارد، اما این امر چالش های فنی جدیدی نیز 
به همراه خواهد داشت. هزینه ساخت سد به احتمال زیاد از 
سد سه دره نیز بیشتر خواهد بود  که هزینه احداث آن بیش 

از ۳۳ میلیارد یورو بوده است. این رقم شامل هزینه های 
جابجایی یک میلیون و  ۴۰۰ هزار نفر هم بود که به دلیل 
ساخت سد سه دره مجبور به ترک خانه های خود شدند. 

چین در ارتباط با پروژه جدید سدسازی خود درباره انتقال 
و جابجایی ساکنان محل و همچنین در مورد تأثیرات پروژه 

بر اکوسیستم محلی  که یکی از غنی ترین و متنوع ترین 
اکوسیستم های فلات تبت است، اطلاعات دقیقی ارائه 

نکرده  است.
   نگرانی ها در هند و بنگلادش

مقامات چینی اما اعلام کرده اند که پروژه های سدسازی 
در تبت، تاثیرات قابل توجهی بر محیط زیست یا تامین 

آب در پایین دست نخواهند داشت. با این حال، هند 
و بنگلادش نگرانی های خود را درباره این پروژه ابراز 

کرده اند، زیرا به باور آنها این پروژه نه تنها می تواند تأثیر 
منفی بر گیاهان و جانوران داشته باشد، بلکه جریان و 
مسیر رودخانه را در پایین دست نیز تغییر خواهد داد. 
رودخانه یارلونگ سانگپو پس از عبور از تبت در هند 
به نام »برهماپوترا« شناخته می شود  که از ایالت های 

آروناچال پرادش و آسام در هند عبور کرده و در نهایت به 
بنگلادش روانه می شود. )دویچه وله(

هشدار مسکو درباره احتمال آزمایش هسته ای 
روسیه در دوره ریاست جمهوری ترامپ

مسئول امور کنترل تسلیحات روسیه روز جمعه، ۲۷ 
دسامبر به دولت جدید دونالد ترامپ هشدار داد که 

روسیه در حال بررسی طیف وسیعی از امکان ها برای 
آزمایش هسته ای است و از سرگیری این آزمایش ها 
پیامدهای خطرناکی می تواند به همراه داشته باشد. 
سرگئی ریابکوف، معاون وزیر امور خارجه روسیه و 

مسئول امور کنترل تسلیحات در مصاحبه ای با روزنامه 
کامرسانت روسیه با بیان این مطلب گفته است: »وضعیت 
بین المللی در حال حاضر به شدت دشوار است و سیاست 

ایالات متحده در ابعاد مختلف آن، امروز نسبت به ما 
بسیار خصمانه است.« او افزود که دونالد ترامپ در 

دوره اول ریاست جمهوری خود موضعی »رادیکال« در 
مورد معاهده جامع منع آزمایش هسته ای اتخاذ کرده 

بود. در سال ۲۰۲۳، ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور 
روسیه، به طور رسمی تصویب معاهده جامع منع 

آزمایش هسته ای توسط روسیه را لغو کرد. همچنین 
رئیس جمهور روسیه در ماه نوامبر امسال با تایید دکترین 

جدید هسته ای، غرب را به حمله هسته ای تهدید کرد. 
اتحاد جماهیر شوروی سابق در سال ۱۹۹۰ آخرین 

آزمایش اتمی خود را انجام داد و بعد از این تاریخ، روسیه 
آزمایش هسته ای انجام نداده است. رویترز گزارش داده 

است که از سرگیری آزمایش های هسته ای توسط دو 
قدرت بزرگ هسته ای جهان، تقریبا ۸۰ سال پس از 

اولین آزمایش هسته ای ایالات متحده در آلاموگوردو، 
نیومکزیکو، در ژوئیه ۱۹۴۵، می تواند دورانی جدید 
و ناپایدار را آغاز کند. روسیه، ایالات متحده و چین 

در حال انجام نوسازی های عمده ای در زرادخانه های 
هسته ای خود هستند، درست در زمانی که معاهدات 

کنترل تسلیحات دوران جنگ سرد میان اتحاد جماهیر 
شوروی و ایالات متحده در حال فروپاشی است. 

واشنگتن پست در سال ۲۰۲۰ گزارش داد که در دور اول 
ریاست جمهوری دونالد ترامپ، بحث ها و گفتگوهایی در 

دولت او درباره امکان انجام آزمایش هسته ای مطرح شده 
بود. معاهده جامع منع آزمایش هسته ای در سال ۱۹۹۶ 
توسط روسیه امضا و در سال ۲۰۰۰ تصویب شد. ایالات 

متحده نیز این معاهده را در سال ۱۹۹۶ امضا کرد، اما 
تاکنون آن را تصویب نکرده است. براساس گزارش های 

رسمی، روسیه با داشتن ۴۳۰۰ سلاح هسته ای، 
بیشترین سلاح هسته ای جهان را دارد. آمریکا با داشتن 

۴۰۰۰ سلاح هسته ای دومین کشور دارنده بیشترین 
سلاح هسته ای محسوب می شود. )اپوک تایمز(

مکزیک برای شهروندان اخراجی در روز تحلیف 
ترامپ پناهگاه تدارک می بیند

مکزیک خود را برای پذیرش شهروندانی که به طور 
غیرقانونی در آمریکا زندگی می کنند آماده می کند. 

مقامات دولتی برای راه اندازی پناهگاه های جدید جهت 
اسکان موج احتمالی شهروندان اخراجی مشغول 

برنامه ریزی هستند. به گفته مارینا دل پیلار اوَیلا اولمدا، 
فرماندار باخا کالیفرنیا، حدود ۲۵ پناهگاه که هرکدام تا 
۵۰۰ نفر گنجایش دارند، تا ۲۰ ژانویه که دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور منتخب آمریکا، شروع به کار می کند، به 

بهره برداری می رسند. فرماندار در کنفرانس مطبوعاتی 
خود در ۲۳ دسامبر گفت که شش پناهگاه در تیخوانا، 

بزرگ ترین شهر ایالت باخا کالیفرنیا که در ۳۲ کیلومتری 
جنوب سن دیگو قرار دارد، راه اندازی خواهند شد. دو 
پناهگاه دیگر در مخیکالی در مرکز ایالت راه اندازی 

می شوند. فرماندار گفت: »فکر می کنیم ترامپ این بار در 
قضیه اخراج از کشور سخت گیرتر و جدی تر عمل کند و 
سعی داریم که آماده پذیرش مهاجران خود باشیم.« این 

اظهارات پس از مذاکرات اخیر رُزا ایسلا رودریگز، وزیر 
امنیت مکزیک، با فرمانداران پنج ایالت مرزی شمال 
مکزیک درخصوص راهبردهای رسیدگی به اخراج 

دسته جمعی- که دولت آتی ترامپ وعده اش را داده- مطرح 
شده اند. او به خبرنگاران گفت: »ما تا اینجا دو جلسه با 
وزیر کشور داشته ایم. فرمانداران مرز شمالی مکزیک و 

آمریکا روی طرحی کار می کنند که قرار است به راه اندازی 
۲۵ پناهگاه منجر شود.« او تأکید کرد که پناهگاه های 

جدید صرفاً به شهروندان مکزیک تعلق خواهند گرفت. 
او گفت: »این پناهگاه ها برای مکزیکی هایی طراحی 

شده اند که از شمال به جنوب بازمی گردند و به خارجی ها 
تعلق نمی گیرند. باید شفاف اعلام کنیم. مکزیکی ها به 

کشورشان بازمی گردند و ما در اینجا پذیرای آنها خواهیم 
بود و به حقوق انسانی آن ها احترام خواهیم گذاشت.« به 

گفته فرماندار، این پناهگاه ها برای تأمین نظم و امنیت 
سازماندهی خواهند شد و امکانات ویژه ای برای گروه های 

مختلف در نظر گرفته شده است. او گفت: »خانواده ها 
داخل یک پناهگاه اسکان داده می شوند. خانم هایی که 

تنها سفر می کنند، مردان مجرد، نوجوانان بی سرپرست 
و کودکان بی سرپرست نیز پناهگاه های خود را خواهند 
داشت. پیش بینی می شود که اخراجی ها پیش از انتقال 

به زادگاه خود برای مدت کوتاهی در پناهگاه بمانند. اوَیلا 
افزود که ایالت او در این قضیه با مقامات فدرال مکزیک و 

دیگر ایالت ها همکاری خواهد کرد. )اپوک تایمز(

کشته شدن ۱۹ سرباز پاکستانی در درگیری با 
»طالبان« در منطقه مرزی

به گزارش منابع وزارت دفاع طالبان، در درگیری های 
رخ داده در منطقه مرزی مورد مناقشه میان طالبان و 

نیروهای پاکستانی، ۱۹ سرباز پاکستانی کشته شدند. این 
منابع همچنین اعلام کردند در نتیجه سقوط یک خمپاره 
از سوی نیروهای پاکستانی در ولایت پکتیا، واقع در شرق 

افغانستان، سه غیرنظامی نیز جان باختند.
  حملات هوایی پاکستان علیه طالبان

یک هفته پیش، حملات هوایی پاکستان به مواضع طالبان 
منجر به کشته شدن ۴۶ نفر شد که اکثر آن ها زنان و کودکان 

بودند. تنش های مرزی میان پاکستان و افغانستان از 
زمان بازگشت طالبان به قدرت در تابستان ۲۰۲۱ به طور 

چشمگیری افزایش یافته است. دولت اسلام آباد گروه های 
مسلح را به انجام حملات علیه خاک پاکستان از داخل 

افغانستان متهم می کند. در همین حال، حملات طالبان 
پاکستان علیه نیروهای پاکستانی نیز شدت گرفته است. 

پاکستان معتقد است که دولت طالبان افغانستان اقدامات 
لازم برای جلوگیری از این حملات را انجام نمی دهد و همین 

مسئله به افزایش تنش ها دامن زده است. )العربیه(

ناسا اعلام کرد، کاوشگر 
خورشیدی پارکر با حرکت در 

جو خورشید با سرعت ۷۰۰ هزار 
کیلومتر در ساعت، رکورد سرعت 

خود را نیز شکست.  )آناتولی(
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تعداد ترافیک های سنگین در 
هلند نسبت به سال گذشته ۸ 
درصد افزایش یافته است. این 
افزایش به دلیل رشد سفرهای 

تابستانی و بازگشت به کار پس از 
تعطیلات است. )نوس(

  کیوسک

نیویورک پست قصد ندارد پس از 
افشای گزارشات دروغ در مورد جو و 

هانتر بایدن هم دست از سر آنها بردارد 
و مدعی شده که جو بایدن دست 

پسرش را برای انجام معاملات در دست 
شی جین پینگ گذاشته است. 

گاردین آمریکا تیتر و عکس یک خود 
را به تقابل آرا و نظرات حامیان ترامپ 
و ایلان ماسک برسر اخراج گسترده 
مهاجران اختصاص داد و مدعی شد که 
ماسک مخالف این رویکرد است. 

بتسی برانت، طلاق و ماجرای انتقام 
کاربران فضای مجازی از او

بتسی برانت، بازیگر سریال »برکینگ بد« )Breaking Bad( پس از ۲۵ سال 
زندگی مشترک از گری اولسن جدا شده است. جدایی این زوج پس از دو و نیم 
دهه را تی ام زی تأیید کرده است. برانت سپتامبر سال ۱۹۹۸ با اولسن ازدواج کرد 
و ۱ اوت سال گذشته و یک ماه پیش از بیســت و پنجمین سالگرد ازدواج شان، 
بدون وکیل درخواست جدایی را ثبت می کند. برانت که با نقش »ماری شریدر« 
 Better Call( »در سریال های »برکینگ بد« و »بهتر است با سال تماس بگیرید
Saul( شناخته می شود، خواستار حضانت قانونی پسر ۱۶ ساله شان، آگست شده 
است. او اعلام کرده اســت که این زوج باید اموال خود را تقسیم کنند اما معلوم 
نیست که آیا این دو پیش از ازدواج توافقنامه ای امضا کرده اند یا نه. جالب است 
که با توجه به نقش او در این دو ســریال که روح و روان بینندگان را آزار می داد، 
کاربران دست به کار شدند و انتقام نقش ماری را از او گرفتند  و در فضای مجازی 
به عقده گشایی پرداختند و ضمن تبریک به گری اولسن، از خجالت بتسی برانت 

درآمدند. )۳۰نما(

ون
و ز

یل

ستاره رئال مادرید به سوگ برادر نشست؛ 
قتل هولناک در برزیل

به گزارش پلیس برزیل، مائوریســیو نونز گونچالوز، برادر ناتنی اندریــک  که از تصاویر 
منتشرشده از آن ها به نظر می رســد رابطه گرم و نزدیکی با یکدیگر داشتند، در جریان 
حمله ای مسلحانه در برزیل، کشته شد. در این گزارش آمده است مائوریسیو هنگام تلاش 
برای فرار از یک حمله مســلحانه هدفمند، با اصابت چندین گلوله به سرش کشته شده 
است. اندریک ستاره برزیلی باشگاه رئال که این روزها شرایط خوبی در تیم آنچلوتی ندارد، 
ضمن تغییر عکس پروفایل خود در اینستاگرام به تصویری با روبان سیاه، عکسی از قربانی 
منتشر کرد و زیر آن نام او را نوشــت و اضافه کرد: »تو خاطرات زیبایی در قلب های ما به 
جا گذاشتی که هرگز فراموش نخواهیم کرد.« لاوینیا، خواهر ناتنی این بازیکن که برادر 
تنی اش را از دست داده نیز به این اتفاق واکنش نشان داده است. پلیس روز پنجشنبه خبر 
داد که در حال تحقیق درباره این قتل اســت اما هنوز گزارشی از دستگیری افراد منتشر 
نشده  . همچنین اندریک به غیر از پستی که در فراق برادرش در صفحه اینستاگرام خود 
منتشر کرد، واکنشی دیگر در شــبکه های اجتماعی از خود نشان نداده و فعلا در اینباره 

سکوت کرده است.)العین(

  ینگه دنیا  حادثه روز

رامتین لطیفی| تمــام ملت هــا و فرهنگ های 
مخلتف، نو شــدن ســال ها را برابر با عید و جشن و 
سرور می دانند. مســیحیان نیز از این قاعده مستثنا 
نیستند. در تقویم های مســیحیان تحویل سال نو و 
میلاد پیامبرشان، عیسی مسیح به طور تقریبی با هم 
منطبق هستند و از این رو این جشن و سرور حال و 
هوای مضاعفی به خود می گیرد. هرچند بسیاری از 
غیرمسیحیان تصور می کنند کریسمس و جشن سال 
نوی میلادی یکی است اما باید خاطر نشان کنیم که 
در اصل این دو روز مجزا از یکدیگرند. ۲۵ دسامبر یا 
۴ دی هر سال را که در تقویم های مختلف مسیحی 
سالروز تولد عیسی مسیح است، کریسمس می نامند 
و مسیحیان سراسر دنیا این روز مهم و دینی خود را 
جشــن می گیرند. به علاوه روز اول ژانویه مصادف با 
سال نوی میلادی است و در این روز تقویم نو می شود. 
در همه جای دنیا حال و هوای لحظات و روزهایی که 
با سپری کردن آن به سال جاری می گوییم پارسال 
و پا در سالی جدید می گذاریم، یک جور و یک رنگ 
اســت. حال هوای این روزهای آمریکا هم متاثر از 
میلاد مسیح و جشن کریسمس است. جالب است 
بدانید در آمریکا که کشوری مذهبی به شمار می رود، 
کشــمکش لفظی برســر اهمیت این دو جشن  در 

فضای مجازی برقرار اســت و تمرکز جمعیت غالب 
افراد دین مدار و مذهبی های آمریکا بیشتر بر جشن 
و سرور در روز ۲۵ دسامبر و سپس بر جشن سال نو 
اســت و در طرف مقابل اما عده ای فارغ از این عید 
دینی، تنها نو شدن سال را جشن می گیرند. گروهی 
که بیشتر به جشن ســال نو عنایت دارند را جوانان 
تشکیل می دهند. با این حال، شمارش معکوس برای 
فرارسیدن کریسمس یا جشــن سال نوی میلادی، 
مقدماتی دارد که برای هر دو دســته مشترک است 
و می توان این روزها، تلاش بــرای فراهم کردن این 
مقدمات را در خانه هر آمریکایی مشــاهده کرد. در 
آینده و مطلب دیگری، رسم و رسومات کریسمس 
و شب جشن ســال نوی میلادی در آمریکا را شرح 
می دهیم و قصد داریم در این مطلب تنها به بررسی 

همین مقدماتی که عنوان شد، بپردازیم. 

   خانه تکانی به سبک آمریکایی 
خانواده های آمریکایی در روزهای منتهی به میلاد 
مسیح و تحویل ســال نو بیش از هر کاری در حال 
خانه تکانی و رفت و روب هســتند. به طور مرسوم، 
تقســیم وظایف در این خانواده ها اینگونه است که 
مادرها و دخترهــا داخل خانه را تمیــز می کنند و 

پدرها و   پســرها نیز با جعبه های ابزار در دســت و 
لباس های کار به تن دیده می شــوند. اغلب می توان 
آن ها را در حال روغن کاری و روشــن کردن ماشین 
چمن زنی یا تعمیر سقف خانه و آماده کردن حیاط 
برای برگزاری جشــن دید. اعضای خانواده پس از 
اتمام عملیات خانه تکانــی، فضای داخلی خانه های 
خود را بــا درخت های کاج تزئین شــده، کاغذ های 
رنگی و چراغ های ریسه ای برای کریسمس و جشن 
سال نو تزئین می کنند. همچنین پدر و مادر خانواده 
جعبه های هدیه سال نو فرزندان را که از پیش آماده 
کرده اند و کسی از محتوی آن ها خبر ندارد، زیر درخت 
کاج کریسمس می چینند تا به محض در کردن توپ 
سال نو مسیحی، این هدایا را به آن ها بدهند. فرزندان 
هم بســته های ویژه نتفلیکس یا دیگر پلتفرم ها که 
شامل فیلم های سینمایی و سریال های تلویزیونی 
با مضمون جشن سال نوست را خریداری کرده اند تا 
شب های تعطیلات به همراه دیگر اعضای خانواده به 
تماشای آن بنشینند و اوقات خوشی را بسازند. شاید 
بتوان گفت فیلمی که بیشترین اشتراک را در فهرست 
فیلم های خانواده های مختلف آمریکایی برای جشن 
پایان سال مســیحی دارد، فیلم سینمایی »تنها در 
خانه ۲« است و فرزندان سعی می کنند این فیلم را 
برای تماشای دسته جمعی در شب سال نو مهیا کنند. 

   تنها در خانه ۲
با نو شدن سال، همه چیز نو می شود به جز خاطرات 

هالیوود،  معلق    در   میان   دروغ    و    رویا
نگاهی دوباره به »تنها در خانه۲« و آنچه   پشت زندگی ایده آل فیلم ها پنهان است

رامتین لطیفی| در دنیای هالیوود، بســیاری از فیلم ها 
و شــخصیت ها به گونه ای به تصویر کشــیده می شوند 
که یک زندگی رویایی و بی دغدغــه را برای بینندگان 
تداعی می کنند. اما ایــن تصویرهای زیبا و جذاب اغلب 
با واقعیت های پیچیده و رویایی فاصلــه دارند. یکی از 
نمونه های مشهور این نوع روایت ها، فیلم کلاسیک »تنها 
در خانه۲« است که در آن، خانواده ای به ظاهر ایده آل، 
تمامی مشکلات مالی خود را پشت در  های خانه ای بزرگ 
و مجلل پنهان کرده اند. اما آیا در واقع این خانواده ثروتمند 
و بی دغدغه اند؟ مشاوران مالی به تحلیل وضعیت مالی 
آنها پرداخته اند و به نتایج جالبی رسیده اند که شاید به 
طور غیرمنتظره ای نمایانگر واقعیت هایی باشــد که در 

پشت این تصورات ساده پنهان است.
فیلم کلاسیک کریسمســی »تنها در خانه۲«، داستان 
غیرقابل باوری از یک خانواده را روایت می کند که  حین 
تعطیلات، پسر ۸ ساله شــان را در خانه تنها می گذارند. 
اما در سال های پس از انتشار فیلم در ۱۹۹۰، بینندگان 
بیشــتر به ســوال دیگری توجه کرده اند: وضعیت مالی 
خانواده خیالی مک کالیسترها که در این فیلم به تصویر 

کشیده شده بود، چگونه بود؟ این خانواده در شب قبل از 
سفرشان، ۱۰ عدد پیتزا ســفارش می دهند، در خانه ای 
زندگی می کنند که می توانــد ۱۵ نفر را در خود جا دهد 
و همه با هم برای تعطیلات کریســمس به پاریس سفر 
می کنند. کودی گرت، مشاور مالی و صاحب شرکت »مژر 
فایننس« در هیوســتون، در این باره می گوید: »اینطور 
که پیداست، آنها وضع مالی خوبی دارند و از نظر مالی در 
جایگاه خوبی قرار دارند.« اما گرت می گوید، شاید وضعیت 
مالی این خانواده آنطور که به نظر می رسد، نباشد. او برای 
درک بهتر وضعیت مالی خانواده مک کالیسترها، به تجزیه 
و تحلیل دقیق جزئیات مالی آنها در فیلم »تنها در خانه« 
و دنباله اش »تنهــا در خانه ۲: گم شــده در نیویورک« 
پرداخته است. این تجزیه و تحلیل با همکاری ۲۵ مشاور 

مالی در یک وبینار صورت گرفته است.
آنچه بیش از ۳۰ سال پیش در زمان ساخت این دو فیلم، 
تجملاتی به نظر می رســید، امروز به مراتب لوکس تر و 
گران تر شده اســت، به ویژه به دلیل تاثیرات تورم. خانه 
واقعی مک کالیسترها در وینتکای ایلینوی  که در فیلم ها 
نشان داده شده اســت، به قیمت ۵/۲۵ میلیون دلار در 

هفته های اخیر برلی فروش آگهی شد. این خانه هنوز به 
فروش نرفته و قیمت نهایی آن تا زمان نهایی شدن معامله 
مشخص نخواهد شد. اگر امروز بخواهید این خانه را به 
قیمت  ۵/۲۵ میلیون دلار خریداری کنید، هزینه ماهانه 
آن شامل قســط، بهره و مالیات املاک، حدود ۳۴ هزار 
دلار خواهد بود. به عبارت دیگر، این خانواده باید ماهانه 
حدود ۱۰۰ هزار دلار درآمد داشته باشید تا از پس هزینه 

۳۴ هزار دلاری خانه بر بیایید.
در این فیلم ها، خانواده مک کالیسترها خودروهایی جدید 
و لوکس در اختیار دارند؛ یک بیوک الکترا استیت واگن 
۱۹۸۶ و یک بیوک لسابر ۱۹۹۰  که هر کدام امروز حدود 
۴۰ هزار دلار ارزش دارند. همچنین سفر آنها به پاریس 
با هزینه ای بالغ بر ۵۵ هزار دلار برای هر نفر انجام می شد. 
برای مثال در آن زمان بلیت های پروازهای فرست کلاس 
در ایام تعطیلات کریســمس حدود ۸/۷هزار دلار بوده 
است و تنها سفر رفت و برگشــت این سفر برای هر فرد 
حدود ۱۷ هزار دلار هزینه در بر خواهد داشــت. با این 
حال، یکی از نکات جالب در مورد وضعیت مالی خانواده 
مک کالیسترها این است که بسیاری از جزئیات درباره 
شــغل ها و درآمدهای آنها در فیلم ها مشخص نیست. 
با این حال، مشــاوران مالی که وضعیت این خانواده را 
بررســی کردند، نکاتی را در مورد وضعیت مالی مطرح 
کرده اند. برای مثال آن هــا می گویند   پدر خانواده برای 
تأمین این هزینه ها باید درآمدی بالغ بر ۳/۹میلیون دلار 
در سال داشته باشد. جالب است بدانید که درآمد سالانه 
جهانی بایدن به عنوان رئیس جمهور آمریکا تنها ۴۰۰ 
هزار دلار در سال است . متوسط حقوق مدیران رده بالا در 
شرکت های آمریکایی نیز سالانه ۲۱۳ هزار دلار برای هر 
سال برآورد شده است. بنابراین یا پدر خانواده به جمعیت 
قلیل ســلبریتی-مدیرانی اختصاص داشــته که ثروت 
هنگفت داشتند یا هالیوود در مورد چند و چون زندگی 
آمریکایی به بینندگان دروغ گفته است، دروغ هایی که 

چندان در دل فیلم نشسته که به چشم نمی آید .

   ترند های پنج کشور جهان در گوگل

مسابقه فوتبال بین تیم های آرسنال و ایپسویچ تاون

مسابقه فوتبال بین تیم های آرسنال و ایپسویچ تاون

مسابقه فوتبال بین تیم های آرسنال و ایپسویچ تاون

آمریکابرزیلعربستانروسیهفرانسه

مسابقه فوتبال بین تیم های امپولی و جنووا

افزایش جایزه مگامیلیون به بیش از یک میلیارد دلار

   شاخص

براساس یک نظرســنجی جدید، درحالی که کانادا در 
آستانه سال جدید است و احتمال برگزاری انتخابات 
زودهنگام وجود دارد، تورم و مخارج زندگی مهم ترین 
دغدغه کانادایی ها اســت. ۲۵ درصد از کانادایی هایی 
که در اوایل ماه جاری در نظرسنجی ایپسوس شرکت 
کردند، تورم و مخارج زندگی را دغدغه شماره یک خود 
دانستند که ۵ درصد نسبت به نظرسنجی مشابه سال 
گذشته افزایش داشته است. مراقبت های بهداشتی با 
۱۷ درصد در رتبه دوم قرار گرفت و ۳ درصد نسبت به 
سال ۲۰۲۳ افزایش داشت. دغدغه های مالی رتبه های 
بعدی را به خود اختصاص دادند. در دســترس بودن 
و صرفه اقتصادی مســکن دغدغه اصلی ۱۴ درصد از 
پاســخ دهندگان نظرســنجی بود. مهاجرت، اقتصاد، 

بیکاری و شغل، همگی ۷ درصد رأی آوردند. مالیات، 
فقر و نابرابری اجتماعــی و بدهی دولت نیز هرکدام ۵ 
درصد آرا را به خود اختصاص دادند. این نظرسنجی در 
روزهای پایانی سال پرتلاطم جاستین ترودو و حزب 
لیبرال انجام گرفت. استعفای کریستیا فریلند، معاون 
نخســت وزیر و وزیر دارایی، در ماه جاری لیبرال ها را 
دچار نابسامانی کرده و بسیاری از نمایندگان مجلس 
خواهان کناره گیری جاستین ترودو، نخست وزیر کانادا  
هستند. جاگمیت ســینگ، رهبر حزب دموکراتیک 
جدید، اعلام کرده   از رأی عدم اعتماد حمایت می کند؛ 
طرحی که بــا حمایت محافظــه کاران و بلوک کبکوا 
به فروپاشــی دولت اقلیت خواهد انجامید. براســاس 
نظرسنجی ایپســوس که درســت قبل از کریسمس 

انتشــار یافت، بالای ۷۰ درصد از کانادایی ها معتقدند   
ترودو باید از سمت خود کناره گیری کند. این عقیده 
در آخرین نظرسنجی ایپسوس که پرسید کدام رهبر 
از شــراط لازم برای رســیدگی به دغدغه های مردم 
برخوردار اســت، انعکاس پیدا کرد. ترودو از همه نظر 
ناکام ماند. شان سیمپســون، معاون ارشد ایپسوس 
کانادا، در پســتی در ۲۷ دســامبر ضمن اعلام نتایج 
نظرســنجی گفت: »کانادایی ها دولــت لیبرال فعلی 
را برای رســیدگی به مســائل اصلــی بهترین گزینه 
نمی دانند.« در این نظرسنجی، پیر پولیور، رهبر حزب 
محافظه کار، به عنوان بهترین نامزد برای مدیریت تورم، 
هزینه های زندگی، مسکن، اقتصاد، مالیات و مهاجرت 

انتخاب شد. )اپوک تایمز(

مخارج زندگی، دغدغه اصلی یک چهارم کانادایی ها

خوش گذشته و مرورشان که خالی از لطف نیست. 
نوستالژی سال نوی آمریکایی ها نیز فیلم سینمایی 
»تنها در خانه ۲« است که نام این فیلم در روزهای 
گذشته و به دلیل نزدیک شدن به تعطیلات سال 
نو در بازه ۲۰۰ تا ۵۰۰ هزار بار در روز در اینترنت 
جستجو شــده اســت. در این فیلم، خانواده مک 
کالیستر آماده می شوند که تعطیلات کریسمس 
خود را در میامی بگذرانند اما فرزندشان، کوین، به 
اشتباه و به تنهایی راهی نیویورک می شود و در آنجا 
به دزدانی که در قسمت اول قصد دستبرد زدن به 
خانه  آنها را داشتند، بر می خورد. جالب است بدانید 
دونالد ترامپ با پرداخت پــول و اعطای امکاناتی 
نظیر هتل ترامپ به تهیه کننده این فیلم، ۳۰ ثانیه 

در آن بازی کرده است.

   در جستجوی کاج کریسمس
آمریکا کشور پر جمعیت و پهناوری است و از این رو 
برای سازماندهی و جلوگیری از بروز هرگونه مشکلی 
در این کشور، اتحادیه ای برای نظارت بر عرضه و فروش 
درخت های کاج کریسمس وجود دارد. این اتحادیه 
در هفته اخیــر اعلام کرد آمریکایی ها ســال ۲۰۲۴ 
حدود ۶/۹میلیارد دلار بــرای خرید و تزئین درخت 
کاج کریسمس هزینه کرده اند. جالب است بدانید این 
رقم برای سال ۲۰۱۹ که آخرین جشن کریسمس و 
تحویل سال نو پیش از ورود ویروس کرونا به مرزهای 
آمریکا بود در حدود ۳/۲ میلیــارد دلار تخمین زده 
می شود و امسال هزینه خانواده های آمریکایی برای 
تدارک این ایام بیش از ۲ برابر آن مقدار افزایش یافته 
اســت. در گزارش این اتحادیه تخمین زده شده که 

رقمی در بازه ۳۰ تا ۵۰ میلیون دلار نیز درخت کاج در 
بازارهای روستایی و بازار های غیر رسمی معامله شده 
است. گزارش های اخیر نشان می دهد که ۴۳ درصد 
آمریکایی ها تا کنون درخت های کاج کریسمس خود 
را خریداری کرده اند و به طور میانگین ۸۶/۹۴دلار برای 
هر درخت پرداخت کرده اند. قیمت هر درخت کاج در 
سال ۲۰۲۴ نیز بین ۸۰ تا ۱۰۰ دلار تخمین زده شده 
اســت. از منظر تعداد نیز باید بگوییم تا کنون بیش 
از ۲۷/۳میلیون کاج کریســمس در بازارهای رسمی 
آمریکا فروش رفته اســت . جالب است بدانید هزینه 
تزئینات هر درخت کریسمس بیشتر از هزینه خرید 
خود درخت اعم از درخت طبیعی یا مصنوعی است. 
میانگین هزینه خرید یک درخت کاج برای هر خانواده 
آمریکایی که این مراســم را جشن می گیرند ۸۶.۹۴ 
دلار، میانگین هزینه خرید یک درخت کاج مصنوعی 
۱۱۹.۱۳ دلار و میانگین هزینه تزئینات همان درخت 
۱۳۴ دلار اســت. اغلب خانواده های آمریکایی برای 
جشن کریسمس و سال نوی میلادی هزینه ای بابت 
خرید کاغذ های رنگی پرداخت نمی کنند چرا که برای  
روز شکرگزاری یا جشن هالووین کاغذ رنگی خریده اند 
و همان را برای این مراسم نیز استفاده می کنند. ایالت 
کارولینای شمالی هم مثل سال های گذشته در رقابت 
فروش درخت کاج کریسمس، گوی سبقت را از دیگر 
ایالت ها ربوده است. این ایالت در سال ۲۰۲۴ توانست 
بیش از ۱۰۰ میلیون دلار درخت کاج کریسمس به 

فروش برساند.

بابانوئل، درخت کاج و چند مشت دلار
نگاهی به مقدمات جشن های کریسمس و سال نوی میلادی در آمریکا



شماره پيامك: 09202001707یکشنبه | 9  دی  1403 | شماره 3952

 بحران کلاه مخملی ها در مهمانخانه های تهران
کریسمسدرتهراندهه۳۰؛مشتریانیرامیپذیریم

کهلباسرسمیداشتهباشند

مرتفع ترین کلیسای آسیا در کریمخان تهران
ساختاینکلیساچقدرخرجبرداشت؟

  خبرآنلاین نوشت: دی ماه ۱۳۳۳ در آستانه شب سال نوی مسیحی، تهران رنگ و بوی بیشتری 
از عید ژانویه به خود گرفته بود و به قولی فرنگی مآب تر از سال پیش از آن شده بود، به طوری که 
کافه های مجلل تهران به وضوح قیمت بلیت ورودی و شام خود را گران تر از قبل کردند و حتی برخی 
مهمانخانه های بزرگ شروطی نیز برای مشتریان خود گذاشتند. این مهمانخانه ها از چند روز پیش از 
شب سال نوی مسیحی در روزنامه ها اعلانی منتشر کردند مبنی بر اینکه در این شب فقط مشتریانی 
را می پذیرند که لباس رسمی به داشته باشند. منظور از لباس رسمی هم برای بانوان لباس شب و 
برای آقایان اسموکینگ ]کت مردانه پیش باز که در آن از یقه   ایستاده استفاده و قسمتی از آن با 

پارچه براق ماهوت مشکی رنگ تهیه می شود[ یا فراک ]کت دنباله دار سیاه رنگ[ بود.
  اما علت این تصمیم قابل تامل بود. مجله   اطلاعات هفتگی   به تارخی دهم دی ماه ۱۳۳۳ درباره   
چرایی این تصمیم از زبان یکی از مطلعین اینطور نوشــت: علت اتخاذ این تصمیم آن بود که 
مهمانخانه ها می خواستند به این وسیله از ورود داش مشتدی های پولدار جلوگیری کنند. چون 
این دسته افرادی که به نام »جاهل« و »کلاه مخملی« معروف شده اند، غالب آن ها پول به حد 
کافی دارند و از بسیاری فکلی ها هم ولخرج تر و دست و دل بازترند و درآمد سرشار دارند و در حال 
حاضر قسمت عمده   مشتریان مهمانخانه های درجه اول شمال شهر را همین »کلاه مخملی ها« 
تشکیل می دهند که در شب ژانویه هم مثل همیشه پیش بینی می شد قسمت عمده   میزهای 
مهمانخانه ها را اشغال کنند ولی چون سال گذشته شب عید ژانویه در یکی دو مهمانخانه بر اثر 
مستی خارج از اندازه زد و خوردهایی رخ داد، بعضی از مهمانخانه های درجه اول امسال برای آنکه 
به گفته  خودشان جلوی مهمان های خارجی نزاکت را به حد کمال رسانده باشند اعلان کردند 

فقط مهمان هایی را می پذیرند که لباس اسموکینگ یا فراک داشته باشند.
  معذلک با وجود آنکه این طبقه  جاهل و کلاه مخملی علاقه ای به فرنگی مآبی نشان نمی دهند 
و در حفظ سنن و رسوم قدیمی خیلی تعصب دارند و احساسات ملی آن ها بسیار قوی است، به 
طوری که پیش بینی می شود شب اول ژانویه باز هم قسمت بزرگی از میزهای کافه ها را اشغال 
می کنند و حتی این که عده ای از آن ها وقتی در روزنامه ها خواندند باید شــب اول ژانویه برای 
شرکت در شب نشینی مهمانخانه ها لباس فراک داشته باشند با عجله و سرعت لباس دوخته اند 
یا آنکه از مغازه های مخصوصی که لباس کرایه می دهند فراک و اسموکینگ کرایه کرده اند که 

از قافله  شب نشینان ژانویه عقب نمانند!

  کلیسای سرکیس مقدس واقع در کریمخان تهران در دی ماه ۱۳۵۰ همزمان با آغاز سال نوی 
مسیحی پس از ۷ سال آماده   بهره برداری شد. مجله   »سپید و سیاه«  مورخ هشتم دی ماه ۱۳۵۰ 

گزارشی به مناسبات پایان بنای این کلیسا منتشر کرد که در پی می خوانیم:
  این کلیسا با ۲۷ متر ارتفاع و ۲ میلیون تومان هزینه و ۷ سال صرف وقت بلندترین کلیسای 
تهران و یکی از مرتفع ترین و زیباترین کلیســاهای آسیاســت. این روزهــا رهگذران خیابان 
کریمخان زند شاهد به پایان رسیدن ساختمان کلیسایی هستند با چهره   مدرن و مخروطی شکل 

که نموداری ست از قله   کوه آرارات.
  ساختمان این کلیســا )طبق مقررات دین مسیح در مورد ســاختن کلیساها( ۷ سال به 
طول انجامید و چندی قبل آخرین مراحل تزئیناتی خود را طی کرد تا به مناسبت سال جدید 
مسیلحی آماده باشد. بانیان این کلیسا برادران وازتق و گرگین سرکیسیانس هستند که به نام پدر 
مرحوم شان مارکار سرکیسیانس این کلیسا را بنا کرده اند که در ضمن نام یکی از مقدسین نیز 
است. کلیسا در زمینی به مساحت ۲ هزار متر ساخته شده که مساحت داخلی آن ۷۰۰ مترمربع 
است. گنجایش ۵۵۰ نفر در حالت نشسته و ۷۰۰ نفر در حالت ایستاده را دارد. این کلیسا ۲۷ متر 
از سطح خیابان تا نوک گنبد ارتفاع دارد و بنا به گفته   آقای لئون کشیشان این نه تنها بلندترین 

کلیسای ایران بلکه یکی از مرتفع ترین کلیساهای آسیا به شمار می رود.
  نیروی انسانی به کار رفته برای ساختمان این کلیسا در سطح بالا در حدود ۵ هزار نفر است که 
نزدیک به دو میلیون تومان هزینه برداشته است. تمام مخارج ساختمان البته منهای زمین و تزئینات 
داخلی به وسیله   دو برادر سرکیسیانس پرداخت شده است. لئون کشیشان در ساختمان این کلیسا 
کوشید که کلیسا با تمام مدرن بودنش با رعایت تمام سنت های کلیسایی ارمنی بنا گردد و به همین 
جهت مکان جالبی است برای مومنان ارمنی که در آن به فرایض دینی بپردازند. بد نیست بدانید که 

محراب کلیسا و همچنین محل نشست روحانیون و اسقف اعظم تماما از مرمر ساخته شده است.

بهترینخوراکیهایفصل
برایسلامتبدن

برخی از مواد غذایی و میوه هــای پاییزی می توانند فواید 
فوق العاده ای برای سلامت بدن  داشته باشند و از ما در برابر 
انواع بیماری ها محافظت کنند. به گزارش ســلامت نیوز،  
پاییز انواع سبزیجات ریشــه دار و میوه های ترد را با خود 
به ارمغان می آورد که با ســرد شــدن هوا می توانند برای 
ما وعده هایی دلپذیر و خوشمزه باشــند. در اینجا برخی 
از بهترین میوه ها و ســبزیجات پاییز  و زمســتان و نحوه 

بهره مندی از مزایای سلامتی آنها  ذکر شده است:

فلاونوئیدهایموجوددرسیبسلامتمغزرا
بهبودمیبخشد

 ممکن اســت هیچ میــوه ای در فصل پاییز  و زمســتان 
محبوب تر از ســیب نباشد و به ســختی می توان آنها را از 
دست داد و انواع رنگارنگ زیادی دارند.    یک سیب متوسط 
تقریباً 4/8گرم فیبر دارد که حدود ۱۷ درصد از DV شما را 
با ۱۰4 کالری به شما می دهد. توصیه می شود پوست سیب 
را هم میل کنید، زیرا حاوی مقدار زیادی فیبر موجود در 
سیب و همچنین پلی فنول ها است. علاوه بر فیبر   که پوست 
سیب مقدار زیادی ویتامین C دارد  ، در هر سیب متوسط  
شما 9/۲میلی گرم  یا حدود ۱۰ درصد DV از این ویتامین 
دریافت می کنید.   پوست این میوه حاوی پلی فنول ها است.  
از جمله مزایای فوق العاده سیب، خطر کمتر بیماری قلبی 
و دیابت نوع ۲، همراه با ترمیم آســیب ریه ناشی از سیگار 

کشیدن است.

گلابییکمیوهدوستدارقلباست
این میوه   آبدار از نظر تغذیه شــبیه ســیب است اما فیبر 
ســیر کننده تری دارند.   یک گلابی متوسط ۵/۵ گرم فیبر 
دارد )که حدود ۲۰ درصد از DV شما را تشکیل می دهد و 
آن را به یک منبع عالی تبدیل می کند( و فقط ۱۰۱ کالری 
دارد. شما همچنین تقریباً 8 میلی گرم ویتامین C )حدود 
9 درصد از DV( و ۲۰6 میلی گرم پتاســیم )که تقریباً 4 
درصد DV مورد نیاز شما است( را از یک گلابی متوسط 
به دســت خواهید آورد. پتاسیم برای کمک به سلول های 
شما در بهترین عملکردشان حیاتی است؛  پتاسیم عملکرد 
قلب را تنظیم  و سلامت عضلات و اعصاب شما را تضمین 

می کند.

کدوحلواییسرشــارازویتامینAوبرای
سلامتچشمضروریاست

کدو حلوایی خوراکی شگفت انگیز فصل پاییز  و زمستان 
و سرشــار از بتاکاروتن، ویتامین A، منیزیم، پتاســیم و 
فیبر اســت. کدو حلوایی کاملًا مملو از بتاکاروتن است؛   
این رنگدانــه گیاهی که به کدو رنــگ نارنجی می دهد، 
 A تبدیل می شــود.ویتامین A توســط بدن به ویتامین
برای ایمنی و سلامت چشــم و برای حفظ قلب، ریه ها و 

کلیه ها مهم است. 

مرتضیکلیلی  سلامت قاب

 قابمشاهیر1
شبنم مقدمی با انتشار این عکس در صفحه شخصی خود نوشت: فرهاد  اصلانی، مهرداد ضیایی، 
محسن تنابنده و ایرج سنجری  در پشت  صحنه  نمایش »۳۱/۶/۷۷« در سالن   چهارسو - شهریور 
ماه ۱۳۸۲  .  این جور که به نظر می رسد، آقایان تصمیم داشته اند عکسی مردانه برای خود بردارند، 
من)مثل همیشه!( نگذاشته ام! 

قابنوستالژی1
زمستان سرد و پربرف تهران ، جاده شمیران، خیابان کورش /   شریعتی کنونی - اواسط دهه ۳0 

)پنجره ای به دیروز(

قابنوستالژی2
نمای بیرونی کلیسای وانک در اصفهان  سال ۱۳۲۷ را ببینید.


قابتاریخ
سیدحسن 

تقی زاده )نفر 
وسط( در کنار 

آورل هریمن در 
حاشیه سفر وی 
به ایران در دوره 

نهضت ملی.


قابمشاهیر2

عکس کودکی 
میترا رفیع بازیگر 
سریال گیلدخت و 
سریال بی همگان 

 را می بینید.

  جدول   و سرگرمی

افقي 
1- راهنمایی کردن- موســس سلســله 

اشکانیان- از گیاهان دارویی
2- از آثار تاریخي اســتان اردبیل- واحد 

طول انگلیسی
3- علم پزشکی- سمبولیک- امتحان

4- جــواب مثبت- امر نهــی از دویدن- 
همگی و کلًا- رایحه

5- دســتکاری روی عکــس- خوابگاه 
گوسفند- راه میانبر-  همه دارند

6- غوطه ور در آب- از گل های زیبا
7- برگــردان به زبان دیگــر- پیچیدنی 

دکتر!- فریاد و صدای بلند
8- آزاد- فشار سنج- صندلی سوارکاری

9- روادید- خراش کم در سطح چیزی- 
یار خوشبخت عروس 

10-  شــهری در آمریکا- نوعی دوخت در 
جامه 

11- ماه نخست فصل پاییز- مقابل خوب- 
طرف و جهت- شکاک

12- منقــار کوتاه- وطن و دیــار- مقابل 
خاص-  از اشکال هندسی

13- ســتایش کــردن- قفســه ای در 
آشپزخانه- حرف فاصله

14- بین پیچ و مهره- بیمار
15- توده گنــدم-  کشــوری در اروپا- 

سخنگو

عمودي
 1- هشدار و اعلام- توانایی- از بین  رفته

2- یکــي از دو بــرادر انگلیســي دربار 
صفویان- ده هزار متر مربع

3- ســنگریزه- از مزارع علوفه- نام دیگر 
بلدرچین

4- در اسفناج فراوان است - غذای شب- 
ضمیر سوم شخص مفرد- جدید و امروزی
5- از پوشاک مخصوص بانوان- بخشنده- 

آشکار کننده
6- ردیاب- وارسته-  عدد منفی 

7- از غذاهای اردبیــل- حفاظ پله- آزار، 
اذیت، شکنجه، عقوبت

8- برگه انتخاباتی-  پرجمعیت ترین شهر 
در ایالت نوادا - شهری در آلمان

9- انجام پذیر- مجروح- مورد پرستش
10-  چه وقتی؟ - ناپسند شمردن- مدح 

و پرستش
11- جاهلتــر- بالاپوش بلنــد قدیمی- 

خوابگاه
12- برای اینکه- تیر پیکاندار- از حیوانات 

اهلی- پایین
13- از حروف  الفبا- بی تجربه- قورباغه 

14-  گول زننده- انسان ماقبل تاریخ
15-  به تومور خوش خیم با منشــأ بافت 
غددی گفته می شود- بوی نامطبوع- پر 

و آکنده 

ضى

شس

كط

ل

طراح : حمیدرضا محمدرضایی     

123456789101112131415
نودبتىامررتهم1
ىرادربهنزواقفر2
مزردىداشونتك3
بىدىاهىنتربز4
ندمانامداىمىد5
دنبكىنلهراهجا6
ناكدراتهباد7
پلاداىنبونتره8
اىطلغوانمزر9
توقاىومهاناوت10
روصقاىاوزومىا11
ىنههدرشوقنتش12
كهبداابدشهرك13
بوجورىاشپمه وىن14
لكوتىشكهزروند15

۱ ۵ ۸ ۴ ۹ ۳ ۲ ۶ ۷       ۲ ۳ ۱ ۴ ۸ ۷ ۵ ۶ ۹ 
۳ ۶ ۹ ۱ ۲ ۷ ۵ ۸ ۴       ۹ ۷ ۶ ۲ ۱ ۵ ۳ ۸ ۴ 
۴ ۷ ۲ ۶ ۸ ۵ ۱ ۳ ۹       ۸ ۵ ۴ ۹ ۶ ۳ ۲ ۷ ۱ 
۶ ۴ ۱ ۵ ۳ ۹ ۷ ۲ ۸       ۴ ۱ ۲ ۷ ۳ ۶ ۹ ۵ ۸ 
۵ ۸ ۷ ۲ ۶ ۴ ۳ ۹ ۱       ۵ ۶ ۳ ۸ ۹ ۴ ۷ ۱ ۲ 
۲ ۹ ۳ ۷ ۱ ۸ ۴ ۵ ۶       ۷ ۹ ۸ ۱ ۵ ۲ ۶ ۴ ۳ 
۹ ۲ ۶ ۳ ۷ ۱ ۸ ۴ ۵ ۷ ۱ ۳ ۶ ۲ ۹ ۵ ۴ ۸ ۱ ۳ ۷ 
۸ ۱ ۵ ۹ ۴ ۲ ۶ ۷ ۳ ۲ ۹ ۸ ۱ ۴ ۵ ۳ ۷ ۹ ۸ ۲ ۶ 
۷ ۳ ۴ ۸ ۵ ۶ ۹ ۱ ۲ ۴ ۵ ۶ ۳ ۸ ۷ ۶ ۲ ۱ ۴ ۹ ۵ 
            ۳ ۵ ۱ ۹ ۸ ۴ ۲ ۷ ۶             
            ۲ ۸ ۶ ۳ ۷ ۵ ۹ ۱ ۴             
            ۴ ۹ ۷ ۱ ۶ ۲ ۸ ۵ ۳             

۴ ۶ ۳ ۹ ۷ ۱ ۵ ۲ ۸ ۶ ۳ ۷ ۴ ۹ ۱ ۸ ۷ ۲ ۳ ۶ ۵ 
۷ ۲ ۹ ۳ ۵ ۸ ۱ ۶ ۴ ۵ ۲ ۹ ۷ ۳ ۸ ۴ ۵ ۶ ۱ ۲ ۹ 
۱ ۵ ۸ ۲ ۴ ۶ ۷ ۳ ۹ ۸ ۴ ۱ ۵ ۶ ۲ ۹ ۱ ۳ ۸ ۴ ۷ 
۶ ۸ ۵ ۷ ۱ ۳ ۴ ۹ ۲       ۲ ۵ ۴ ۱ ۳ ۹ ۶ ۷ ۸ 
۲ ۱ ۴ ۶ ۹ ۵ ۳ ۸ ۷       ۹ ۸ ۶ ۲ ۴ ۷ ۵ ۳ ۱ 
۳ ۹ ۷ ۸ ۲ ۴ ۶ ۵ ۱       ۱ ۷ ۳ ۶ ۸ ۵ ۴ ۹ ۲ 
۵ ۳ ۱ ۴ ۸ ۹ ۲ ۷ ۶       ۶ ۱ ۹ ۳ ۲ ۸ ۷ ۵ ۴ 
۹ ۴ ۲ ۵ ۶ ۷ ۸ ۱ ۳       ۸ ۲ ۷ ۵ ۶ ۴ ۹ ۱ ۳ 
۸ ۷ ۶ ۱ ۳ ۲ ۹ ۴ ۵       ۳ ۴ ۵ ۷ ۹ ۱ ۲ ۸ ۶ 

  

۲           ۹   ۵       ۲           ۱   ۶ 
  ۷           ۱           ۶           ۳   
۱   ۸   ۹   ۶           ۳   ۴   ۹   ۷     
      ۵   ۷                   ۱   ۲       
    ۴   ۳   ۸               ۲   ۳   ۴     
      ۶   ۹                   ۸   ۴       
    ۵   ۶   ۲   ۸           ۵   ۷   ۸   ۲ 
  ۹           ۵           ۲           ۹   

۳   ۲           ۱   ۳   ۴   ۸           ۱ 
                  ۷   ۳                   
                ۵       ۳                 
                  ۸   ۱                   

۵           ۹   ۳   ۶   ۷           ۹   ۲ 
  ۲           ۴           ۸           ۷   

۴   ۶   ۱   ۵           ۲   ۹   ۵   ۸     
      ۴   ۱                   ۲   ۷       
    ۵   ۳   ۲               ۶   ۸   ۴     
      ۷   ۲                   ۳   ۱       
    ۸   ۹   ۳   ۲           ۱   ۷   ۲   ۶ 
  ۹           ۶           ۳           ۹   
۲   ۷           ۵       ۹   ۸           ۳ 

  

  بخشى از 
پلک چشم

 از شهرهاى 
استان کرمان

اثر تاریخى 
شهرى در استان تهران

استان  فارس پسوند شرافتجلودارها
حاصل مصدر

درخت 
سپیدار

 تغییر دهنده
پسوند اسم 

مصدر
  بى قید

  نوعى قایق
سدى در 

زنجان
همراه تب

وسیله پخش 
فیلم

بخش 
خوشمزه 

غذا!

 نوعى بستنى 
 فشارسنجى سنتى

چشم هماهنگ

 وجود و 
بود، غنا

  ایالتى در 
آمریکا

 تلخ عرب
 پزشک 
فرانسوى
ردیاب

 شهر خراسان 
اندرونقدیم

 نوعى مار 
خونریزبزرگ

مفتول

 قطب مثبت

ضمیر  پنبه زن
فرانسوى مضر

 از شهرهاى 
استان 
گلستان

 

         

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 آبسه
آلتو

 تفضل
 رستم
 کروم
 لوقا
 یاسا
 یتیم

5 حرفي : 
 تثلیث
 تراوش
 تطهیر
تنگاب

 ری شهر
 شنگرف
 شیرزن
 ضایعه

 ضمانت

 کارتی
 لی اوت
 مرصاد
 مهلکه

 هفت خط
6 حرفي : 

 اشتعال
سورنتو

 کنترات
 موروثی

7 حرفي : 
 آسمان من
 دل شکسته

8 حرفي : 
 اعلی حضرت
 پیش قراول
 مهمان دار
 ناشنوایی

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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